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Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2737 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 16ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας, από το Πει-
ραµατικό Γυµνάσιο Πανεπιστηµίου Πατρών,  το 1ο Γυµνάσιο
Ορχοµενού Βοιωτίας,  το 2ο Γενικό Λύκειο Πύργου Ηλείας,
σελ. 2744, 2745, 2748, 2754, 2756, 2761, 2764, 2771 

3. Ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας παρι-
σταµένου και του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών κ.
Σκυλακάκη και του Γενικού Γραµµατέα, του κ. Πετραλιά, κα-
ταθέτει τον κρατικό προϋπολογισµό οικονοµικού έτους 2023,
σελ. 2737 - 2738 

4. Ενηµέρωση του Σώµατος ότι στον κρατικό προϋπολογι-
σµό του 2023,  περιλαµβάνεται και αντίγραφο του πρώτου
υποθετικού λογαριασµού των εσόδων και εξόδων της διοική-
σεως, όπως αυτό συντάχθηκε το 1823, σελ. 2738 

5. Ανάγνωση από τον Πρόεδρο της Βουλής, κ. Κωνσταντί-
νου Τασούλα του κειµένου της παρουσίασης του πρώτου
προϋπολογισµού του επαναστατηµένου  Έθνους, σελ. 2737 

6. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2737, 2739, 2740, 2741,
2742, 2744, 2745, 2748, 2749, 2750, 2752, 2753, 2754, 2758,
2759, 2760, 2761, 2762, 2763, 2764, 2766, 2770, 2771, 2772 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:

«Επέκταση του προαστιακού προς Λαύριο και Ραφήνα», σελ.
2739 

β) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. µε θέµα: «Διόγκωση ιδιωτικού χρέους, ασυδοσία τραπε-

ζών και funds, κίνδυνος εγγραφής στο δηµόσιο χρέος των
εγγυήσεων του «Ηρακλή»», σελ. 2741 

ii. µε θέµα: «Η νοµοθετική παρέµβαση είναι βέβαιη, όµως
θα θωρακίσετε τους ευάλωτους δανειολήπτες ή τις εταιρίες
διαχείρισης δανείων;», σελ. 2744 

iii. µε θέµα: «Προστασία της πρώτης κατοικίας των παλιν-
νοστούντων της Θράκης από κατασχέσεις και πλειστηρια-
σµούς, νοµοθετική πρωτοβουλία για ενιαία ρύθµιση των
στεγαστικών τους δανείων», σελ. 2750 

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων: 

i. µε θέµα: «Δεινή η θέση των αναπήρων, των χρονίως πα-
σχόντων από την ακρίβεια», σελ. 2745 

ii. µε θέµα: «Οκτώµισι χιλιάδες οικογένειες απόρων στην
Κρήτη στερούνται το Ταµείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας προς
τους Απόρους (ΤΕΒΑ)», σελ. 2748 

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Να καταβληθούν άµεσα οι αποζηµιώσεις στους πα-
ραγωγούς της Περιφερειακής Ενότητας (ΠΕ) Ροδόπης για
τις ζηµιές από παγετό και χαλαζοπτώσεις», σελ. 2752 

ε) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Τροποποίηση
του άρθρ.187 Ποιν. Κώδικα (Αναστολή - Μετατροπή ποινής,
Αναστέλλουσα δύναµη έφεσης)», σελ. 2754 

στ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Να εξασφαλιστεί για τους αποφοίτους των τµηµάτων
«Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία» η πρό-
σβαση σε όλο το εύρος των θέσεων εργασίας», σελ. 2756 

ζ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:

«Τραγική η κατάσταση στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο Κέρκυ-
ρας (ΕΑΚΚ) και στη συντριπτική πλειοψηφία των αθλητικών
εγκαταστάσεων του νησιού», σελ. 2757 

η) Προς τον Υπουργό Υγείας: 
i. µε θέµα: «Περισσότερα από τετρακόσια φάρµακα για,

σχεδόν, όλο το φάσµα των παθήσεων είναι σε µόνιµη έλ-
λειψη», σελ. 2759 

ii. µε θέµα: «Αποκατάσταση των δικαιωµάτων των ιατρών
ΙΔΑΧ (ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου) της 4ης ΔΥΠΕ (Δη-
µόσια Υγειονοµική Περιφέρεια), µέλη του Συλλόγου Επιστη-
µονικού Υγειονοµικού Προσωπικού Φροντίδας Υγείας Β.
Ελλάδας», σελ. 2762 

θ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Επαναλειτουργία καταστήµατος ΔΕΔΔΗΕ στη

Δηµοτική Ενότητα (Δ.Ε.) Αρναίας του Δήµου Αριστοτέλη»,
σελ. 2763 

ii. µε θέµα: «Σεισµικές έρευνες για πετρέλαια ανοιχτά της
Κρήτης µε αδιαφάνεια και µυστικότητα, σελ. 2764 

iii. µε θέµα: «Η Κυβέρνηση ΝΔ εκχωρεί τις Μονάδες Επε-
ξεργασίας Λυµάτων σε ιδιώτες, µε οικονοµική επιβάρυνση
των Δηµοτικών Επιχειρήσεων  Ύδρευσης και Αποχέτευσης
(ΔΕΥΑ), των δήµων και των πολιτών», σελ. 2767 

iv.  µε θέµα: «Παραπλάνηση καταναλωτών, πελατειακή
σχέση µε τον Τύπο και αντιποίηση του ρόλου της πολιτείας,
τα νέα κατορθώµατα της χρυσοπληρωµένης γαλάζιας διοί-
κησης της ΔΕΗ»., σελ. 2745 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής  Άµυνας,

Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών,
Μετανάστευσης και Ασύλου, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών
και Εξωτερικών κατέθεσαν την 18-11-2022 τρέχοντος έτους
σχέδιο νόµου: «Οργάνωση και λειτουργία Εθνικής Μονάδας
ETIAS και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Εξωτερικών», σελ.
2745 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2737 – 2739

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ.  2739 – 2753

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της κατάθεσης του κρατικού προϋπολογισµού οι-
κονοµικού έτους 2023:

ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 2737
ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2737, 2739

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 2739, 2740, 2741, 2742, 

2744, 2745, 2748, 2749, 
2750, 2752, 2753
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 
σελ. 2754, 2758, 2759, 2760, 

2761, 2762, 2763, 2764, 
2766, 2770, 2771, 2772

ΤΑΣΟΥΛΑΣ Κ. , σελ. 2737, 2739

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 2763, 2764, 2765, 2766, 

2767, 2768, 2769, 2770, 
2771

ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 2765, 2766
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 2757, 2758
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 2757, 2758
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 2752, 2753
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 2741, 2742
ΒΛΑΧΟΣ  Γ. , σελ. 2739, 2740
ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Κ. , σελ. 2759, 2760
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 2756, 2757, 2762
ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ Ν. , σελ. 2748, 2749
ΚΑΝΕΛΛΗ Γ. , σελ. 2746, 2747, 2748
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. , σελ. 2739, 2740
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 2744, 2745
ΚΩΤΣΗΡΑΣ Γ.  , σελ. 2754, 2755
ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ Δ.  , σελ. 2746, 2748, 2749, 2750
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 2754, 2755
ΠΑΝΑΣ Α. , σελ. 2763, 2764
ΠΛΕΥΡΗΣ Α.  , σελ. 2760, 2761, 2762, 2763
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 2750, 2751
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 2741, 2742, 2744, 2745
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ.  , σελ. 2753
ΣΥΡΙΓΟΣ Ε.  , σελ. 2756, 2757
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 2767, 2768, 2769, 2770, 

2771
ΧΑΡΙΤΟΥ Δ. , σελ. 2750, 2751

Δ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 2745
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 2759, 2763



Αθήνα, σήµερα στις 21 Νοεµβρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 12.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟ ΤΑΣΟΥΛΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, καληµέρα, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 18-11-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΚΖ’ συνεδριάσεώς του, της Παρα-
σκευής 18 Νοεµβρίου 2022, σε ό,τι αφορά την ψήφιση του
Σχεδίου Προϋπολογισµού Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού
έτους 2023 και την έγκριση του Απολογισµού Δαπανών της Βου-
λής, οικονοµικού έτους 2021 και του παραρτήµατος αυτού (Απο-
λογισµός 2021 των πεπραγµένων του Ιδρύµατος της Βουλής για
τον Κοινοβουλευτισµό και τη Δηµοκρατία))

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι ο Υπουργός
Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας παρισταµένου και του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Οικονοµικών κ. Σκυλακάκη και του Γενικού
Γραµµατέα, του κ. Πετραλιά, θα καταθέσει τον κρατικό προϋπο-
λογισµό οικονοµικού έτους 2023.

Επιτρέψτε µου προκαταβολικά να σας ενηµερώσω ότι η συζή-
τηση του κρατικού προϋπολογισµού στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή Οικονοµικών Υποθέσεων θα διεξαχθεί σε τέσσερις συνε-
χείς συνεδριάσεις, στις 23 έως 25 Νοεµβρίου του 2022, µετά από
συνεννόηση φυσικά µε το Προεδρείο της Επιτροπής Οικονοµι-
κών Υποθέσεων. 

Επίσης, στη συνέχεια, η συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βου-
λής, σύµφωνα µε το άρθρο 123, παράγραφος 1 του Κανονισµού
της Βουλής, θα ξεκινήσει τη 13η Δεκεµβρίου του 2022 και θα ολο-
κληρωθεί τη 17η Δεκεµβρίου έως τις 12 τα µεσάνυχτα µε την ψή-
φισή του.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Έχω την

ιδιαίτερη τιµή να καταθέσω στο Σώµα τον τέταρτο προϋπολογι-
σµό της παρούσας Κυβέρνησης, τον κρατικό προϋπολογισµό οι-
κονοµικού έτους 2023 και την εισηγητική του έκθεση.

Καταθέτω, επίσης, την έκθεση επί των φορολογικών δαπανών,
τις εκθέσεις των Γενικών Διευθυντών του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους, φορολογικής διοίκησης, τελωνείων και ειδικών
φόρων κατανάλωσης, δηµόσιας περιουσίας και κοινωφελών πε-
ριουσιών του Υπουργείου Οικονοµικών, την ετήσια έκθεση ελέγ-
χου της Γενικής Διεύθυνσης Δηµοσιονοµικών Ελέγχων του Γε-
νικού Λογιστηρίου του Κράτους, καθώς και τις δηλώσεις που
προβλέπονται στο άρθρο 58 του ν.4270/2014, όπως αυτός ισχύει. 

Επιπλέον, ενηµερώνω το Σώµα ότι η κατάθεση του κρατικού
προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2023 συνοδεύεται και από

ειδική έκδοση του προϋπολογισµού επιδόσεων οικονοµικού
έτους 2023.

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω ότι µε τον προϋπολογισµό του
2023 συµπληρώνονται διακόσια χρόνια από τη σύνταξη του πρώ-
του υποθετικού λογαριασµού των εσόδων και εξόδων, ο οποίος
συντάχθηκε τον Απρίλιο του 1823 και αποτέλεσε τον προποµπό
του κρατικού προϋπολογισµού.

Στον κρατικό προϋπολογισµό του 2023, που σήµερα κατατίθε-
ται, περιλαµβάνεται και αντίγραφο του πρώτου υποθετικού λο-
γαριασµού των εσόδων και εξόδων της διοικήσεως, όπως αυτό
συντάχθηκε το 1823. Διαφαίνεται ότι για τη σύνταξη του υποθε-
τικού λογαριασµού συστήθηκε επιτροπή αποτελούµενη από έξι
πολιτικούς και έξι στρατιωτικούς, η οποία ολοκλήρωσε το έργο
της µέσα σε οκτώ ηµέρες, ενώ στο Υπουργείο Οικονοµικών -στο
οποίο έχω και έχουµε την τιµή σήµερα να προϊστάµεθα- εκείνη
τη χρονική περίοδο υπηρετούσε µόνο ένας υπάλληλος.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-
κούρας καταθέτει στον Πρόεδρο της Βουλής τα προαναφερ-
θέντα µε τη µορφή στικ (ψηφιακό µέσο αποθήκευσης))

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µόλις κατετέθη "τεχνολογικά" από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους ο προϋπολογισ-
µός του 2023.

Όπως είπε ο κ. Σταϊκούρας, µέσα στο κουτάκι του προϋπολο-
γισµού υπάρχει σε πάπυρο η παρουσίαση της καταθέσεως, πριν
διακόσια χρόνια, του πρώτου προϋπολογισµού του επαναστατη-
µένου έθνους. Είναι Απρίλιος του 1823. Επιτρέψτε µου, για την
ιστορικότητα αυτού του κειµένου -διακόσια χρόνια µετά-, να το
διαβάσω, ώστε να µπει στα Πρακτικά.

«Σεβαστή Εθνική Συνέλευσις, παρρησιάζοµεν εις την Σεβα-
στήν Εθνικήν Συνέλευσιν τον παρ’ ηµών ζητηθέντα υποθετικόν
λογαριασµόν των εσόδων και εξόδων του παρόντος έτους, κατά
το ψήφισµα του αριθµού ΙΕ’ εις τας δ’ του Απριλίου. Διά µεν τα
έξοδα στοχαζόµεθα ότι πλησιάζοµεν εις την αλήθεια, διά τα
έσοδα επειδή καµµίαν πληροφορίαν περί των εθνικών κτηµάτων
και περί των ιδιοκτησιών δεν έχοµεν, δεν εδυνήθηµεν να κάµωµεν
σκέψιν καµµίαν, αλλά υποχρεώθηµεν να λάβωµεν γνώσεις παρά
των προυχόντων παραστατών και πληρεξουσίων της εκάστης
των επαρχιών της επικρατείας και ν’ απεράσωµεν τόσα όσα αυτοί
επρόβαλαν.

Η Σεβαστή Εθνική Συνέλευσις θέλει παρατηρήσει µε λύπην της
και θαυµασµόν της ότι τα έσοδα ως προς τα έξοδα δεν είναι το
ουδέν. Αν οι διορισθησόµενοι εις τας επαρχίας Έπαρχοι, µετα-
χειρισθώσιν εις το υπούργηµά των πάσαν την απαιτούµενην προ-
σοχήν, δραστηριότητα και επιµέλειαν, δύνανται ν’ αυξήσωσι τα
έσοδα και µε την αύξησιν ταύτην όµως δεν θέλει εξισάσουν ποτέ
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µε τα έξοδα, χωρίς να ληφθώσιν άλλα µέτρα παρά του Έθνους.
Καλύβια, Απρίλιος 1823.
Γεώργιος Σισίνης, Ιωάννης Λογοθέτης, Αναστάσιος Κορνήλιος,

Αναγνώστης Σπηλιωτάκης, Γεώργιος Μπάρµπογλου, Αναγνώ-
στης Παπαγεωργίου - στρατηγός, Μαυροµιχάλης Πετµεζάς,
Οδησσεύς Ανδρίτσου, Χαράλαµπος Παππαγεωργίου Πολίτη» 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η ευχάριστη έκπληξη που
έρχεται από την ιστορία της πατρίδας µας µου επέβαλε να ανα-
ζητήσω στο Σύνταγµα της χώρας τότε, της Επιδαύρου και του
Άστρους -το Β’ Σύνταγµα- τη διάταξη του Συντάγµατος που επέ-
βαλε τη σύνταξη προϋπολογισµού. 

Και φανταστείτε ότι η Ελλάδα τότε συνέταξε προϋπολογισµό,
όταν στο Υπουργείο Οικονοµικών, κύριε Σταϊκούρα, υπήρχε ο
Υπουργός Οικονοµικών και ένας υπάλληλος!

Λέει το Σύνταγµα της εποχής εκείνης στο άρθρο 41: «Τ� Βου-
λευτικ�ν Σ�µα �πεξεργαζόµενον, �γκρίνει ε�ς τ�ν �ρχ�ν �κάστου
�τους τ�ν �ποθετικ�ν λογαριασµ�ν τ�ν προσόδων κα� �ξόδων, �
�ποίος καθυποβάλλεται ε�ς τ�ν �πίκρισίν του �π� τ� �κτελεστικόν
Σ�µα* ε�ς δ� τ� τέλος το� �τους �πιθεωρε� τ�ν καθολικ�ν λογα-
ριασµ�ν τ�ν προσόδων κα� �ξόδων* άλλά δι' α�τό τ� πρ�τον �τος
χρεωστε� τ� Βουλευτικόν Σ�µα �νευ µικρ�ς αναβολ�ς, ν� προµη-
θεύσ� ε�ς τ� �κτελεστικ�ν τ�ν �νάλογον ε�ς τ�ς χρείας χρηµατικ�ν
ποσότητα* µολονότι δι� τ� �ρτιπαγ�ς τ�ς Διοικήσεως, κα� δι� τ� δυ-
σπρόβλεπτον τ�ν �σοµένων �ξόδων, δ�ν δύναται τ� �κτελεστικ�ν ν�
καταστρώσ� τ�ν �ποθετικ�ν �νιαύσιον λογαριασµόν, ε�ς δ� τ� τέλος
το� �νιαυτο� �φείλει ν� παραστήσ� τ� �κτελεστικ�ν τ�ν κατάστρωσιν
το� �λου λογαριασµο�.»

Κυρίες και κύριοι, το αγωνιζόµενο έθνος το 1823 κατέθεσε
προϋπολογισµό. Σήµερα ξέρουµε ποια ήταν τα έξοδα εκείνης
της χρονιάς και τα υπολογιζόµενα έσοδα, στα οποία προφανώς
έπεσαν έξω.

Ο Αδαµάντιος Κοραής, πριν διακόσια χρόνια, σχολιάζοντας
αυτή τη διάταξη του Συντάγµατος που προβλέπει σε ένα κράτος,

πριν ακόµη συγκροτηθεί επισήµως και µέσα στον αγώνα κατά
µιας αυτοκρατορίας, η οποία δεν είχε δηµοσιονοµική αντίληψη -
η Οθωµανική Αυτοκρατορία συνέταξε προϋπολογισµό πρώτη
φορά το 1863, παρακαλώ-, προϋπολογισµό εσόδων και εξόδων,
αυτό το αποκάλεσε «στοιχείο ελευθερίας», ότι ο πολίτης δηλαδή
ξέροντας τα έσοδα και τα έξοδα είναι ελεύθερος από την αυθαι-
ρεσία. 

Σήµερα, κύριε Υπουργέ, µας ανακοινώσατε ότι ελευθερωθή-
καµε από τη δωδεκαετή επιτήρηση και µας θυµίσατε ένα άλλο
στοιχείο ελευθερίας που πάει διακόσια χρόνια πίσω -και που σας
το παρουσιάζω στο βιβλίο του Αδαµάντιου Κοραή µε τίτλο: «Ση-
µειώσεις ε�ς τ� προσωριν�ν πολίτευµα τ�ς �λλάδος», στη σελίδα
176, το οποίο εξέδωσε το 2018 η Βουλή των Ελλήνων- όπου την
ακρίβεια, την ακεραιότητα των στοιχείων και την περιστολή των
δαπανών ο Κοραής τη χαρακτηρίζει «στοιχείο ελευθερίας», για
να δούµε όλοι πόσο µπροστά θεσµικά ήταν η χώρα την ώρα που
πολεµούσε τον Οθωµανό δυνάστη. 

Κατατίθεται, λοιπόν, και ο προϋπολογισµός του 2023 µε όλο
αυτό το ενδιαφέρον, αλλά και ιστορική µνήµη για τον πρώτο προ-
ϋπολογισµό του αγωνιζόµενου έθνους. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτά
Υπουργέ, επειδή το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους έχει συµβά-
λει τα µέγιστα σε όλη αυτή την πρόοδο της δηµοσιονοµικής δια-
χείρισης, να σας πω για ένα εξαίρετο βιβλίο που είχε βγει το 1958
από τον καθηγητή της Βιοµηχανικής Σχολής Πειραιώς Πανα-
γιώτη Δερτιλή υπό τον τίτλο «Συµβολή εις την Ιστορίαν του Γενι-
κού Λογιστηρίου του Κράτους». Αυτή την έκδοση θα την
επανεκδώσει η Βουλή των Ελλήνων τιµώντας τη συµβολή και
συµβουλή του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους στην ορθή δη-
µοσιονοµική διαχείριση της ελληνικής πολιτείας. 

Ευχαριστώ για την κατάθεση και εύχοµαι η συζήτηση στην επι-
τροπή και στην Ολοµέλεια να είναι παραγωγική.

(Χειροκροτήµατα)
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφο του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα, σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου, σήµερα Δευτέρα 21 Νοεµβρίου, ότι οι επίκαιρες ερω-
τήσεις οι οποίες θα συζητηθούν είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµόν 159 και 160 οι οποίες θα απαντηθούν από τον
Υπουργό Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα, η υπ’ αριθµόν 153 και η υπ’
αριθµόν 97 η οποία θα απαντηθεί από τον Υπουργό Υγείας κ.
Πλεύρη, η υπ’ αριθµόν 150 οι οποία θα απαντηθεί από τον Υ-
πουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Καραµανλή, η υπ’ αριθµόν
170 η οποία θα απαντηθεί από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικο-
νοµικών κ. Σκυλακάκη, η υπ’ αριθµόν 172 η οποία θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Παιδείας κ. Συρίγο, οι υπ’ αριθµόν 164 και
166 οι οποίες θα απαντηθούν από την Υφυπουργό Εργασίας κ.
Μιχαηλίδου, οι υπ’ αριθµόν 151 και 152 και η 229 και 230 οι
οποίες θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος κ.
Αµυρά, η υπ’ αριθµόν 156 η οποία θα απαντηθεί από τον Υφυ-
πουργό Πολιτισµού κ. Αυγενάκη, η υπ’ αριθµόν 169 η οποία θα
απαντηθεί από τον Υφυπουργό Δικαιοσύνης κ. Κώτσηρα και η
υπ’ αριθµόν 163 η οποία θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Αγρο-
τικής Ανάπτυξης κ. Στύλιο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην πρώτη µε αριθµό 150/8-11-2022
επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεώργιου Βλάχου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Επέκταση του
προαστιακού προς Λαύριο και Ραφήνα».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Υποδοµών και Μετα-
φορών κ. Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

Κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Σας ευχαριστώ, πολύ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στην ανατολική Αττική από τη λειτουργία του

αεροδροµίου και µε αποκορύφωµα τα τελευταία χρόνια, έχουµε
µία πληθυσµιακή αύξηση, έκρηξη, αν µου επιτρέπετε να πω. Αυτό
οφείλεται, κυρίως, στη δραστηριότητα πολλών επιχειρήσεων
στην περιοχή, αλλά και γιατί πολίτες του Λεκανοπεδίου επιλέ-
γουν ως µόνιµη κατοικία πολλές περιοχές της ανατολικής Αττι-
κής. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι η επικοινωνία είναι ένα σηµαντικό
στοιχείο στην εξυπηρέτηση των αναγκών αυτών των πολιτών που
είτε διαµένουν είτε εργάζονται στην περιοχή. Η προσπάθεια επέ-
κτασης του προαστιακού προς Λαύριο και Ραφήνα στο παρελ-
θόν, γνωρίζετε κι εσείς πολύ καλά ότι δεν είχε κάποια εξέλιξη ή
δεν είχε την εξέλιξη που περιµέναµε εµείς που ζούµε στην πε-
ριοχή. 

Επειδή τα τελευταία χρόνια, µε τη δική σας πρωτοβουλία, απ’
όσο γνωρίζω εγώ, έχει δοθεί προτεραιότητα στην υλοποίηση
αυτού του σηµαντικού έργου, ζήτησα σήµερα να έρθουν στο Κοι-
νοβούλιο και ενηµερώνοντας εµάς και µέσω του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου να πληροφορηθούν οι πολίτες της ανατολικής Αττικής
που διαµένουν στις περιοχές αυτές πού ακριβώς βρίσκονται τα
έργα, πού βρίσκεται η πορεία υλοποίησης αυτού του τόσο ση-
µαντικού έργου. 

Έχουµε συµφωνήσει στο παρελθόν µαζί σας ότι δίνετε προτε-
ραιότητα στην υλοποίηση αυτού του σχεδίου. Γνωρίζω πολύ
καλά ότι έγινε προσπάθεια από εσάς και από συνεργάτες σας να
ξεπεραστούν δυσκολίες και προβλήµατα του παρελθόντος που
έφτασαν κάποια στιγµή το έργο αυτό να πάει -επιτρέψτε µου τη
λέξη- στα αζήτητα. Το έχετε επαναναφέρει. Αλλά ξέρετε, όσο
πλησιάζει ο καιρός αυτό το έργο να ξεκινήσει τόσο η δική µας
αγωνία µεγαλώνει. Γι’ αυτό και συζητάµε σήµερα αυτή την πλη-
ρέστερη ενηµέρωση όχι µόνο για µας. Ό,τι ακουστεί να ακουστεί
από τα δικά σας χείλη για να ενηµερωθούν οι πολίτες και όχι
µόνο εµείς που κάποια πράγµατα µπορεί να τα ξέρουµε. Έχει

άλλη βαρύτητα αυτό που θα πούµε εµείς που ζούµε στην πε-
ριοχή από αυτό που θα πείτε εσείς σαν πολιτικός υπεύθυνος
αυτής της προσπάθειας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών
και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς να ξεκινήσω ευχαρι-
στώντας για την ερώτηση που µου κάνετε. Γνωρίζω µε πόση µε-
γάλη συνέπεια πολιτεύστε αρκετά χρόνια και ενδιαφέρεστε
πραγµατικά για τα πολύ σηµαντικά έργα υποδοµής που, όπως
πολύ σωστά είπατε, δεν βρίσκονται πλέον στη σφαίρα της φαν-
τασίας αλλά βρίσκονται στη σφαίρα της υλοποίησης. 

Εξηγούµαι. Δεν είναι µόνο έργα σιδηροδροµικά είναι και έργα
οδικά, είναι και έργα υδραυλικά και αν έχω χρόνο στη δευτερο-
λογία θα κάνω και µια σύντοµη αναφορά σε αυτά. 

Επί της ουσίας νοµίζω ότι όλοι καταλαβαίνουµε αυτή τη στιγµή
ότι τα τελευταία τρεισήµισι χρόνια έχουµε καταφέρει και έχουµε
κάνει µια µικρή επανάσταση όσον αφορά τα σιδηροδροµικά
έργα. Πρώτον διότι έχουµε καταφέρει να διαχωρίσουµε πλέον
τις αρµοδιότητες των δύο εταιρειών που ασχολούνται µε τον σι-
δηρόδροµο δηλαδή του ΟΣΕ και της ΕΡΓΟΣΕ. Και αυτό το
έχουµε κάνει µε την πλήρη συµφωνία µε τους ευρωπαϊκούς θε-
σµούς. Εποµένως, τα έργα στα οποία αναφέρεστε, κύριε Βλάχο,
θα γίνουν και έχουν ήδη δηµοπρατηθεί µε τη διαδικασία του αν-
ταγωνιστικού διαλόγου. Πάµε να δούµε συγκεκριµένα αυτά τα
έργα για να µη µιλάµε χωρίς στοιχεία. 

Τα έργα τα οποία έχουµε δηµοπρατήσει αφορούν την επέ-
κταση του προαστιακού σιδηροδρόµου στο τµήµα Κορωπί και
Λαύριο µε κόστος 390,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Το έργο αυτό
αφορά τη σιδηροδροµική σύνδεση του λιµένα Λαυρίου µε την
υφιστάµενη σιδηροδροµική γραµµή. Μιλάµε για ένα έργο
τριάντα ένα χιλιοµέτρων και επτακοσίων µέτρων. Το έργο αυτό
έχει δηµοπρατηθεί. Αναµένεται να συµβασιοποιηθεί µέσα στο
2023, να εκκινήσουν οι εργασίες του έργου αυτού µέσα στο
2024. Ως κατασκευαστική περίοδο έχουµε υπολογίσει πέντε χρό-
νια.

Το δεύτερο έργο το οποίο είναι µέρος αυτής της σιδηροδρο-
µικής σύνδεσης είναι κάτι το οποίο νοµίζω ότι όπως πολύ σωστά
είπατε συζητιέται εδώ και πάρα πολύ καιρό: να συνδέσουµε επι-
τέλους το µεγαλύτερο αεροδρόµιο της χώρας µε την περιοχή
της Ραφήνας και µε την περιοχή του Λαυρίου, δηλαδή µε δύο λι-
µάνια που έχουν πολύ µεγάλο αναπτυξιακό πρόσηµο. 

Πάµε, λοιπόν, να δούµε την επέκταση του προαστιακού σιδη-
ροδρόµου. Μιλάµε για το τµήµα Αεροδρόµιο «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος»- Ραφήνα. Το κόστος αυτού του έργου έχει προϋπολο-
γιστεί στα 308 εκατοµµύρια ευρώ. Και αυτό το έργο έχει δηµο-
πρατηθεί, όπως σας είπα. Άρα έχει ξεκινήσει η διαδικασία. Δεν
µιλάµε για κάτι το οποίο θα δηµοπρατηθεί. Έχει δηµοπρατηθεί
τον Δεκέµβρη 2021 και αναµένεται η συµβασιοποίησή του µέσα
στο 2023 και να ξεκινήσει η κατασκευή του µέσα στο 2024. Και
αυτό θα έχει ολοκληρωθεί µέχρι το 2028. Το ευχάριστο σε αυτή
τη συγκεκριµένη περίπτωση είναι ότι για άλλη µια φορά αυτό που
κάνουµε ως Κυβέρνηση και ως Υπουργείο Υποδοµών είναι ότι
δεν µένουµε στην εξαγγελία των έργων. Τα έργα αυτά θα χρη-
µατοδοτηθούν τόσο από το ΕΣΠΑ όσο και από το ΣΕΘ, δηλαδή,
δύο χρηµατοδοτικά εργαλεία τα οποία έχουµε στη διάθεσή µας.

Σε αυτή τη φάση -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- να σας
ενηµερώσω ότι για τα δύο αυτά έργα έχει ήδη ολοκληρωθεί η
πρώτη φάση του ελέγχου των δικαιολογητικών συµµετοχής των
διαγωνιζοµένων και έχει ξεκινήσει η δεύτερη φάση κατά την
οποία γίνεται η διεύρυνση των τεχνικών και νοµικών λύσεων.
Εποµένως, ένα αίτηµα πολλών ετών, να συνδεθεί επιτέλους η
ανατολική Αττική µε τον προαστιακό σιδηρόδροµο πλέον γίνεται
µια πραγµατικότητα. Όπως έγινε πραγµατικότητα, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, να ενώσουµε επιτέλους, µετά από πολλά χρό-
νια καθυστέρηση η αλήθεια είναι, το µεγαλύτερο λιµάνι της χώ-
ρας, του Πειραιά µε το αεροδρόµιο. 

Εποµένως, δίνουµε πλέον έµφαση στα σιδηροδροµικά έργα.
Έχουµε δηµοπρατήσει το µεγαλύτερο πακέτο σιδηροδροµικών
έργων που έχει γίνει ποτέ στην Ελλάδα ύψους 4,5 δισεκατοµµυ-
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ρίων µε τη διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου. Νοµίζω ότι
όλοι διαπιστώνουν ότι αυτή τη στιγµή η νέα γενιά αυτών των
έργων που είναι πράσινα έργα, που θα βοηθήσουν τις µεταφο-
ρές, θα βοηθήσουν ολόκληρες περιοχές να βγουν από µια ιδιό-
τυπη αποµόνωση που είχαν αυτά τα χρόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Βλάχο, πα-

ρακαλώ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούστηκε σήµερα κατά

τον πλέον υπεύθυνο τρόπο η δέσµευση του Υπουργείου σας,
εσάς προσωπικά αλλά και της Κυβέρνησης για την υλοποίηση
αυτού του έργου. Πράγµατι µε όσα είπατε φύγαµε από τη θεω-
ρία και από τις υποσχέσεις των προηγούµενων δεκαετιών και τις
περίφηµες προµελέτες επί µελετών που δεν οδήγησαν πουθενά
και σήµερα έχουµε ορατό χρονοδιάγραµµα. Είπατε ότι σε λίγους
µήνες ουσιαστικά προχωράει ο διαγωνισµός, η υπογραφή. Αυτό
είναι το σηµαντικό. Κάποιος να πάρει το έργο. Βεβαίως µετά την
υπογραφή χρειαζόµαστε κάποιους µήνες για να ξεκινήσουν τα
έργα. Όλα αυτά είναι το επόµενο διάστηµα. Άρα µπορούµε βά-
σιµα σήµερα να πούµε µε όσα και εσείς είπατε και µε όσα µέχρι
τώρα λίγο πολύ ξέραµε ότι αυτό το έργο είναι σε τροχιά υλοποί-
ησης. 

Δεν το αποµονώνω µόνο στην εξυπηρέτηση του κόσµου. Κατά
σύµπτωση αυτές οι δύο προεκτάσεις επικοινωνούν µε δύο λιµά-
νια της Ραφήνας και του Λαυρίου που έρχονται να αποσυµφορή-
σουν τον Πειραιά αλλά έρχονται και να δώσουν µια αναπτυξιακή
προοπτική στην ανατολική Αττική. Ανάπτυξη στα λιµάνια χωρίς
προαστιακό, δηλαδή χωρίς ένα µέσο µαζικής µεταφοράς σταθε-
ρής τροχιάς, δεν θα µπορούσε να γίνει. Άρα όλα αυτά συνδέον-
ται µεταξύ τους. Συνδέονται και φέρνουν επενδύσεις και
επιχειρηµατικές δραστηριότητες στην ανατολική Αττική που θα
µπορέσουν τώρα να υλοποιηθούν γιατί υπάρχουν αυτά τα έργα
υποδοµής. Επιτρέψτε µου να πω χωρίς µεγάλες κουβέντες ότι
είναι πολύ στοιχειώδη έργα υποδοµής για την ανάπτυξη αυτών
των επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων. 

Είπατε, επίσης, ότι στην Αττική γίνονται και άλλα έργα. Εγώ
δεν ήθελα σήµερα να επικαλεστώ κάτι άλλο αλλά µιας και εσείς
το αναφέρατε θα πω ότι είναι πολύ σηµαντικό το έργο που έχει
εξαγγελθεί για τη διευθέτηση του Ερασίνου που είναι σε εξέλιξη
αλλά και του ρέµατος Ραφήνας που πιστεύω ότι και αυτό θα ξε-
κινήσει το επόµενο διάστηµα. Αυτά τα δύο αντιπληµµυρικά έργα
θα θωρακίσουν τις περιουσίες αλλά και τη ζωή γενικότερα των
κατοίκων στην ανατολική Αττική. 

Ήθελα µόνο µία διευκρίνιση πριν ολοκληρώσω, κύριε Πρό-
εδρε. Μιλήσατε για τη σύνδεση από Κορωπί για Λαύριο. Είναι κα-
τανοητή. Η τελική απ’ ό,τι ξέρω διαδροµή θα εξαγγελθεί µετά
την ανάληψη του κατασκευαστή. Για το έργο Αεροδρόµιο - Ρα-
φήνα που κι αυτό είναι µια παλιά εξαγγελία πάλι καταλαβαίνω
περίπου τη διαδροµή. Όµως, ήταν στα σχέδια, νοµίζω του
Υπουργείου σας µία παράκαµψη για να εξυπηρετηθούν και κα-
τοικηµένες περιοχές όπως είναι ο Γέρακας, η Παλλήνη πριν φτά-
σει στη Ραφήνα. Αυτό είναι στα υπ’ όψιν, είναι κάτι που εξε-
τάζεται, είναι κάτι που µπορούµε να το δούµε, γιατί πρέπει να
πούµε σήµερα που έχουµε τις δεσµεύσεις σας γι’ αυτά τα έργα
ότι θέλουµε και το κάτι παραπάνω. Επιτρέψτε µου να το πω έτσι.

Είναι, λοιπόν, στις προθέσεις σας να δούµε κάποια παρά-
καµψη η οποία θα εξυπηρετήσει και αυτές τις κατοικηµένες πε-
ριοχές, ούτως ώστε να έχουµε πια ένα ολοκληρωµένο δίκτυο
εξυπηρέτησης των πολιτών και των δραστηριοτήτων γενικότερα
στην Αττική;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι

εγώ, κύριε Βλάχο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς να κάνω µια διευκρίνιση την οποία έκανα και στην

πρωτολογία µου, αλλά νοµίζω, κύριε Βλάχο, ότι έχει πολύ µεγάλη
σηµασία να την κατανοήσετε, ειδικά εσείς και όσοι µας ακούνε.

Τα σιδηροδροµικά έργα στην Ελλάδα αποτέλεσαν ένα σηµείο
απόλυτης αδιαφάνειας και καθυστερήσεων. Αποτέλεσαν µια κλα-

σική περίπτωση τού τι πρέπει να αποφεύγουµε να κάνουµε ως
ελληνικό δηµόσιο. Κατακερµατισµένα έργα, άλλος έκανε την επι-
δοµή, άλλη εργολαβία για την υποδοµή, άλλη εργολαβία για τα
συστήµατα τηλεδιοίκησης. Ποιο ήταν το αποτέλεσµα όλου αυτού
του αλαλούµ; Οι προϋπολογισµοί να εκτοξεύονται και τα έργα
να µην είναι ποτέ µα ποτέ στην ώρα τους. 

Μια σύντοµη περιήγηση στη µελέτη του ΣΤΕΑΤ που έχει βγει
για το πόσο τα σιδηροδροµικά έργα ξέφευγαν σε χρονοδιαγράµ-
µατα και προϋπολογισµούς σε σχέση µε τα οδικά είναι κατατο-
πιστική. Μπορείτε να τη βρείτε. Μπορούµε να βρούµε πολύ
εύκολα αυτή τη µελέτη, όπως και άλλες µελέτες που αποδει-
κνύουν αυτό που σας λέω.

Τι κάναµε, λοιπόν, ως Κυβέρνηση επί τρία χρόνια, πριν δηµο-
πρατήσουµε αυτά τα έργα; Κάναµε έναν σοβαρό σχεδιασµό και
µια σοβαρή διαπραγµάτευση µε την ευρωπαϊκή κοινότητα όπου
είπαµε κάτι πολύ απλό, δηλαδή ότι από εδώ και στο εξής αυτά
τα έργα θα γίνονται µε µία εργολαβία. Δεν θα κάνει άλλος τη µε-
λέτη, δεν θα κάνει άλλος πέντε εργολαβίες. Θα παραδοθεί το
έργο αυτό µε το κλειδί στο χέρι και αυτό κάνουµε τώρα µε τη
διαδικασία του ανταγωνιστικού διαλόγου, κάτι το οποίο δεν το
ανακαλύψαµε ξαφνικά εµείς, κύριε Βλάχο, επειδή είµαστε έξυ-
πνοι. Είναι κάτι το οποίο γίνεται σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση,
εποµένως δεν ανακαλύψαµε ξαφνικά ούτε την πυρίτιδα ούτε τον
τροχό. Πήραµε καλά παραδείγµατα και best practices, όπως
λένε, του εξωτερικού και τις εφαρµόζουµε στην Ελλάδα.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι τα χρονοδιαγράµµατα που σας
δίνω είναι χρονοδιαγράµµατα τα οποία µπορούν να επιτευχθούν.
Κάνατε και µια ερώτηση για το πού ακριβώς θα σταµατά ο προ-
αστιακός. Αυτή τη στιγµή οι µεγάλες τεχνικές εταιρείες που
έχουν καταθέσει τις µελέτες και τις προσφορές τους µάς κάνουν
βάσει του ανταγωνιστικού διαλόγου αυτές τις προτάσεις τους,
οπότε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα θα µπορούµε να σας
πούµε πού ακριβώς θα σταµατάνε και πού ακριβώς δεν θα στα-
µατάνε οι συγκεκριµένοι συρµοί. 

Αυτό, όµως, το οποίο θέλουµε να κρατήσουµε όλοι στο πίσω
µέρος του µυαλού µας είναι ότι αυτά τα έργα έχουν επίσης εξα-
σφαλισµένη χρηµατοδότηση, κάτι το οποίο συνήθως δεν συνέ-
βαινε σ’ αυτή τη χώρα. Σ’ αυτή τη χώρα πολλές φορές βλέπατε
πολιτικούς, βλέπατε ανθρώπους οι οποίοι προΐστανται του συγ-
κεκριµένου Υπουργείου, κάποιους µήνες πριν τις εκλογές να δη-
µοπρατούν ένα έργο µε έναν ενάριθµο στο ΠΔΕ, θεωρώντας ότι
έτσι ρίχνουµε στάχτη στα µάτια των ανθρώπων. 

Εδώ πέρα, λοιπόν, αυτή η Κυβέρνηση έχει κάνει κάτι το οποίο
γίνεται σε όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν δη-
µοπρατούµε και δεν ξεκινάµε έργα, δεν ανακοινώνουµε έργα αν
δεν έχουµε δύο πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις, δηλαδή χρο-
νοδιαγράµµατα και χρηµατοδότηση και τελικά απ’ αυτά κρινόµα-
στε.

Δεν έχω την ώρα να σας πω περισσότερα. Ίσως σε µια άλλη
επίκαιρη ερώτηση µπορούµε να συζητήσουµε και για τα οδικά
έργα, για τις επεκτάσεις στη Ραφήνα και στο Λαύριο που θα γί-
νουν µέσω των δηµοπρατήσεων που θα βγάλουµε. Δεν τα
έχουµε ανακοινώσει αυτά διότι δεν έχουµε εξασφαλισµένη χρη-
µατοδότηση, αλλά για την επέκταση της Λεωφόρου Κύµης έ-
χουµε ήδη δηµοπρατήσει αυτό το έργο και έχουµε εξασφαλι-
σµένη χρηµατοδότηση. Όλοι γνωρίζετε ότι έχουµε ανακοινώσει
και είναι στα σχέδια της Κυβέρνησης να κάνουµε και τις οδικές
επεκτάσεις στο Λαύριο και στη Ραφήνα. Μάλιστα, αυτές τις
έχουµε αποσυνδέσει από τον διαγωνισµό της Αττικής Οδού για
ευνόητους λόγους, για να µην µπλέκουµε το κατασκευαστικό
έργο µε την παραχώρηση και θα είµαστε, νοµίζω πολύ σύντοµα,
στην ευχάριστη θέση να ανακοινώσουµε και αυτά τα έργα, όπως
και τα δέκα αντιπληµµυρικά έργα, έξι εκ των οποίων βρίσκονται
στην ανατολική Αττική. Αναφέρατε τη διευθέτηση του ρέµατος
Ερασίνου, του ρέµατος Ραφήνας, όπως και άλλα έργα που γί-
νονται µε έργα αποχέτευσης στους Δήµους Ραφήνας και Πικερ-
µίου και άλλα έργα που κάνει η ΕΥΔΑΠ. 

Εποµένως, νοµίζω ότι αυτό το οποίο διαπιστώνεται είναι ότι
πλέον τόσο τα σιδηροδροµικά όσο και τα οδικά όσο και τα αντι-
πληµµυρικά έργα, δηλαδή τα έργα διευθέτησης των υδάτινων
πόρων, είναι έργα που, όπως σε όλη την Ελλάδα σιγά-σιγά πραγ-
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µατοποιείται, έτσι και στην ανατολική Αττική επιτέλους αυτά τα
έργα µπαίνουν σε µια σειρά, διότι όπως πολύ σωστά είπατε στην
πρωτολογία σας, η περιοχή αυτή αναπτύσσεται µε γοργούς ρυθ-
µούς και αν θέλουµε πραγµατικά να αντιµετωπίσουµε τον κορε-
σµό που θα έχουµε τα επόµενα χρόνια, πρέπει πολύ γρήγορα να
κάνουµε τα νέα «πράσινα» σιδηροδροµικά έργα, είτε αυτό αφορά
τις γραµµές και τις επεκτάσεις του µετρό -ήδη γίνεται στην
Αθήνα η γραµµή 4- είτε αυτό αφορά τις προεκτάσεις του προ-
αστιακού.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι

εγώ, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί η ένατη µε αριθµό 159/11-11-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Επικρατείας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευτυχίας Αχτσιόγλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Διόγκωση ιδιωτικού χρέους,
ασυδοσία τραπεζών και funds, κίνδυνος εγγραφής στο δηµόσιο
χρέος των εγγυήσεων του «Ηρακλή»».

Στην επίκαιρη ερώτηση της κυρίας συναδέλφου θα απαντήσει
ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊκούρας.

Κυρία Αχτσιόγλου, έχετε τον λόγο.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, την περίοδο της διακυβέρνησής σας τα χρέη

στην ελληνική κοινωνία αυξάνονται σε όλα τα επίπεδα, αυξάνον-
ται προς την εφορία, αυξάνονται προς τα ασφαλιστικά ταµεία,
αυξάνονται και τα κόκκινα δάνεια. Μπορεί να εµφανίζονται µει-
ωµένα στους ισολογισµούς των τραπεζών, όµως εξακολουθούν
να επιβαρύνουν -και µάλιστα επιδεινώνεται αυτή η επιβάρυνση-
τους εργαζόµενους, τα νοικοκυριά, τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις. Μάλιστα, υπάρχει ο κίνδυνος για τη δηµιουργία και µιας
νέας γενιάς κόκκινων δανείων λόγω και του αυξηµένου κόστους
ζωής, αλλά και της αύξησης των επιτοκίων.

Από την πλευρά σας, η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή
έκανε πολύ συγκεκριµένες επιλογές τραπεζοκεντρικές -ας µου
επιτρέψετε τον όρο- και στον Πτωχευτικό Κώδικα και στον εξω-
δικαστικό µηχανισµό, να υπάρχει πλήρης ελευθερία των funds
και των τραπεζών, καµµία δεσµευτικότητα στους πιστωτές για
να προβαίνουν σε ρυθµίσεις και πλήρης απελευθέρωση των πλει-
στηριασµών, στην πραγµατικότητα καµµία πολιτική προστασίας
της πρώτης κατοικίας. 

Για το 2022 ενεργοποιούνται χιλιάδες πλειστηριασµοί και πρώ-
της κατοικίας. Έχουν προγραµµατιστεί για φέτος σαράντα τέσ-
σερις χιλιάδες πλειστηριασµοί. Έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί οι
τριπλάσιοι σε σχέση µε πέρυσι. Σήµερα το πρωί είδαµε αποτρό-
παιες εικόνες στο σπίτι της δηµοσιογράφου κ. Κολοβού, της
οποίας το σπίτι πλειστηριάζεται για µια οφειλή 15.000 ευρώ σε
πιστωτικές κάρτες. Αυτό είναι το αποτέλεσµα αυτής της πολιτι-
κής που εφαρµόζετε.

Την ίδια στιγµή τα funds λειτουργούν ανεξέλεγκτα, σε πλήρη
ασυδοσία στην ελληνική κοινωνία, δεν απαντούν στις κρούσεις
των πολιτών για ρυθµίσεις ή ζητούν υπέρογκα ποσά µόνο και
µόνο για να καθίσουν στο τραπέζι της διαπραγµάτευσης, χωρίς
καν να δεσµεύονται από το περιεχόµενο για οποιαδήποτε ρύθ-
µιση. Ο εξωδικαστικός µηχανισµός που νοµοθετήσατε έχει απο-
τύχει παταγωδώς. Ούτε τρεις στους εκατό πολίτες δεν µπορούν
να πάρουν µια ρύθµιση. Στην πραγµατικότητα τα funds και οι
τράπεζες δεν προσφέρουν ρυθµίσεις διότι τους δώσατε την επι-
λογή να µην το κάνουν εφόσον δεν θέλουν, δηλαδή την επιλογή
της κατά βούληση συµµετοχής.

Αποκορύφωµα όλης αυτής της κατάστασης είναι και η υπό-
θεση του κ. Πάτση, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος
είδαµε ότι αγόρασε ο ίδιος κόκκινα δάνεια ανήµπορων πολιτών
µε δάνεια που έπαιρνε από τράπεζες. Δηλαδή εδώ βλέπουµε µια
πολιτική η οποία δεν είναι απλώς εξοντωτική απέναντι στους πο-
λίτες, αλλά βλέπουµε και στελέχη της παράταξής σας να κερδο-
σκοπούν προσωπικά σε βάρος ανήµπορων πολιτών.

Τέλος, σε ό,τι αφορά και το σχήµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» το οποίο πα-
ρουσιάσατε ως ένα σχήµα που θα έδινε λύση στο πρόβληµα των
κόκκινων δανείων, βλέπουµε ότι αυτή τη στιγµή κινδυνεύει να γυ-
ρίσει µπούµεραγκ στο δηµόσιο χρέος, διότι η EUROSTAT εξετά-
ζει το ενδεχόµενο να εγγραφούν εγγυήσεις που δόθηκαν από το

ελληνικό δηµόσιο στα δάνεια του «ΗΡΑΚΛΗ», ανεξάρτητα από
το αν αυτές καταπέσουν ή όχι, να εγγραφούν εν όλω ή εν µέρει
στο δηµόσιο χρέος, αυξάνοντάς το κατά σχεδόν 18,7 δισεκατοµ-
µύρια ή µέχρι και 8,7 δισεκατοµµύρια.

Εποµένως, σας ερωτώ αν προτίθεστε να αναλάβετε οποιαδή-
ποτε ευθύνη γι’ αυτή την αδιανόητη, την εξαιρετικά δυσχερή κοι-
νωνική κατάσταση που έχει διαµορφωθεί, αν προτίθεστε να
κάνετε κάτι για να βάλετε έναν φραγµό στην ασυδοσία των funds
και των services που λειτουργούν αυτή τη στιγµή, αν προτίθεστε
να κάνετε κάτι για να υπάρξει κάποια πολιτική προστασίας της
πρώτης κατοικίας, αν προτίθεστε να δώσετε κάποια δυνατότητα
πραγµατικής ρύθµισης των χρεών των πολιτών.

Και τέλος, σας ερωτώ εάν δεσµεύεστε ως Υπουργός Οικονο-
µικών ότι δεν θα εγγραφούν οι εγγυήσεις του «ΗΡΑΚΛΗ» εν µέρει
ή εν όλω στο δηµόσιο χρέος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θα απαντήσω στη φιλοσοφία της ερώτησής

σας στην πρωτολογία µου, στα δύο συγκεκριµένα ερωτήµατα
που θέσατε στη δευτερολογία µου και θα κρατήσω και κάτι που
αφορά τον Άρειο Πάγο και τον συνάδελφο, γιατί έχετε κάνει δύο
ερωτήσεις που είναι συναφείς και θα προσπαθήσω να µην επα-
ναλαµβάνοµαι, να υπάρχει µια συµπληρωµατικότητα.

Θα ξεκινήσω, κυρία συνάδελφε, από δύο επισηµάνσεις σας µε
τις οποίες συµφωνώ απολύτως και θεωρώ ότι µοιραζόµαστε κοι-
νές αγωνίες επί αυτών.

Πρώτη επισήµανση: Στην ερώτησή σας λέτε ότι το ιδιωτικό
χρέος παραµένει. Πράγµατι, είναι ένα από τα µεγαλύτερα προ-
βλήµατα νοικοκυριών και επιχειρήσεων και συνολικά της ελληνι-
κής κοινωνίας και οικονοµίας.

Και δεύτερη επισήµανση µε την οποία συµφωνώ είναι ότι σε
περιόδους κρίσεων, όπως είναι οι διαδοχικές, πρωτόγνωρες,
εξωγενείς κρίσεις που διερχόµαστε την τελευταία τριετία, είναι
υπαρκτός ο κίνδυνος δηµιουργίας νέου πρόσθετου ιδιωτικού
χρέους. Αυτό είναι το βασικό αντικείµενο συζήτησης σε όλη την
Ευρώπη και για το 2023.

Αυτές τις επισηµάνσεις τις έχω επαναλάβει πολλές φορές και
δηµόσια µε ειλικρίνεια και το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Οικονοµικών.

Το ζητούµενο είναι τι έχουµε πράξει ως ελληνική πολιτεία δια-
χρονικά την τελευταία περίπου δεκαετία για να περιορίσουµε το
πρόβληµα και τους ανοδικούς κινδύνους, γιατί το πρόβληµα, κ.
Αχτσιόγλου, δεν γεννήθηκε σήµερα. Και επειδή µιλήσατε για τρα-
πεζοκεντρικές επιλογές τόσο στην ερώτησή σας όσο και σήµερα
από την παρούσα Κυβέρνηση, θέλω να υπενθυµίσω ορισµένα θέ-
µατα τα οποία τα έχετε λησµονήσει στην ερώτησή σας ή θέλετε
να λησµονηθούν, γιατί στην ερώτησή σας σε αντιδιαστολή µε την
ερώτηση του κ. Κόκκαλη απουσιάζει οποιαδήποτε αναφορά στην
περίοδο 2015 - 2019. Ο κ. Κόκκαλης αναφέρεται σε νόµο του
2015. Εσείς το αποσιωπάτε, ούτε µία αναφορά στην περίοδο
2015 - 2019 που καθόρισε και πολλές πολιτικές που υλοποιήθη-
καν µεταγενέστερα, αφού έθεσαν το πλαίσιο των δεσµεύσεων
µε τους θεσµούς.

Εξηγούµαι: Πρώτον, το ύψος του ιδιωτικού χρέους που παρα-
λάβαµε το 2019 από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υπερέβαινε τα
238 δισεκατοµµύρια ευρώ. Άρα, το πρόβληµα, κυρία Αχτσιόγλου,
δηµιουργήθηκε, σωρεύτηκε και διογκώθηκε τα προηγούµενα
χρόνια και εξακολουθεί και σήµερα να είναι υπαρκτό και οξύ.

Δεύτερον, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε δεσµευτεί ότι θα αν-
τιµετωπίσει το πρόβληµα των κόκκινων δανείων και µας ρωτάτε
εµάς σήµερα για τα κόκκινα δάνεια; Ο κ. Τσίπρας στις 5 Οκτω-
βρίου του 2015 στις προγραµµατικές του δηλώσεις είχε τονίσει
τα εξής: «Με τις προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις δεν αντι-
µετωπίστηκε το πρόβληµα των κόκκινων δανείων. Και µε την
τρίτη -αχρείαστη λέµε εµείς- ανακεφαλαιοποίηση του ΣΥΡΙΖΑ
αυτό θα επιτυγχανόταν. Λίγες ηµέρες αργότερα ο πρώην Υπουρ-
γός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος, στις 31 Οκτωβρίου του 2015,
είχε αναφέρει εδώ στην Ολοµέλεια «µέχρι το τέλος του έτους» -
ποιου έτους; Του 2015- «θα έχει ολοκληρωθεί η αντιµετώπιση
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των κόκκινων δανείων». Γιατί µας ρωτάτε σήµερα για τα κόκκινα
δάνεια; Δεν τα αντιµετωπίσατε από το 2015; Δεν τα λύσατε από
το 2015; Αυτές ήταν οι δεσµεύσεις σας. Διαψευστήκατε πατα-
γωδώς. Ο κ. Τσακαλώτος τον Ιανουάριο του 2019 δήλωνε από
αυτή την Αίθουσα: «Μεγαλύτερο πρόβληµα της οικονοµίας είναι
τα κόκκινα δάνεια». Το 2019, που θα λυνόταν το 2015.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, συνεπώς, κυρία Αχτσιόγλου, γιατί αναφέρεστε στα
κόκκινα δάνεια, παρέδωσε τα κόκκινα δάνεια ως ποσοστό των
δανείων στο ύψος που τα παρέλαβε, στο 43,5%.

Τρίτον, κυρία Αχτσιόγλου, µιλήσατε για πλειστηριασµούς. Η
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τον Μάιο του 2017 νοµοθέτησε την εφαρ-
µογή των ηλεκτρονικών πλειστηριασµών. Το ξεχνάµε; Ο πρώην
Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος, δήλωνε εδώ σε αυτή
την Αίθουσα στις 30 Ιουλίου του 2017: «Οι ηλεκτρονικοί πλειστη-
ριασµοί είναι σηµαντικοί όχι µόνο για να έχουµε καλές τράπεζες,
αλλά και για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς λόγους». Και µιλάτε
σήµερα για πλειστηριασµούς;

Είχαµε, όµως και τη δήλωση του πρώην Υπουργού του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, του κ. Μάρδα, 3 Δεκεµβρίου του 2017, που υποστήριζε χα-
ρακτηριστικά, σε αντιδιαστολή µε αυτό που λέτε σήµερα, κυρία
Αχτσιόγλου, τα εξής: «Κακώς τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας
νοµοθετούσαν την προστασία της πρώτης κατοικίας από τους
πλειστηριασµούς. Αν η Νέα Δηµοκρατία είχε ξεκινήσει τους πλει-
στηριασµούς, τώρα τα πράγµατα θα ήταν πολύ πιο οµαλά».
Έχετε συνεννοηθεί µεταξύ σας;

Τέταρτον, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τον Δεκέµβριο του 2017
έφερε τροπολογία για αυτεπάγγελτη δίωξη και αυτόφωρη δια-
δικασία για όσους εµποδίζουν ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς.

Πέµπτον -προς τιµήν του ο κ. Κόκκαλης το αναφέρει, εσείς το
αποσιωπάτε- η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4354/2015 προ-
έβλεψε ρητώς ότι οι αδειοδοτούµενες εταιρείες διαχείρισης δα-
νείων νοµιµοποιούνται να ασκήσουν κάθε ένδικο βοήθηµα και
δικαστική ενέργεια για την είσπραξη των υπό διαχείριση απαιτή-
σεων. Δηλαδή νόµος του ΣΥΡΙΖΑ για πρώτη φορά εξασφάλιζε τη
δυνατότητα πλήρους διαχείρισης από τις εταιρείες διαχείρισης,
δηλαδή διενέργειας και δικαστικών και εξώδικων ενεργειών επί
των απαιτήσεων που τους µεταβιβάστηκαν, συµπεριλαµβανοµέ-
νης και της διενέργειας πλειστηριασµού και µιλάτε σήµερα για
πλήρη ασυδοσία; Αφού εσείς το νοµοθετήσατε!

Έκτον, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν θεσµοθέτησε την υπο-
χρεωτικότητα -γιατί το λέτε και αυτό µέσα στην ερώτηση, αλλά
δεν το είπατε σήµερα- από την πλευρά των πιστωτών στην απο-
δοχή των ρυθµίσεων που προτείνονταν. Να σας θυµίσω; Μέσω
του εξωδικαστικού µηχανισµού ρύθµισης οφειλών του νόµου του
ΣΥΡΙΖΑ, του ν.4469/2017, προβλεπόταν η παροχή πρότασης ανα-
διάρθρωσης, εφόσον συναινεί η πλειοψηφία των πιστωτών,
καθώς η θέσπιση οποιασδήποτε υποχρεωτικότητας έρχεται σε
αντίθεση µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες και το κοινοτικό δίκαιο.
Και ρωτάτε σήµερα µέσα στην ερώτησή σας για δεσµευτικότητα
πιστωτών στον εξωδικαστικό µηχανισµό;

Έβδοµον, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν νοµοθέτησε το δι-
καίωµα των δανειοληπτών να εξαγοράζουν το δάνειό τους κατά
τη µεταβίβαση των απαιτήσεων σε εταιρείες διαχείρισης απαιτή-
σεων. Με ποιον νόµο; Πάλι µε τον νόµο σας, τον ν.4354/2015. Χα-
ρακτηριστική ήταν η αναφορά του τότε Υπουργού Οικονοµικών,
του κ. Τσακαλώτου, που στις 27 Σεπτεµβρίου 2017 υποστήριζε
τα εξής: «Η κυβέρνηση δεν θα ζητήσει από τους πιστωτές µας
να δοθεί η δυνατότητα στους δανειολήπτες να εξαγοράζουν τα
δάνειά τους στην τιµή που θέλουν να τα εξαγοράσουν τα funds.
Δεν θα το θέσω στους δανειστές µας γιατί δεν είναι λογικό». Και
έρχεστε σήµερα εσείς και ο κ. Τσίπρας να ζητάτε ακριβώς το αν-
τίθετο από αυτό που νοµοθετήσατε και υποστηρίζατε;

Και τέλος, όγδοον, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κατήργησε ορι-
ζόντια την προστασία της πρώτης κατοικίας τον Φεβρουάριο του
2019.

Παρέθεσα συνεπώς αυτά τα οκτώ σηµεία για να µην ξεχνιόµα-
στε σε αυτή την Αίθουσα, γιατί είναι ο πυρήνας της ερώτησής
σας. Προφανώς και θα επανέλθω επί των δύο συγκεκριµένων
ερωτηµάτων, αλλά οι αυταπάτες και οι «οβιδιακές µεταµορφώ-
σεις» έχουν και τα όριά τους, µάλλον, όµως, όχι όταν µιλάµε για
τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Αχτσιόγ-

λου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε πρώτα από όλα κάποιες σύντοµες απαν-

τήσεις σε αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός για την περίοδο του
ΣΥΡΙΖΑ.

Πρώτον, τα κόκκινα δάνεια επί της περιόδου του ΣΥΡΙΖΑ µει-
ώθηκαν συνολικά, όχι να φαίνεται στους ισολογισµούς των τρα-
πεζών, αλλά να επιβαρύνουν την ελληνική κοινωνία. Να µην
µιλήσω για το τι έγινε µε τα κόκκινα δάνεια την περίοδο 2010 -
2014, την έκρηξη που είχαν τα κόκκινα δάνεια. Τα παραδώσατε
σε 97,6 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ τα είχατε αυξήσει κατά 55%
την περίοδο 2010 - 2014 και αφήνω εντελώς την προηγούµενη
περίοδο.

Δεύτερον, επί ΣΥΡΙΖΑ για την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας, καθ’ όλη τη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ
υπήρχε νοµοθετικό πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοικίας.
Καλό είναι να ενηµερωθείτε κάποια στιγµή από νοµικούς για το
τι σηµαίνει η προστασία της πρώτης κατοικίας. Η προστασία της
πρώτης κατοικίας σηµαίνει νοµοθετικό πλαίσιο στο οποίο ο πο-
λίτης να είναι ιδιοκτήτης του σπιτιού του. Καθ’ όλη τη διακυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ εφαρµοζόταν τέτοιο νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο εσείς παρατείνατε για έναν χρόνο, µόλις ήρθατε στην Κυ-
βέρνηση.

Αναρωτιέµαι τι παρατείνατε, κύριε Σταϊκούρα, το ανύπαρκτο;
Το τίποτα; Σε τι δώσατε παράταση;

Εκεί που καταργήθηκε οριστικά η προστασία της πρώτης κα-
τοικίας ήταν µε τον δικό σας πτωχευτικό νόµο, όπου οι άνθρωποι
σταµάτησαν να µπορούν να είναι πλέον ιδιοκτήτες των σπιτιών
τους.

Και, τρίτον, σας θυµίζω ότι επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ εφαρ-
µόζαµε και σχήµατα εκατόν είκοσι δόσεων µε τις οποίες οι πολί-
τες πραγµατικά πήραν ανακούφιση για τα χρέη τους και απέναντι
στην εφορία και απέναντι σε ασφαλιστικά ταµεία.

Όµως, κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, εδώ και τριάµισι χρόνια που
είστε Υπουργός εµφανίζεστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και δεν
καταλαβαίνετε ότι εδώ ελέγχεστε, δεν ελέγχετε εσείς στην Αντι-
πολίτευση. Ελέγχεστε από την Αντιπολίτευση. Σήµερα ξανακά-
νατε το ίδιο. Κάνατε αντιπολίτευση στην αντιπολίτευση. Εδώ
ελέγχεστε και οφείλετε να δίνετε απαντήσεις και οφείλετε να
αναλαµβάνετε και καµµία ευθύνη και οφείλετε και να λογοδο-
τείτε.

Σας ρωτώ, λοιπόν,
Φαινόµενα Πάτση: Έχετε την εποπτεία του προβλήµατος των

κόκκινων δανείων. Συµβαίνουν φαινόµενα Πάτση που κερδοσκο-
πούν προσωπικά στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Έχετε την επο-
πτεία του θέµατος. Θα πείτε κάτι; Δεν έχετε πει µισή κουβέντα
για το ζήτηµα. Είστε ευχαριστηµένος; Είστε περήφανος;

Πλειστηριασµοί: Υπόθεση κ. Κολοβού και πόσες άλλες. Πλει-
στηριάζονται πρώτες κατοικίες για χρέη 15.000 ευρώ. Είδατε τις
εικόνες σήµερα; Αστυνοµικές δυνάµεις έσπασαν την πόρτα και
την έβγαλαν από το σπίτι της για µια οφειλή 15.000 ευρώ σε πι-
στωτικές κάρτες. Θα πείτε κάτι για αυτά τα πράγµατα; Αναλαµ-
βάνετε την οποιαδήποτε ευθύνη; Τιτλοποιήσεις του «ΗΡΑΚΛΗ».
Θα πείτε αν δεσµεύεστε για τη µη εγγραφή µέρους ή όλου των
εγγυήσεων στο δηµόσιο χρέος για προσαύξηση του δηµοσίου
χρέους έως και 18,7 δισεκατοµµύρια. Παρακολουθούσατε αυτές
τις µεταβιβάσεις; Έχετε υποτίθεται συγκροτήσει επιτροπή στην
οποία συµµετέχει το Υπουργείο Οικονοµικών για την εποπτεία
αυτών των µεταβιβάσεων. Θα απαντήσετε τι γίνεται µε αυτές τις
µεταβιβάσεις; Τις ελέγχατε;

Άρειος Πάγος: Είπατε για τον νόµο του 2015 και για τον νόµο
του 2003. Ακούστε να δείτε, ο νόµος του 2015, κύριε Σταϊκούρα,
έθετε πολύ συγκεκριµένες προϋποθέσεις στα funds και έθετε και
όρους. Πρώτα από όλα, είχαν υποχρέωση πρότασης ρύθµισης
στον δανειολήπτη η οποία δεν υπήρχε µε το νοµοθετικό πλαίσιο
του 2003. Τέθηκαν λοιπόν κανόνες στα funds µε τον νόµο του
2015. Και, δεύτερον και κρισιµότερο, είχαν υποχρέωση να φορο-
λογούνται όλες οι πράξεις των funds, φορολόγηση η οποία δεν
υπήρχε για καµµία πράξη το 2003. Άρα, πλήρης ελευθερία µε
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τον νόµο του 2003 στα funds για να µπορούν να κάνουν γρή-
γορα, να µπορούν να βγάζουν χρήµατα χωρίς φορολογία και
χωρίς καµµία προϋπόθεση ρύθµισης προς τους οφειλέτες. Εσείς
συνδέσατε τον νόµο του «ΗΡΑΚΛΗ» απευθείας µε τον νόµο του
2003. Εσείς κάνατε αυτή τη σύνδεση. Το είπαν και οι εκπρόσωποι
των τραπεζών και των funds στην επιτροπή, ότι αυτή ήταν η δέ-
σµευση από το Υπουργείο. Εκεί συνδέθηκε, µε εκείνο τον νόµο.
Με εκείνο τον νόµο λοιπόν τα funds αυτή τη στιγµή προσπαθού-
σαν να προχωρήσουν όλους αυτούς τους πλειστηριασµούς
στους οποίους ο Άρειος Πάγος έβαλε φρένο µε δικονοµικού χα-
ρακτήρα κρίση. Το ζήτηµα όµως δεν είναι η δικονοµική διαφορά.
Το ζήτηµα είναι η πολιτική. Θα υπάρχει πολιτική προστασία της
πρώτης κατοικίας; Διότι εδώ τελικά αυτό που άκουσα εγώ ήταν
µια οµολογία ότι το ιδιωτικό χρέος έχει αυξηθεί, ότι οι πρώτες
κατοικίες πλειστηριάζονται για ποσά εντελώς ευτελή, έως και
15.000 ευρώ, ότι τα funds λειτουργούν και θα συνεχίσουν να λει-
τουργούν ανεξέλεγκτα, ότι στελέχη σας θα κερδοσκοπούν προ-
σωπικά µε προσωπικές επιλογές και στρατηγικές σε βάρος
ανήµπορων πολιτών κι εσείς λέτε ότι θα κάνουν αντιπολίτευση
στον ΣΥΡΙΖΑ και ότι όλα είναι καλώς καµωµένα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, ήµουν ξεκάθαρος ότι θα απαντήσω στη

δευτερολογία γιατί διαφωνούσα στον πυρήνα του ερωτήµατός
σας. Προφανώς και τα οκτώ σηµεία καταδεικνύουν ότι πιάσαµε
το νήµα από µια κατάσταση που ήδη είχατε δροµολογήσει. Και
θα γίνω πιο συγκεκριµένος σε ένα σηµείο, για τον «ΗΡΑΚΛΗ».
Όµως, δεν περίµενα ποτέ από εσάς να µου πείτε ή να µην ξέρετε
ποιος ασκεί την εποπτεία φορέων του χρηµατοπιστωτικού συ-
στήµατος ή δεν περίµενα ποτέ από εσάς να µε ρωτήσετε αν δε-
σµεύοµαι εγώ για τις αποφάσεις της EUROSTAT. Δεν ξέρετε
τους κανόνες; Θα επανέλθω, όµως, σε αυτό.

Σε ό,τι αφορά την προστασία της πρώτης κατοικίας, το επα-
ναλαµβάνω, καταργήθηκε οριζόντια η προστασία της πρώτης κα-
τοικίας τον Φεβρουάριο του 2019 και είχατε κάνει ένα σχήµα το
οποίο περιελάµβανε µόνο «κόκκινους» δανειολήπτες µέχρι το
2018 και µόνο µέχρι ένα ύψος. Και τι λέγατε εδώ στη Βουλή; Λέ-
γατε ότι ενενήντα χιλιάδες δανειολήπτες θα µπουν µέσα στο
σχήµα. Μέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2019 ή µάλλον µέχρι τον
Ιούλιο του 2019 πόσες αιτήσεις είχαν γίνει; Καµµία, κυρία Αχτσιό-
γλου. Αυτό ήταν το πλαίσιο προστασίας που είχατε κάνει.

Όµως, πράγµατι ελεγχόµαστε και πρέπει να απαντήσουµε και
απαντώ. Τι έχουµε κάνει εµείς:

Πρώτον, κυρία συνάδελφε, υλοποιήσαµε ένα ευρύ πλέγµα µέ-
τρων συνολικού ύψους άνω των 55 δισεκατοµµυρίων ευρώ, προ-
κειµένου να στηρίξουµε το διαθέσιµο εισόδηµα των νοικοκυριών
και τη ρευστότητα των επιχειρήσεων, αποτρέποντας, στο µέτρο
του εφικτού, τη διόγκωση του ιδιωτικού χρέους. Επιστρεπτέα
προκαταβολή, «ΓΕΦΥΡΑ 1», «ΓΕΦΥΡΑ 2», προγράµµατα εγγυο-
δοσίας, µειώσεις φόρων, ασφαλιστικών εισφορών, διπλή αύξηση
κατώτατου µισθού, µέτρα επιδότησης ενεργειακού κόστους,
στοχευµένες ενισχύσεις ευάλωτων νοικοκυριών, αξιοποίηση
πόρων, Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, νέες δόσεις, εί-
κοσι τέσσερις δόσεις στα ασφαλιστικά ταµεία.

Τι είναι όλα αυτά; Όλα αυτά είναι µέτρα για να στηρίξουµε
τους πολίτες έτσι ώστε στις πρωτόγνωρες εξωγενείς κρίσεις να
έχουν λιγότερους κινδύνους διόγκωσης του ιδιωτικού χρέους:
55 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θέλετε να ανατρέξουµε λίγο πίσω στο
2020 που λέγατε ότι θα εκτοξευθούν τα χρέη και τελικά δεν επι-
βεβαιωθήκατε; Εγώ να δεχθώ ότι είχατε αγωνία για το πώς θα
εξελιχθεί η κατάσταση. Θέλετε να µιλήσουµε για εκτιµήσεις που
είχαν γίνει για δισεκατοµµύρια αύξηση του ιδιωτικού χρέους οι
οποίες δεν επιβεβαιώθηκαν, διότι υλοποιήσαµε αυτό το συνε-
κτικό συλλογικό σχέδιο ως ελληνική Κυβέρνηση; 

Δεύτερον, νοµοθετήσαµε και αξιοποιούµε σύγχρονα εργαλεία
για την ορθή παρακολούθηση και διαχείριση του ιδιωτικού χρέ-
ους, όπως είναι η ίδρυση του Κεντρικού Μητρώου Πιστώσεων
και η ίδρυση του Παρατηρητηρίου Πιστωτικής Επέκτασης. Να

υπενθυµίσω και να σας προϊδεάσω ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
θα αναδείξει την ευστοχία των ελληνικών µέτρων για τη µη διόγ-
κωση του ελληνικού χρέους και του ιδιωτικού χρέους. Θα το
δείτε τις επόµενες ηµέρες. 

Τρίτον, ενισχύουµε τράπεζες και εταιρείες διαχείρισης απαι-
τήσεων, προκειµένου αυτές να ρυθµίσουν διµερώς µη εξυπηρε-
τούµενα δάνεια νοικοκυριών και επιχειρήσεων. Είπατε ότι δεν
έγινε τίποτα. Έχουν ρυθµιστεί, κυρία Αχτσιόγλου, επτακόσιες
σαράντα έξι χιλιάδες µη εξυπηρετούµενα στεγαστικά, κατανα-
λωτικά και επιχειρηµατικά δάνεια ύψους 43 δισεκατοµµυρίων
ευρώ από τον Ιούλιο του 2019 µέχρι και σήµερα. Αυτό είναι το
τίποτα; Δόθηκε η δυνατότητα αναστολής δόσεων πληρωµών σε
τετρακόσιες οκτώ χιλιάδες εξακόσια τριάντα δύο δάνεια ύψους
29 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τα µέσα Μαρτίου του 2020. 

Τέταρτον, υλοποιήσαµε το πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ», το οποίο
συνέβαλε καθοριστικά στη µείωση των κόκκινων δανείων στα
χαρτοφυλάκια των τραπεζών. Σήµερα ο όγκος αυτός µειώθηκε
από το 44% του συνόλου που το παραλάβαµε σε κάτω από 10%.
Ο «ΗΡΑΚΛΗΣ», συνεπώς, εκ του αποτελέσµατος, πέτυχε και αυτό
αναγνωρίζεται παγκοσµίως, εκτός από εσάς. 

Και, πέµπτον, υλοποιούµε τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµι-
σης οφειλών µε βάση τον ν.4738/2020. Μέχρι σήµερα έχουν υλο-
ποιηθεί δύο χιλιάδες εβδοµήντα δύο ρυθµίσεις οφειλών, συνο-
λικού ύψους 373 εκατοµµυρίων ευρώ. Μόνο τον τελευταίο µήνα
πραγµατοποιήθηκαν πεντακόσιες περίπου νέες ρυθµίσεις οφει-
λών και έπεται ακόµη πιο δυναµική αύξηση αυτών, ώστε να επι-
τευχθεί ο στόχος της ρύθµισης οφειλών ύψους ενός δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ εντός των επόµενων µηνών. 

Αυτές οι επιδόσεις -θα επαναλάβω ό,τι είπα στην επιτροπή
πριν από έναν µήνα- αν και δεν είναι ακόµα οι επιθυµητές από
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, είναι καλύτε-
ρες από όλα τα σχήµατα που υλοποιήθηκαν τα τελευταία δώδεκα
χρόνια.

Να σας θυµίσω τον δικό σας εξωδικαστικό; Ολοκληρώθηκαν
επιτυχώς δύο χιλιάδες διακόσιοι όλα τα χρόνια. Εµείς είµαστε
ήδη στις δύο χιλιάδες εβδοµήντα δύο µέσα σε λίγους µήνες που
υλοποιείται το πρόγραµµα. 

Να κάνω και µια τελευταία παρατήρηση για τον «ΗΡΑΚΛΗ»
αναφορικά µε το ζήτηµα πιθανής εγγραφής εγγυήσεων του
«ΗΡΑΚΛΗ» στο δηµόσιο χρέος και τη δέσµευσή µου ως προς
αυτό που ζητάει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η κυρία συνάδελ-
φος δηλαδή. Γνωρίζει ή υποθέτω ότι γνωρίζει ότι ο Υπουργός Οι-
κονοµικών δεν έχει τη δυνατότητα να παρεµβαίνει σε αποφάσεις
ανεξάρτητων ευρωπαϊκών οργάνων. Όµως, ως Κυβέρνηση, µαζί
µε θεσµούς και εταίρους, έχουµε προβεί στις απαραίτητες ενέρ-
γειες για να υποστηρίξουµε τις θέσεις µας. 

Άλλωστε, η δοµή και τα χαρακτηριστικά του «ΗΡΑΚΛΗ» έχουν
την έγκριση όλων των θεσµών, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού
Σταθερότητας, του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και φυσικά
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ανταγωνισµού. Ας περιµένουµε συ-
νεπώς τις ανακοινώσεις. Θα συνιστούσα σε ορισµένους να µην
προτρέχουν.

Θα ήθελα να κάνω και ένα τελευταίο σχόλιο, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση από ό,τι κατάλαβα είναι αν-
τίθετη µε τον «ΗΡΑΚΛΗ» όπως τον νοµοθετήσαµε.

Το 2019 σε αυτή την Αίθουσα ο κ. Τσακαλώτος αντέδρασε έν-
τονα στη γνωστοποίηση της είδησης ότι οι θεσµοί ενέκριναν το
συγκεκριµένο σχέδιο, όπως αυτό σχεδιάστηκε και υλοποιήθηκε
από την Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας. Στις 10 Οκτωβρίου του
2019, κυρία Αχτσιόγλου, για να συνεννοηθείτε µεταξύ σας.
Έλεγε, η πατρότητα του σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» για τα κόκκινα δά-
νεια ανήκει στην προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και προ-
σέθετε, η Νέα Δηµοκρατία πανηγυρίζει για την έγκριση του
σχεδίου «ΗΡΑΚΛΗΣ» σε χρόνο ρεκόρ λιγότερο από τρεις µήνες.
Για άλλη µια φορά παρουσίασε ως επιτυχία δική της, ένα σχέδιο
που είχε ήδη επεξεργαστεί η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, το είχε διαβουλευτεί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, καθι-
στώντας το ώριµο για έγκριση. Δηλαδή, µε βάση αυτή τη δήλωση
του κ. Τσακαλώτου, κακώς κάνατε την ερώτηση σε εµένα. Στον
κ. Τσακαλώτο έπρεπε να την κάνετε, στην κυβέρνησή σας στην
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οποία και συµµετείχατε. Είπαµε, όµως, ψευδαισθήσεις και οβι-
διακές µεταµορφώσεις, βρίσκουν πλήρη έκφραση στην Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκε για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» τριάντα εννιά
µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
16ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ήθελα να σας πω, παιδιά, µην απορείτε σήµερα γιατί η
Βουλή δεν έχει πολλούς Βουλευτές. Δεν έχουµε Ολοµέλεια σή-
µερα που επεξεργάζεται νοµοσχέδια. Η διαδικασία αυτή λέγεται
«κοινοβουλευτικός έλεγχος», που σηµαίνει ότι κάθε Βουλευτής
από οποιοδήποτε κόµµα µπορεί να απευθύνει στους Υπουργούς
ερωτήσεις, που αφορούν την καθηµερινότητα, ζητήµατα που
έχουν σχέση µε τη χώρα και τις διεθνείς σχέσεις της, αλλά και
τα τοπικά προβλήµατα των Βουλευτών. Έρχονται εδώ οι Υπουρ-
γοί, που είναι υποχρεωµένοι να έρθουν και απαντούν. Αυτό κά-
νουµε σήµερα. Γι’ αυτό δεν είναι όλοι οι Βουλευτές εδώ, γιατί το
ενδιαφέρον περιορίζεται στους ερωτώντες και ερωτώµενους αν-
τίστοιχα Βουλευτές και Υπουργούς. 

Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 160/11-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Λάρισας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η νοµοθετική παρέµβαση
είναι βέβαιη, όµως θα θωρακίσετε τους ευάλωτους δανειολήπτες
ή τις εταιρίες διαχείρισης δανείων;».

Σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Οικονοµικών
κ. Χρήστος Σταϊκούρας. 

Ορίστε, κύριε Κόκκαλη, έχετε το λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση κατατέθηκε εξ αφορµής

της πρόσφατης απόφασης του Αρείου Πάγου, 8/22-2022, σύµ-
φωνα µε την οποία κρίθηκε -να το πούµε έτσι απλά, να µη χρησι-
µοποιούµε νοµικούς όρους- ότι δεν έχουν δικαίωµα πλειστηριασ-
µού οι εταιρείες διαχείρισης απαιτήσεων. Είναι αλήθεια ότι εξε-
δόθησαν και άλλες αντίθετες. Να συµφωνήσουµε, όµως, κάποια
πράγµατα δηµόσια; Να συµφωνήσουµε ότι θα λέµε αλήθειες και
θα στηριζόµαστε σε δεδοµένα. 

Άκουσα ότι είπατε πως η οριζόντια κατάργηση της πρώτης κα-
τοικίας έγινε από την προηγούµενη κυβέρνηση. Έχετε υπ’ όψιν
σας τον ν.4605/2019, η ισχύς του οποίου ξεκινούσε από 30 Απρι-
λίου; Τι προέβλεπε; Προέβλεπε τη δικαστική προστασία της πρώ-
της κατοικίας µε πιο αυστηρά εισοδηµατικά κριτήρια. Ένα το
κρατούµενο. 

Δεύτερον, δεν θα µείνω στις δηλώσεις, κύριε Υπουργέ, όποιες
και να είναι αυτές. Τα νούµερα και οι εκθέσεις είναι αναµφισβή-
τητα. Η ιδιοκατοίκηση στην Ελλάδα το 2015 ήταν 75,1%, σύµ-
φωνα µε τη µελέτη της EUROSTAT. Το 2019 αυξήθηκε, κύριε
Υπουργέ, η ιδιοκατοίκηση σε 75,4%, αντιστοιχεί σε έντεκα χιλιά-
δες εκατόν σαράντα εννιά κατοικίες. Από το 2019 έως και τα τέλη
του 2021, δυστυχώς, η ιδιοκατοίκηση µειώθηκε σε 73,3%, που
αντιστοιχεί σε ογδόντα δύο χιλιάδες κατοικίες. 

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι στη δικιά σας διακυβέρνηση χά-
θηκαν σπίτια, ογδόντα δύο χιλιάδες κατοικίες, είτε εκουσίως µε
αναγκαστική πώληση είτε ακουσίως µε πλειστηριασµό. Άρα οποι-
οσδήποτε ισχυρισµός ή τι είπε κάποιος, πότε το είπε, τα δεδο-
µένα είναι αναµφισβήτητα ότι επί δικής σας διακυβέρνησης
χάθηκαν σπίτια, µειώθηκε η ιδιοκατοίκηση στη χώρα µας.

Και έρχοµαι στην απόφαση του Αρείου Πάγου. Σπεύσατε να
πείτε ότι δεν θα φέρετε κάποια τροπολογία. Μετά από λίγες ηµέ-
ρες εκδόθηκε µια απόφαση του Αρείου Πάγου σε χρόνους ρεκόρ
και την παρέπεµψε στην Ολοµέλεια την απόφαση. Να προδι-
κάσω, θα πείτε ότι δεν ασχολείστε, ότι δεν παρεµβαίνετε -και έτσι
είναι τυπικά το σωστό- στην απόφαση της δικαιοσύνης. Ως Κυ-

βέρνηση, όµως, πώς σχολιάζετε, κύριε Υπουργέ, γιατί πρέπει να
σχολιάσετε, αυτό που αναφέρει η έκθεση Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας της Τράπεζας της Ελλάδος, η οποία δηµοσιεύ-
θηκε το 2022 και για την οποία κιόλας έχουµε και αναφορές από
δικηγορικούς συλλόγους; Τι λέει αυτή η έκθεση τώρα πριν λίγες
ηµέρες; Λέει ότι: «Η ικανότητα των εν λόγω εταιρειών να διαχει-
ριστούν τα δάνεια για λογαριασµό των εταιρειών απόκτησης
απαιτήσεων δυσχεραίνεται από την πρόσφατη απόφαση του
Αρείου Πάγου. Ωστόσο, όµως, η αποτελεσµατικότητα των εται-
ρειών αναµένεται να διαφανεί τους επόµενους µήνες µε την
άρση των παραπάνω περιορισµών».

Τι να εννοεί ο ποιητής; Πώς αίρονται οι περιορισµοί; Με την
αναµενόµενη απόφαση του Αρείου Πάγου. Γι’ αυτό και δικηγο-
ρικοί σύλλογοι κατήγγειλαν τη συγκεκριµένη παρέµβαση ότι είναι
παρέµβαση στο έργο της ανεξάρτητης δικαιοσύνης. Και αν θέ-
λετε να πούµε και την διαφορά, είναι και πολιτικό και νοµικό το
θέµα. Αυτές οι εταιρείες, όπως και η εταιρεία του κ. Πάτση, είχε
δύο δυνατότητες, κύριε Υπουργέ. Ο νόµος του 2003, ο ν.3156/
2003 και ο νόµος του 2015. Το 2017 αυτές οι εταιρείες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. Έχετε και τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Σχετικά µε την ισχύ αυτών των νόµων
τι είπε το Υπουργείο Οικονοµικών; Είπε ότι είναι παράλληλα νο-
µοθετήµατα, τα οποία ισχύουν. Άρα από καθαρά επιλογή των
εταιρειών επέλεξαν τον νόµο του 2003 και όχι τον νόµο του 2015,
τον οποίο τον περιγράψατε εσείς ότι είναι πολύ σκληρός για τους
δανειολήπτες. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Κόκκαλης έκανε µια πολύ εύστοχη ερώτηση πράγµατι

αναφερόµενος σε δύο νοµοθετήµατα του 2003 και του 2015 και
εγώ θα προσέθετα, επειδή είπαµε ότι µιλάµε ανοιχτά και ειλι-
κρινά και το 2019 τον «ΗΡΑΚΛΗ». 

Τι είναι αυτά για να το πούµε πολύ απλά και να το καταλάβουν
και όσοι µας ακούν και µας βλέπουν. Η τιτλοποίηση απαιτήσεων
από δάνεια και πιστωτές προβλέφθηκε πότε για πρώτη φορά;
Προβλέφθηκε µε τον ν.3156/2003. Οι διατάξεις του άρθρου
αυτού εισήγαγαν το πλαίσιο για την υλοποίηση της τιτλοποίησης
απαιτήσεων, αλλά εν τούτοις για τη διαχείριση των απαιτήσεων
αυτών δεν προβλέφθηκαν ειδικές διαδικασίες ή προϋποθέσεις
παρά µόνο έγινε µια γενική αναφορά στην ίδια διάταξη ότι η δια-
χείριση των µεταβιβαζόµενων απαιτήσεων µπορεί να ανατίθεται
σε πιστωτικό ή χρηµατοπιστωτικό ίδρυµα. Αυτά έγιναν το 2003. 

Έρχεται ο νοµοθέτης, έρχεται η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το
2015 µε τον ν.4354/2015 και τι κάνει; Φτιάχνει ένα αναλυτικό
πλαίσιο αδειοδότησης των διαχειριστών δανείων, δηλαδή των
servicers, επονοµαζόµενων ως «εταιρείες διαχείρισης απαιτή-
σεων από δάνεια και πιστωτές». Από πού; Από την Τράπεζα της
Ελλάδος, σε αντιδιαστολή µε αυτά που έλεγε η κ. Αχτσιόγλου
προηγουµένως, που έλεγε ότι την εποπτεία την έχει το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Και αφ’ ετέρου προέβλεπε αναλυτικές διαδι-
κασίες για τη σύναψη συµβάσεων πώλησης και µεταβίβασης
απαιτήσεων από δάνεια. 

Τι έλεγε το άρθρο 2 παράγραφος 4 του νόµου του ΣΥΡΙΖΑ;
Διαβάζω: «Οι εταιρείες διαχείρισης νοµιµοποιούνται ως µη δι-
καιούχοι διάδικοι να εγείρουν κάθε ένδικο βοήθηµα και να προ-
βαίνουν σε κάθε άλλη δικαστική ενέργεια για την είσπραξη των
υπό διαχείριση απαιτήσεων, καθώς και να κινούν, να παρίστανται
ή να συµµετέχουν σε προπτωχευτικές διαδικασίες εξυγίανσης,
σε πτωχευτικές διαδικασίες αφερεγγυότητας, σε διαδικασίες δι-
ευθέτησης οφειλών και ειδικής διαχείρισης των νόµων. Εφόσον
οι εταιρείες συµµετέχουν σε οποιαδήποτε δίκη µε την ιδιότητα
του µη δικαιούχου διαδίκου, το δεδικασµένο της απόφασης ισ-
χύει υπέρ και κατά του δικαιούχου της απαίτησης». 

Με λίγα λόγια, ερχόταν ο νοµοθέτης το 2015 και έλεγε: «Οι
servicers µπορούν να κάνουν πλειστηριασµούς». Και συµπλή-
ρωνε µάλιστα -γιατί ακούω και αυτό το επιχείρηµα από κάποιους
συναδέλφους της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- ότι «οι εταιρείες
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διαχείρισης…», οι servicers δηλαδή, «…δύνανται για τους σκο-
πούς του παρόντος νόµου να προσλαµβάνουν εταιρείες ενηµέ-
ρωσης οφειλετών για ληξιπρόθεσµες οφειλές…» -δηλαδή, τα call
centers, που λέτε ότι παίρνουν τηλέφωνο- «…µε νόµο του ΣΥΡΙΖΑ
το 2015». 

Ήρθε ο «ΗΡΑΚΛΗΣ», ο ν.4649 του 2019, και προέβλεπε τη δυ-
νατότητα εγγύησης του ελληνικού δηµοσίου υπό προϋποθέσεις
και εφόσον, µεταξύ άλλων, πρόκειται για απαιτήσεις που έχουν
τιτλοποιηθεί σύµφωνα µε τον ν.3156/2003 και έχουν ανατεθεί στη
διαχείριση εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων που έχουν αδει-
οδοτηθεί και διέπονται από τον ν.4354 του 2015. 

Συνεπώς λάβαµε υπ’ όψιν και συνεκτιµήσαµε και τον νόµο του
2003 και τον νόµο του 2015, όπως επικαιροποιήθηκε από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ το 2016, το 2017 και τέλος µε τον ν.4549 του 2018. Εκεί εί-
µαστε. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφέρω σε µισό λεπτό αυτό που
είπατε για την τελευταία απόφαση - δηµόσια συνεδρίαση του
Αρείου Πάγου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε. 
Κύριε Κόκκαλη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κάνατε µία αναφορά

στον ν.4605 του 2015, για να αποδείξετε ότι η προηγούµενη κυ-
βέρνηση νοµοθέτησε πλειστηριασµούς των servicers. Η ερώτηση
είναι: «Αφού είναι τόσο βολικός αυτός ο νόµος που ψηφίσαµε
εµείς, δηλαδή τόσο κακός για τους δανειολήπτες, γιατί αυτές οι
εταιρείες δεν επέλεξαν αυτόν τον νόµο για να εφοδιαστούν µε
την απαιτούµενη εκ του νόµου εξουσιοδότηση και επέλεξαν τον
νόµο του 2003;». 

Γιατί, κύριε Υπουργέ; Δεν τα διαβάσατε όλα από τα έγγραφα
που έχετε µπροστά σας. Τρία άρθρα πιο κάτω λέει ότι «πριν οι
εταιρείες αυτές προβούν σε πράξεις εκτέλεσης, πρέπει αποδε-
δειγµένα να επιδιώξουν βιώσιµη ρύθµιση µε τους δανειολήπτες».
Αυτό πετύχαµε. 

Επίσης, ο συγκεκριµένος νόµος θέτει πολύ πιο αυστηρές προ-
ϋποθέσεις απ’ ό,τι ο νόµος του 2003. Συνεπώς αυτές οι εταιρείες,
αυτά τα funds είχαν να επιλέξουν ξεκάθαρα µεταξύ δύο νοµοθε-
τηµάτων. Εάν ήταν τόσο βολικός για τα funds, για τις εταιρείες,
ο νόµος του 2015, γιατί δεν επέλεξαν, κύριε Υπουργέ, κύριε Σταϊ-
κούρα, τον νόµο αυτόν τον κακό του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά επέλεξαν τον
νόµο του 2003, ο οποίος κρίθηκε προβληµατικός; Εδώ θέλω να
µου απαντήσετε. 

Κύριε Υπουργέ, κατορθώσαµε, παρά τις µνηµονιακές δεσµεύ-
σεις και τις απαιτήσεις των δανειστών, να εξισορροπήσουµε, αφ’
ενός, τις µνηµονιακές απαιτήσεις και αφ’ ετέρου, την ελάχιστη
προστασία του δανειολήπτη. Γι’ αυτό και δεν επέλεξαν τα funds
αυτόν τον νόµο. 

Ολοκληρώνω. 
Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, να ξεκαθαρίσουµε -δεν το αναφέ-

ρατε στην πρωτολογία σας, το είπατε στην κ. Αχτσιόγλου- ότι η
οριζόντια κατάργηση της πρώτης κατοικίας έλαβε χώρα µε ποιον
νόµο; Με τον πτωχευτικό. Ποιος τον ψήφισε τον πτωχευτικό; Η
δικιά σας Κυβέρνηση. 

Είναι αλήθεια ή ψέµα ότι η προηγούµενη κυβέρνηση δεν κα-
τήργησε την πρώτη κατοικία; Είναι αλήθεια ότι δεν την κατήρ-
γησε. Εγώ σας είπα ότι αντικαταστάθηκε η προστασία της
πρώτης κατοικίας µε τον ν.4605 του 2019, η ισχύς του οποίου ξε-
κινούσε στις 30 Απριλίου. Πείτε το αντίθετο, αν είναι αλήθεια ή
ψέµα. Συνεπώς δεν ισχύει ότι η προηγούµενη κυβέρνηση κατήρ-
γησε οριζόντια την πρώτη κατοικία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστού-
µε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Και, τέλος, θα ήθελα ένα σχόλιό σας για τις αναφορές των δι-

κηγορικών συλλόγων για ωµή παρέµβαση στο έργο της δικαιο-
σύνης µε την προφητεία ότι θα αρθούν οι περιορισµοί στους
πλειστηριασµούς. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε συ-

νάδελφε, η προστασία της πρώτης κατοικίας καταργήθηκε ορι-
ζόντια επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Το επαναλαµβάνω: η οριζό-
ντια προστασία της πρώτης κατοικίας καταργήθηκε από την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Με ποιους νόµους; Τον ν.4346 του 2015 και τον
ν.4592 του 2019. Τελεία και παύλα!

Ακολούθως, η τότε κυβέρνηση θέσπισε ένα προσωρινό πλαί-
σιο περιορισµένης περιµέτρου µόνο για «κόκκινους» δανειολή-
πτες µέχρι το 2018, µε µικρή διάρκεια και συγκεκριµένη ηµερο-
µηνία λήξης. 

Άρα κανένας οφειλέτης δεν µπορούσε να προστατεύσει την
κατοικία του από τον Φεβρουάριο έως τον Ιούλιο του 2019, ενώ
µετέπειτα η µεγάλη πλειονότητα των οφειλετών έµεινε απροστά-
τευτη. Αυτό το θεσµικό πλαίσιο για περιορισµένη περίµετρο και
περιορισµένο χρονικό ορίζοντα -σας είπα και προηγουµένως τι
απάντησα στην κ. Αχτσιόγλου- δεν αξιοποιήθηκε από κανέναν
πολίτη µέχρι τον Ιούλιο του 2019. Και ήρθαµε εµείς, το επεκτεί-
ναµε, το ενισχύσαµε και, µε βάση τα στοιχεία που είχα στην κα-
τοχή µου και έχω δώσει στη δηµοσιότητα, µέχρι 31 Δεκεµβρίου
του 2019 είχαν υποβληθεί χίλιες τριακόσιες εξήντα οκτώ αιτήσεις
από καµµία αίτηση µέχρι τον Ιούλιο του 2019. 

Επί του πυρήνα του θέµατός σας, όπως είπατε και στην πρω-
τολογία σας και έχετε δίκιο, υπάρχει µία απόφαση του Αρείου
Πάγου, την οποία µνηµονεύσατε, και υπάρχουν, απ’ όσο γνω-
ρίζω, και πολλές άλλες αποφάσεις του Αρείου Πάγου µε αντίθετο
συµπέρασµα. Μάλιστα, αν δεν µε απατά η µνήµη µου -παρά-
κληση, αν είναι κάτι διαφορετικό, µπορεί να το πείτε-, υπάρχουν
δώδεκα αποφάσεις εκ των οποίων οι έντεκα είναι αντίθετες από
τη µία. Και υπάρχουν και αρκετές νοµολογίες του Αρείου Πάγου
επί αυτών αλλά και νοµολογίες κατώτερων δικαστηρίων. Έχει
πέσει στην αντίληψή µου µία στη Λάρισα στο εφετείο, η 499 του
2019, στη Θεσσαλονίκη, στην Αθήνα, ξανά στη Θεσσαλονίκη,
ξανά στη Λάρισα το 2020, στον Βόλο, τον Πειραιά, την Αθήνα.
Υπάρχει συνεπώς µια αµφισηµία. 

Πώς αποδεικνύεται αυτή η αµφισηµία; Το κράτησα για τη δευ-
τερολογία µου. Το είπατε όµως στην πρωτολογία σας. Ήρθε
τµήµα του Άρειου Πάγου, το οποίο συνήλθε στις 26 Σεπτεµβρίου
του 2022 -η απόφαση είναι εδώ, εγκρίθηκε στις 31 Οκτωβρίου
του 2022 και δηµοσιεύτηκε σε δηµόσια συνεδρίαση στις 10 Νο-
εµβρίου του 2022- και παραπέµπει το θέµα στην Ολοµέλεια. 

Συγκρατείστε -και κλείνω µε αυτό- την τελευταία παράγραφο.
Παραπέµπεται στην πλήρη Ολοµέλεια του δικαστηρίου, καθώς

όπως αναφέρει στο σκεπτικό του στην τελευταία παράγραφο:
«Δηµιουργείται ζήτηµα γενικότερου ενδιαφέροντος και είναι ανα-
γκαίο για την ενότητα της νοµολογίας, µε δεδοµένη την ανακύ-
ψασα στη νοµολογία διάσταση, ως προς το θέµα της νοµιµο-
ποίησης των εταιρειών διαχείρισης απαιτήσεων για την άσκηση
διαδικαστικών τάξεων υπό το καθεστώς των ν.3156/2003 και
ν.4354/2015». Περιµένουµε, συνεπώς, την απόφαση της Ολοµέ-
λειας του Αρείου Πάγου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Απλώς να πω το εξής, κύριε Κόκκαλη. Στην Ολοµέλεια, σύµ-

φωνα και µε τον οργανισµό των δικαστηρίων, αλλά και τη δικο-
νοµία, πάνε δύο κατηγορίες υποθέσεων: αυτές που έχουν ένα
γενικότερο ενδιαφέρον και ρυθµίζεται ένα θέµα για πρώτη φορά
και δεν υπάρχει προηγούµενο νοµολογιακό δεδοµένο ή εάν
υπάρχει διαφωνία στο τµήµα µε διαφορά µίας ψήφου. Συνεπώς
πήγε ως γενικότερου ενδιαφέροντος. Τα άλλα, βεβαίως, είναι τα
συµπεράσµατα, κρίσεις. Θα τα ακούσουµε από την Ολοµέλεια.
Αυτό το λέω ενηµερωτικά.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Εγώ δεν είπα ότι κακώς εισήχθη στην
Ολοµέλεια. Είπα ότι κάποιος προδικάζει το αποτέλεσµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έγινε κατανοητό.
Στην Ολοµέλεια έχουµε πάρα πολλές περιπτώσεις. Δεν προδικά-
ζεται κανένα αποτέλεσµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
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της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το Πειραµατικό Γυµνάσιο Πανε-
πιστηµίου Πατρών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Και µία ανακοίνωση προς το Σώµα από 21-11-2022. Οι Υπουρ-
γοί Εξωτερικών, Οικονοµικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και
Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Προστα-
σίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και
Ασύλου, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, καθώς και οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξωτερικών κατέθεσαν την
18-11-2022 τρέχοντος έτους σχέδιο νόµου: «Οργάνωση και λει-
τουργία Εθνικής Μονάδας ETIAS και άλλες διατάξεις του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 166/14-11-2022 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Α’ Αθηνών του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γαρυφαλλιάς (Λιάνας) Κα-
νέλλη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Δεινή η θέση των αναπήρων, των χρονίως πασχόντων
από την ακρίβεια».

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει η Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Δόµνα Μιχαηλίδου. 

Κυρία Κανέλλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πριν ξεκινήσω -θα παρακαλούσα ακόµα αν

είναι δυνατόν να αφαιρεθεί και από τον χρόνο µου- µέσα σε αυτό
το δηλητηριασµένο -δεν θα χρησιµοποιήσω το κλισέ «τοξικό»-
κλίµα της παιδικής κακοποίησης που έφτασε µέχρι και την Κι-
βωτό του Νώε! -αστειεύοµαι, χρησιµοποιώ σαρκαστικά τη φράση
«Κιβωτός του Νώε», διότι πια δεν µπορείς να χρησιµοποιήσεις τη
λέξη «κιβωτός» στις µέρες µας, ούτε τη λέξη παππάς ούτε τη
λέξη ράσο, δεν έχει µείνει κολυµπηθρόξυλο που θα έλεγε και η
γιαγιά µου άµα ζούσε- υπάρχει µία λεπτοµέρεια που σας παρα-
καλώ πάρα πολύ, αν είναι δυνατόν σήµερα, να δώσετε εντολή σε
µπουλντόζες να το γκρεµίσει. 

Στη δοµή της «Κιβωτού», της περί ης ο λόγος, στην Ήπειρο,
για οποιονδήποτε έµφρονα άνθρωπο, που έχει δει στη ζωή του
µια εικόνα, δεν έχει δει ούτε ντοκιµαντέρ, ούτε έχει µελετήσει, η
είσοδος του κτηρίου από πάνω έχει την επιγραφή της «Κιβωτού
του Κόσµου» µε σίδερα, γραµµατοσειρά, αισθητική η ίδια µε το
Άουσβιτς. Ίδια µε το Άουσβιτς! Τρέµω να σας πω τη λέξη, που
δεν ξέρω και γερµανικά. Είναι δείγµα της νοοτροπίας και της αι-
σθητικής να έχεις παιδιά που είναι σε πρόβληµα και να µπαίνουν
σε µια δοµή µε όψη της εισόδου το Άουσβιτς! Δεν νοµίζω ότι
είναι δύσκολο να το γκρεµίσετε! Βάλτε µια επιγραφή µε νέον,
µοντέρνα. Βάλτε ό,τι θέλετε, δεν µε ενδιαφέρει, πριν κάνετε οτι-
δήποτε µε τα διοικητικά συµβούλια και τα χίλια δυο. 

Δεύτερον, θα ήθελα να σας ζητήσω να µου απαντήσετε. Τώρα
κατατέθηκε ο προϋπολογισµός πανηγυρικά. Σωστά; Εσείς ξέ-
ρετε -εγώ δεν έχω προλάβει να τον δω, εκ των πραγµάτων τώρα
θα τον δούµε αναλυτικά, πέρα από το σχέδιο του προϋπολογι-
σµού- τι λεφτά θα πάνε στους αναπήρους, τι κονδύλι προβλέπε-
ται. Διότι αυτή τη στιγµή οι ανάπηροι είναι τσακισµένοι! Δεν
υπάρχει λογικός άνθρωπος πάνω σε αυτή τη γη που θα µου πει
ότι η ακρίβεια, ο πληθωρισµός, η δεκαετία των µνηµονίων στην
πλάτη και η κρίση έχει επιπτώσεις σε όλους. Δεν υπάρχει έµφρων
άνθρωπος που θα µου πει ότι η επιβάρυνση σε ανθρώπους µε
αναπηρία δεν είναι εξ ορισµού, λογικά, πρακτικά, φυσικά, αφύ-
σικα, µεταφυσικά, πείτε το όπως θέλετε, επιβαρυντική. Είναι στα
πρόθυρα της εξόντωσης. 

Έχουµε πολύ συγκεκριµένα αιτήµατα και παραδείγµατα. Να
σας φέρω ένα παράδειγµα. Η εξαθλίωση έχει κάνει ανθρώπους,
κύριε Πρόεδρε, µε 8/10 όραση για να µπορέσουν να επιζήσουν,
γιατί τα 300 ευρώ επίδοµα δεν φτάνουν, να δουλεύουν σε δου-
λειές όπου παίζουν τη ζωή τους και τη ζωή των άλλων κορώνα-
γράµµατα. Θέλετε να σας φέρω να δείτε άνθρωπο µε 8/10 όραση
να δουλεύει σε µεταλλουργείο; Γιατί µόλις πω τη λέξη «µεταλ-
λουργείο» καταλαβαίνει ο κόσµος. Φαντάζεστε άνθρωπο µε 8/10

όραση στην οικοδοµή; Τι κίνδυνοι µπορεί να υπάρχουν; Όµως,
είναι επιβίωση. Ο άλλος πρέπει να ζήσει.

Είναι δυνατόν να έχει κοπεί σήµερα, στις µέρες µας το επίδοµα
στα ανάπηρα παιδιά που έχασαν τον γονιό τους και να καλύπτε-
ται από την ορφάνια διά της σύνταξης του γονιού το επίδοµα;
Σας ζητάµε να το επαναφέρετε αύριο το πρωί! Πώς θα το κά-
νουµε δηλαδή;

Ο πληθωρισµός είναι στο 10% και το 11%. Έχουµε αύξηση στο
ηλεκτρικό, στα χίλια δυο. Έχουµε αναπήρους µε κοµµένο το ηλε-
κτρικό. Ο κ. Σόιµπλε είναι σε αναπηρική καρέκλα κι έβγαλε οδη-
γίες να φοράµε τέσσερα πουλόβερ. Κοιτάξτε να δείτε, εγώ
ακόµα κουνιέµαι. Αύριο το πρωί µπορεί να µην κουνιέµαι. Αν
όµως κάνει κρύο, θα βάλω τρία πουλόβερ και θα κάνω µικρά πη-
δηµατάκια µέσα στο σπίτι. Ο ανάπηρος τι θα κάνει; 

Υπάρχουν πληθώρα πραγµάτων τα οποία είναι απαιτητέα. Ένα
από αυτά είναι ότι φέτος που θα δοθεί αυτό το επίδοµα -επίδοµα
ο Θεός να το κάνει, τέλος πάντων- το «χαρτζιλικάκι», για να πε-
ράσουν οι αδύναµες τάξεις του πληθυσµού τις γιορτές, τα 250
ευρώ, για τον ανάπηρο δεν φτάνουν. Κάντε το για τους ανάπη-
ρους χιλιάρικο, για να καλύψουν και τις ζηµιές, τα κοµµένα ηλε-
κτρικά, τους ρυθµισµένους λογαριασµούς. Επεκτείνετε το επί-
δοµα, κυρία Υπουργέ, 100 ευρώ γενικά και οριζόντια. Έχετε τη
δυνατότητα µε βάση αυτά που λέτε εσείς από την Κυβέρνηση
για την ενίσχυση. Δώστε το κι εκεί που δεν το δίνετε. Δεν µπορεί
να µην παίρνουν επίδοµα αναπηρίας οι κωφοί από δεκαοκτώ
µέχρι ογδόντα πέντε ετών στην εποχή µας. Και µη µου πείτε ότι
το καλύπτουν µε εργασία, γιατί έχει γίνει συµπερίληψη. Δεν έχει
γίνει συµπερίληψη και θα σας τα πω στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία
Κανέλλη.

Κυρία Μιχαηλίδου, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω µε το αρχικό σχόλιο της κ. Κα-

νέλλη. Τριάµισι χρόνια τώρα η ίδια, το Υπουργείο, η Κυβέρνηση
φωνάζουµε: αποϊδρυµατοποίηση, αποϊδρυµατοποίηση, αποϊδρυ-
µατοποίηση. Το φωνάζουµε µόνοι µας, δεν το φωνάζουµε όλοι
µαζί. Δεν το φωνάζετε και οι τριακόσιοι όλοι µαζί. Σήµερα ας είναι
µια µέρα ενότητας. Όλοι µαζί πρέπει να φωνάζουµε υπέρ της
αποϊδρυµατοποίησης. Το ξέρω ότι η ίδια είστε υπέρ της αποϊ-
δρυµατοποίησης µε τον λόγο και µε τις πράξεις σας, αλλά είναι
πάρα πολύ σηµαντικό όλοι να είµαστε ενωµένοι σε αυτό. Και µά-
λιστα µου λέτε πως «όχι, δεν είναι έτσι». Γιατί, όταν εδώ πέρα
έχουµε φέρει κι έχω φέρει σχετικές τροπολογίες σε διαφορετικά
νοµοσχέδια, έτσι ώστε να τροποποιήσουµε τον ν.4538 δεκατέσ-
σερις διαφορετικές φορές, ο οποίος είναι ο νόµος για την υιοθε-
σία και την αναδοχή, δεν ήµασταν όλοι µαζί σε αυτό. 

Όταν προσπαθούµε να ενισχύσουµε νοµοθετικά και να αυστη-
ροποιήσουµε το καθηκοντολόγιο των κοινωνικών συµβούλων,
που είναι ο ελεγκτικός µηχανισµός του κράτους, ο οποίος, δυ-
στυχώς ή όχι, είναι αποκεντρωµένος, για να ελέγχει όλες τις κοι-
νωνικές δοµές, δεν είµαστε όλοι µαζί. Όταν ερχόµαστε εµείς εδώ
και ζητούµε από τους τριακόσιους να ψηφίσουν να έχουµε έναν
κοινωνικό λειτουργό υπεύθυνο παιδικής προστασίας µέσα σε
κάθε δοµή, πάλι και σε αυτό δεν ήµασταν και οι τριακόσιοι µαζί.
Ακόµα και στο λευκό ποινικό µητρώο που θέσαµε ως απαραίτητη
προϋπόθεση για όλους όσοι εργάζονται, ούτε σε αυτό δεν ήµα-
σταν και οι τριακόσιοι µαζί.

Οπότε δεν µπορούµε να ερχόµαστε µαζί µόνο στα δύσκολα
και να λέµε «πού είναι η πολιτεία», γιατί δεν είµαστε εδώ όλοι
µαζί ούτε στο ρυθµιστικό επίπεδο. Και µε ξέρετε, το φωνάζω από
την πρώτη στιγµή για το βέλτιστο συµφέρον των παιδιών. Το έχω
κάνει προσωπική µου σηµαία και σηµαία του Υπουργείου Εργα-
σίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.

Τώρα, κυρία Κανέλλη, για την ερώτησή σας, γιατί µε την παι-
δική προστασία εγώ παθιάζοµαι. Χωρίς καµµία επιφύλαξη ή δι-
σταγµό, συµφωνούµε. Συµφωνώ απόλυτα µαζί σας ότι ιδιαίτερα
σε περιόδους κρίσης οφείλουµε ως πολιτεία και ως κοινωνία να
στρεφόµαστε προς τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. Αυτοί
είναι που κινδυνεύουν. Αυτοί είναι που κατά κύριο λόγο έρχονται
αντιµέτωποι µε τις καταστροφικές επιπτώσεις του πληθωρισµού,
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της ενεργειακής κρίσης. 
Το κάνουµε τρία χρόνια και το κάνουµε και τώρα. Το κάναµε

κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. Το κάνουµε κατά τη διάρκεια
αυτού του οδυνηρού πολέµου, που έχει ανοιχτεί σε όλη την Ευ-
ρώπη. Μέσα από στοχευµένες παρεµβάσεις όχι µόνο σε εθνικό,
αλλά και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, χωρίς να θέτουµε σε κίνδυνο -
και έχω εδώ και τον αρµόδιο Υπουργό- τη δηµοσιονοµική σταθε-
ρότητα της χώρας, επιχειρούµε να περιορίσουµε τις οδυνηρές
πραγµατικά συνέπειες της ενεργειακής κρίσης. 

Εν όψει της πανδηµίας έχουν ήδη δαπανηθεί περί τα 43 δισε-
κατοµµύρια για τη στήριξη των νοικοκυριών και των επιχειρή-
σεων. Αντίστοιχα το κόστος για την υποστήριξη της ενεργειακής
κρίσης µέσα στο 2022 θα ανέλθει στα 12,5 δισεκατοµµύρια -εδώ
είναι ο Υπουργός θα µε διορθώσει στα νούµερα, εάν έχω κάπου
λάθος-, µε το 80% αυτών να κατευθύνεται στην επιδότηση λογα-
ριασµών ηλεκτρικής ενέργειας σε νοικοκυριά και επιχειρήσεις.
Στο ίδιο πλαίσιο αυξάνονται και όλες οι συντάξεις κατά 7,5%. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Θα µου δώσετε ούτε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εν όψει των αλλεπάλληλων κρίσεων ξεκίνησαν από τον Δεκέµ-

βριο του 2021, όσον αφορά τώρα το δικό µας Υπουργείο, οι έκτα-
κτες οικονοµικές ενισχύσεις για τους χαµηλοσυνταξιούχους,
τους ανασφάλιστους υπερήλικες, τους δικαιούχους του επιδό-
µατος παιδιών, τους δικαιούχους του ελάχιστου εγγυηµένου ει-
σοδήµατος, τους δικαιούχους του επιδόµατος αναπηρίας. Και
στο πλαίσιο αυτό, στο πλαίσιο των δύο έκτακτων επιχορηγήσεων
που έχουν λάβει, τα 2/6 των επιδοµάτων, µέσα το 2022 οι συµ-
πολίτες µας µε αναπηρία έχουν λάβει σχεδόν ένα επίδοµα παρα-
πάνω, κατά µέσο όρο 450 ευρώ βάσει των έκτακτων επιδοµάτων
που δώσαµε µέσα στο 2022 και µόνο. 

Ωστόσο τα προβλήµατα µε τα οποία διαχρονικά έρχονται αν-
τιµέτωποι τα άτοµα µε αναπηρία και οι οικογένειές τους, χρει-
άζονται λύσεις οι οποίες είναι ολιστικές. Δεν βάζω στην άκρη την
επιδοµατική πολιτική και ξεκίνησα µε αυτή, λέγοντας ότι όχι µόνο
δεν έχουν κοπεί επιδόµατα, αλλά έχουν δοθεί και έκτακτες ενι-
σχύσεις. Όµως η λύση δεν είναι µόνο τα επιδόµατα. Η λύση είναι
οι ενεργητικές πολιτικές, οι οποίες και ενδυναµώνουν το άτοµο
µε αναπηρία και του επιτρέπουν να συµµετέχει ισότιµα στην κοι-
νωνία και στην αγορά εργασίας. Και πολύ σηµαντικά αυξάνουν
και το διαθέσιµο εισόδηµά του, µειώνοντας τα έξοδα τα οποία
έχει σήµερα. 

Και τι θέλω να πω µε αυτό; Ο Προσωπικός Βοηθός είναι µια
έµµεση οικονοµική ενίσχυση, είτε γιατί ο άνθρωπος ο οποίος
έχεις ήδη στην οικογένειά σου δεν είναι πια ο προσωπικός σου
βοηθός, έρχεται κάποιος επαγγελµατίας να το κάνει και άρα µπο-
ρεί να µπει στην αγορά εργασίας και να συνεισφέρει στο διαθέ-
σιµο εισόδηµα του νοικοκυριού, είτε επειδή κάποιος τον οποίο
προσλάµβανες από τη δική σου τσέπη και το δικό σου εισόδηµα
τώρα µπορεί να καλύπτεται από το κράτος. 

Κλείνω µε την Κάρτα Αναπηρίας. Σήµερα έρχοµαι, τώρα που
µιλάµε, από την συνέντευξη Τύπου που δώσαµε για την Ηλεκτρο-
νική Κάρτα Αναπηρίας. Θεσµοθετήθηκε το 1996 και σήµερα είναι
σε λειτουργία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει η κ.
Κανέλλη για τη δευτερολογία της.

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν θα κάνω εδώ πέρα ανάλυση προθέ-
σεων και δη σε προσωπικό επίπεδο. Και θα σας πω ότι η πραγ-
µατικότητα δεν µπορεί να σας επιτρέψει να καλυφθείτε πίσω από
το ότι δεν είµαστε όλοι µαζί, ειδικά στο θέµα των αναπήρων. Δεν
θα σας το επιτρέψω εγώ. Και θα σας πω γιατί δεν θα σας το επι-
τρέψω, πολύ καλοπροαίρετα.

Έχει µειωθεί 50% ως 70% η ενίσχυση για τεχνολογικά βοηθή-
µατα στους αναπήρους. Την ίδια ώρα τα τεχνικά αυτά βοηθή-
µατα, από µέλος µέχρι οτιδήποτε άλλο χρειάζεται, έχουν πάρει
την άγουσα προς τα πάνω, διότι υπάρχει ακρίβεια και στα πρω-
τογενή υλικά. 

Δεύτερον οι συνταξιούχοι του ΙΚΑ που ήταν ανάπηροι ήταν
14%. Τώρα είναι 5%. Εσείς τι νοµίζετε ότι έχει συµβεί; Πέθαναν;
Έχουµε λιγότερες αναπηρίες στη χώρα ή ότι µπήκαν εκείνα τα
κριτήρια που έκοψαν τις συντάξεις αναπηρίας;

Έχω να σας πω επίσης κάτι άλλο. Λέτε για τις δοµές. Δεν µπο-
ρείτε να κατηγορήσετε ούτε το «όλοι µαζί» ούτε έξω από το «όλοι
µαζί». Μονάχο του είναι το ΚΚΕ να ωρύεται εδώ και δεκαετίες επί
δεκαετιών ότι η υπόθεση των αδυνάµων δεν µπορεί να είναι υπό-
θεση ΜΚΟ και ιδιώτη. Δεν γίνεται! Όταν ο αδύναµος πέσει στα
χέρια του ιδιώτη και κρέµεται από την καλή του πρόθεση, από
το ήθος του, από το ύφος του και από τα λεφτά της φιλανθρω-
πίας γύρω-γύρω εξ ορισµού υποδουλώνεται στις ορέξεις. Αν οι
ορέξεις είναι καλές, θα λέµε ότι είναι καλή η δοµή. Αν οι ορέξεις
είναι κακές, θα είναι κακή η δοµή. Και ο έλεγχος είναι µηδενικός. 

Εσείς λέτε να είµαστε όλοι µαζί. Πού να είµαστε όλοι µαζί; Για
την προστασία του παιδιού -άµα θέλετε να σας τα πω και έτσι-
στον Δήµο Αθηναίων, στον µεγαλύτερο δήµο της χώρας, υπάρ-
χουν δύο µόνιµοι υπάλληλοι και τέσσερις να παρακολουθούν τα
παιδιά µε πρόβληµα, µε τα επικινδυνότερα κτήρια που υπάρχουν
για να ζουν και να εκπαιδεύονται ανάπηροι.

Θέλετε να σας πω και ένα άλλο νούµερο; Ξέρετε πόσοι ασφα-
λισµένοι τυφλοί δουλεύουν στη χώρα, κυρία Υπουργέ; Ξέρετε
πόσοι είναι οι ασφαλισµένοι που δουλεύουν, που έχουν πραγµα-
τικά συµπεριληφθεί; Και σας µιλάω για την τυφλότητα, γιατί η
τυφλότητα είναι η πλέον κοινωνικοποιηµένη από τις µορφές των
αναπηριών. Δουλεύουν εκατό, µόνον εκατό! Πριν από δέκα χρό-
νια ήταν χίλιοι που δούλευαν. Σήµερα δουλεύουν εκατό ασφαλι-
σµένοι τυφλοί. Και οι τυφλοί που θα µπορούσαν να δουλεύουν
στη χώρα είναι τρεις χιλιάδες! Το ένα τριακοστό δουλεύει. Επο-
µένως πώς µπορούµε να µιλάµε για αυτό το πράγµα; 

Στον Φάρο των Τυφλών παράγουν τις σκούπες, τα σάρωθρα.
Αυτό το λέω για να µε ακούσουν και οι Βουλευτές, να µε ακούστε
κι εσείς, να µε ακούσει και ο κύριος Υπουργός που κάθεται δίπλα
σας και ο άλλος που κάθεται από την άλλη µεριά, η Βουλή η ίδια.
Φτιάχνουν οι τυφλοί σκούπες. Αυτές τις σκούπες τις ψάθινες,
που είναι καλές για τους εξωτερικούς χώρους. Δουλεύουν εννέα
άτοµα. Έχουν ακριβύνει τα υλικά, γιατί ήταν από την Ουκρανία
και είναι τώρα ο πόλεµος και πάει λέγοντας. Κάνουν παραγγελίες
δυο, τρεις δήµοι γύρω από τον Φάρο των Τυφλών. Έχει επίσης
καλό από εκεί. Ξέρετε πόσοι µπορούσαν να δουλεύουν εκεί και
δεν υπάρχουν χρήµατα για τη στοιχειώδη µισθοδοσία τους και
για τον τρόπο να καλυφθούν τα υλικά; Θα µπορούσαν σαράντα. 

Και τα λέω όλα αυτά, όταν έχω εκατό τυφλούς στις τρεις χι-
λιάδες να εργάζονται, όταν έχω παιδιά που δεν παίρνουν επίδοµα
µε κωφότητα, όταν υπάρχουν οι χρονίως πάσχοντες στους οποί-
ους θα µπορούσατε να το επεκτείνετε αυτό, όταν δεν έχουµε ξε-
κάθαρα νούµερα πόσοι πέθαναν από τους ανάπηρους µέσα στο
γενικό νούµερο των υποκείµενων νοσηµάτων, γιατί οι αρρώστιες
που προκαλούν και προξενούν αναπηρίες και ελλείψεις στη λει-
τουργικότητα των ανθρώπων εµφανίζονται ως υποκείµενα νοσή-
µατα και πολλές φορές αφορούν και πολύ νεότερους ανθρώ-
πους. Εποµένως αυτή τη στιγµή το επίδοµα πρέπει να αυξηθεί
άµεσα και να µην το συνυπολογίζετε µε τα χαριστικά τιµολόγια
για κάποιους. Δεν φτάνουν. Η ουσία είναι ότι η σύνταξη ενός ανά-
πηρου δεν µπορεί να πέφτει κάτω από τα 600 ευρώ. Δεν γίνεται. 

Είναι κάτι που µπορούµε να το συµφωνήσουµε. Μπορεί να
γίνει αντιληπτό. Δεν θα είναι έξοδο. Το ένα χιλιάρικο για τις γιορ-
τές, για να καλύψει τις ελλείψεις του προηγούµενου χρόνου, δεν
θα έβρισκε µισό άνθρωπο εδώ µέσα να διαφωνεί, ακόµα και αν
το φέρνατε εκτάκτως στη συζήτηση του προϋπολογισµού για να
εκταµιευθεί, ούτε και η αύξηση κατά 100 ευρώ του επιδόµατος
αναπηρίας. Το να µην το κόβετε σε αυτούς που πέθαναν οι γο-
νείς τους, επίσης. Γιατί οι γονείς τους έφερναν στα παιδιά, πέρα
από τη σύνταξη που παίρνουν τώρα τα παιδιά, και όλη εκείνη τη
ζωή και την ποιότητα της ζωής που συνεπαγόταν το µεγάλωµα
των παιδιών τους µε αναπηρία.

Με βάση αυτά, για να πάµε όλοι µαζί, πρέπει να µην είµαστε
δέσµιοι των ολίγων ιδιωτών, που εµφανίζονται ευεργετούντες,
ενώ στην πραγµατικότητα είναι και παραµένουν ανεξέλεγκτοι,
χωρίς το κατάλληλο επιστηµονικό προσωπικό το οποίο απαιτείται
από κρατικές δοµές µικρές, ωραίες, είτε αυτό αφορά στους ανά-
πηρους είτε αφορά στα παιδιά για τα οποία σήµερα µιλάµε για
κακοποίηση και είναι στον δρόµο. Κανείς δεν θα διαφωνήσει.

Αλλά χωρίς τη στελέχωση και χωρίς το ανθρώπινο δυναµικό,
το επιστηµονικό και την ευθύνη του κράτους, δεν θα µπορούµε
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να ζητάµε τα ρέστα από τη διαστροφή του ιδιώτη σε οποιοδή-
ποτε µήκος του βίου του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για τη δευτερολογία της.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βουλευτή, έρχεστε σε έναν άνθρωπο που -το αναγνω-

ρίζετε και εσείς- το µόνο που δεν κάνει είναι να κρύβεται πίσω
από τις ευθύνες του. Και µάλιστα θεσµικά και ρυθµιστικά έχω
φροντίσει µέσα από τις τροπολογίες που έχουµε περάσει και
τους νόµους σαν Υπουργείο έτσι ώστε να είµαστε όλοι ακόµη πε-
ρισσότερο υπόλογοι ως προς τη διαχείριση ατόµων που µένουν
στη συγκεκριµένη περίπτωση σε κλειστές δοµές, έτσι ώστε να
διασφαλίζουµε το βέλτιστο συµφέρον των πιο ευάλωτων. Διότι
βρίσκονται σε κλειστές δοµές ακριβώς επειδή είναι πλέον ευά-
λωτοι. 

Τώρα, όσον αφορά στα δηµόσια ιδρύµατα, θέλω να σταθώ σ’
αυτό. Ναι, δεν είναι κοµµάτι της επίκαιρης ερώτησής σας, αλλά
είναι κάτι το οποίο είπατε. Όσον αφορά στα δηµόσια ιδρύµατα,
υπάρχει αυτό το οξύµωρο, αν θέλετε, η δική µας Κυβέρνηση, το
δικό µας Υπουργείο να προσπαθεί…

ΛΙΑΝΑ ΚΑΝΕΛΛΗ: Δεν είπα «ίδρυµα», είπα «δοµή»!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε, κυρία Κανέλλη.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Νοµίζω ότι δεν σας διέκοψα, κυρία
συνάδελφε. Δηµόσια δοµή, δηµόσιο ίδρυµα, ακόµα και ρυθµι-
στικά δυστυχώς οι διαφορές δεν είναι ιδιαίτερες. Δυστυχώς
ακόµα µιλάµε για ιδρύµατα και πρέπει να το λέµε. Ναι, ακόµα µι-
λάµε για ιδρύµατα. Στη χώρα µας έχουµε ακόµα ιδρύµατα. Δεν
είναι δοµές, είναι ιδρύµατα, γι’ αυτό τα παιδιά, αλλά και τα άτοµα
µε αναπηρία, πρέπει να τα βγάλουµε από αυτά. Τα βγάζουµε
πώς; Με στέγες υποστηριζόµενης διαβίωσης, τα βγάζουµε µέσω
της υιοθεσίας, τα βγάζουµε µέσω της αναδοχής και έχουµε ενι-
σχύσει όλους αυτούς τους θεσµούς και έχουµε δηµιουργήσει
ήδη τα πρώτα. Ήδη «τρέχει» η πρώτη στέγη ηµιαυτόνοµης δια-
βίωσης για εφήβους, για να µην είναι ιδρυµατοποιηµένοι. 

Όµως, κυρία Κανέλλη, µου κάνετε µορφασµούς κι εγώ δεν
µπορώ να απαντήσω. Με αποσυντονίζετε. Θα προσπαθήσω να
επανέλθω και να µην αποσυντονίζοµαι.

Τα δηµόσια ιδρύµατα κάνουν τρεις στις τέσσερις υιοθεσίες
που γίνονται στη χώρα µας. Τα δηµόσια ιδρύµατα είναι τρία στα
τέσσερα στη χώρα µας. Από τα ιδρύµατα που έχουµε, από τις
ογδόντα τέσσερις δοµές παιδικής προστασίας που έχουµε, οι
τρεις στις τέσσερις είναι ιδιωτικές. Από τις υιοθεσίες που γίνον-
ται, οι τρεις στις τέσσερις έρχονται από το ένα τέταρτο των ιδρυ-
µάτων, γι’ αυτό λέω -και δεν προσπαθώ «να ρίξω καµµία µπάλα»
πουθενά- ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό να είµαστε όλοι µαζί
πάνω από τον ελεγκτικό µηχανισµό, τις προδιαγραφές και τους
κανόνες λειτουργίας όλων αυτών των δοµών.

Έκανα αυτή την παρένθεση όχι επειδή είµαι ιδιαίτερα παθια-
σµένη µε την παιδική προστασία, αλλά την έκανα διότι ερωτήθην
κάτι από εσάς και στην πρωτολογία και στη δευτερολογία σας.

Για να πάµε τώρα στους αναπήρους, επιτρέψτε µου να σας πω
τα εξής. Επιτρέψτε µου να σχολιάσω κάποιες παραµέτρους του
ερωτήµατός σας. Το ερώτηµά σας αναφέρεται στη µείωση κατά
ογδόντα χιλιάδες -ούτε οκτώ ούτε ογδόντα, αλλά κατά ογδόντα
χιλιάδες- των ατόµων που λαµβάνουν αναπηρικό επίδοµα. 

Δύο πράγµατα εδώ θέλω να ξεκαθαρίσω. Πρώτον, ότι τα κρι-
τήρια µε τα οποία αποδίδονται τα επιδόµατα δεν έχουν αλλάξει
σε κανέναν, µα κανέναν, βαθµό. Δεν υπάρχει απόκλιση ούτε εκα-
τοστού πάνω στα κριτήρια µε τα οποία δίνονται τα επιδόµατα.
Δεύτερον, αυτή η µείωση κατά ογδόντα χιλιάδες άτοµα την
οποία περιγράφετε για το αναπηρικό επίδοµα πραγµατικά µε βρί-
σκει έκπληκτη, γιατί δεν ξέρω από πού αντλήσατε αυτή την πλη-
ροφορία.

Όµως, αυτό που µπορώ να σας πω είναι ότι όχι µόνο δεν µει-
ώθηκαν οι ωφελούµενοι των αναπηρικών επιδοµάτων, όχι µόνο
δεν µειώθηκαν κατά ογδόντα χιλιάδες, αλλά από τον Ιούλιο του
’19 µέχρι σήµερα, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του ΟΠΕΚΑ,
οι δικαιούχοι των αναπηρικών επιδοµάτων έχουν αυξηθεί κατά

τριάντα εννέα χιλιάδες.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ κι

εγώ, κυρία Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι έξι µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το Πειραµατικό Γυµνάσιο Πανεπιστηµίου Πατρών
(δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η δεύτερη µε αριθµό 149/8-11-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, µε θέµα: «Αποφάσεις Γενικού Δικαστηρίου Ε.Ε. για συµ-
ψηφισµό καταλογισµών µε ενισχύσεις COVID- 19» δεν θα συζη-
τηθεί, λόγω κωλύµατος του Βουλευτή.

Θα συζητηθεί τώρα η δέκατη πέµπτη µε αριθµό 164/14-11-
2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαου
Ηγουµενίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Οκτώµισι χιλιάδες οικογένειες απόρων στην
Κρήτη στερούνται το Ταµείο Ευρωπαϊκής Βοήθειας προς τους
Απόρους (ΤΕΒΑ)». 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει
η Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Δόµνα
Μιχαηλίδου.

Κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Επειδή πράγµατι η επικαιρότητα µ’ έναν τραγικό τρόπο και µε

ανατριχιαστικά γεγονότα υπερβαίνει και σκεπάζει τη σηµερινή
συζήτηση, θα µου επιτρέψετε σαν συνέχεια και της προηγούµε-
νης κουβέντας ένα πολύ σύντοµο σχόλιο.

Για το κόµµα µας, για τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
κυρία Υπουργέ, χρειάζεται ένα κοινωνικό µοντέλο προστασίας
του παιδιού µέσω νέων ενισχυµένων κοινωνικών δοµών και υπη-
ρεσιών στους δήµους, στις περιφέρειες, στις εισαγγελίες, στα
πρωτοδικεία, στις διευθύνσεις αστυνοµίας ανηλίκων. Χρειάζονται
χιλιάδες προσλήψεις εξειδικευµένων επιστηµόνων. Χρειάζονται
γενναίες χρηµατοδοτήσεις. Χρειάζεται η αντιµετώπιση της φτώ-
χειας και του κοινωνικού αποκλεισµού, που δηµιουργούν ένα
πρόσφορο έδαφος στην κακοποίηση ανηλίκων, ειδικά σε µια πε-
ρίοδο που αυξάνονται ξανά οι δείκτες της φτώχειας, της παιδι-
κής φτώχειας και των κοινωνικών ανισοτήτων. 

Το κόµµα µας, κυρία Υπουργέ, πιστεύει ότι ένα τέτοιο ολοκλη-
ρωµένο εθνικό σχέδιο δράσης πρέπει να περιλαµβάνει πέντε
πεδία πολιτικών προτεραιοτήτων: την πρόληψη, την έγκαιρη και
έγκυρη ανίχνευση και διάγνωση των περιστατικών, την προστα-
σία του παιδιού-θύµατος κατά τη νοµική διαδικασία απόδοσης
των νοµικών ευθυνών, την ψυχοκοινωνική στήριξη και αποκατά-
σταση του παιδιού-θύµατος και τέλος ειδικά µέτρα για παιδιά σε
φτώχεια, κοινωνικό αποκλεισµό και αναπηρία. 

Μπορεί οι προσωπικές σας ευαισθησίες να εντάσσονται σ’
αυτόν τον προβληµατισµό που µόλις τώρα κατέθεσα, όµως αυτό
που αξίζει να σηµειώσουµε, κυρία Υπουργέ, είναι ότι ένα τέτοιο
ολοκληρωµένο και συνολικό πρόγραµµα παιδικής προστασίας
δεν συµπεριλαµβάνεται -τουλάχιστον δεν το βλέπω- στο πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας.

Έρχοµαι τώρα στην επίκαιρη ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο χρόνος για την

ερώτηση πέρασε, κύριε συνάδελφε. Εν πάση περιπτώσει, σας
παρακαλώ να είστε όσο γίνεται πιο σύντοµος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω πολύ σύντοµα,
κύριε Πρόεδρε.

Εδώ και εννέα µήνες, κυρία Υπουργέ, οκτώµισι χιλιάδες οικο-
γένειες απόρων στην Κρήτη βρίσκονται πλήρως αποκλεισµένες
από τις διανοµές του ΤΕΒΑ. Είναι άποροι συµπολίτες µας. Απ’
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όσο παρακολουθώ τα δηµοσιεύµατα, έντεκα χιλιάδες φυσικά
πρόσωπα, µόνο στην Κρήτη, δεν έχουν πρόσβαση στα στοιχει-
ώδη αγαθά που δικαιούνται ή, αν θέλετε, έχει υποχρέωση το κρά-
τος να τους δώσει. 

Είχαµε θέσει την ερώτηση από τις αρχές του Οκτωβρίου γρα-
πτά και αναγκάζοµαι να επανέλθω µε την προφορική επίκαιρη
ερώτηση, επειδή ακριβώς σ’ αυτό το δίµηνο δεν είχαµε απάν-
τηση. Με την κατάθεση της επίκαιρης δόθηκε µια απάντηση από
το Υπουργείο σας, η οποία κατά τη γνώµη µου είναι κατώτερη
των περιστάσεων. 

Είναι γνωστό στο Υπουργείο ότι εδώ και εννέα µήνες έχουν
«παγώσει» όλες αυτές οι διαδικασίες, αφού κάποιες επιχειρήσεις
έχουν προσβάλει τον διαγωνισµό. Λόγω δικαστικής διαµάχης,
λοιπόν, έχουµε σταµατήσει.

Το ερώτηµα είναι τι γίνεται µε τον κόσµο. Τον κόσµο δεν τον
ενδιαφέρουν οι δικαστικές διαµάχες. Θα έχει πρόσβαση σε αυτά
τα αγαθά που, όπως είπα και πριν, είναι υποχρέωση του κράτους
να παράσχει ή όχι; Με ποιον τρόπο θα το λύσουµε αυτό; Πώς
σκέφτεστε να προχωρήσετε και γιατί δεν προχωράτε; Γιατί µέχρι
σήµερα δεν έχετε υλοποιήσει τη λύση που πρότεινε το κόµµα
µας η προµήθεια των ειδών αυτών από τα καταστήµατα της αγο-
ράς να γίνεται µε προπληρωµένη κάρτα; Η λύση αυτή είναι δοκι-
µασµένη, είναι απλή, είναι προσιτή, εξασφαλίζει την αξιοπρέπεια
των δικαιούχων και τέλος επιτρέπεται από το ευρωπαϊκό κανονι-
στικό πλαίσιο. Γιατί δεν προχωράτε σε αυτή τη λύση;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Σας ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Βουλευτά, όπως µάλλον ακούσατε και από τον Κυβερ-

νητικό Εκπρόσωπο σήµερα στις δηλώσεις του στις δωδεκάµισι
το µεσηµέρι, η Κυβέρνησή µας θα προχωρήσει σε προσωρινή
αλλαγή διοίκησης σε αυτόν τον φορέα παιδικής προστασίας.

Εδώ επανέρχοµαι και σε κάτι που είπατε εσείς και σε κάτι που
είπε η κυρία Βουλευτής πιο πριν: Για να µπορέσουµε να αλλά-
ξουµε προσωρινά και ως έσχατο µέτρο τη διοίκηση του φορέα
αυτού, έπρεπε να περάσουµε νόµο για τον οποίο κι εγώ η ίδια
προσωπικά πολεµήθηκα.

Τι είπαµε στον νόµο αυτό τον οποίο εσείς, ευτυχώς, ψηφίσατε;
Είπαµε ότι σε ακραίες περιπτώσεις και όπου κινδυνεύει το βέλτι-
στο συµφέρον των παιδιών, των ηλικιωµένων, των ατόµων µε
αναπηρία, µπορεί να έρθει το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνι-
κών Υποθέσεων και προσωρινά να αλλάξει τη διοίκηση. Οπότε,
όταν ερχόµαστε σε περιπτώσεις τέτοιας ακραίας κακοποίησης
κατά των ίδιων των παιδιών που είναι ήδη ευάλωτα και έχουν µε-
ταφερθεί εκεί πέρα, µπορούµε, ευτυχώς και έχουµε ένα νοµικό
πάτηµα -και ξαναλέω ότι πολεµηθήκαµε γι’ αυτό το νοµικό πά-
τηµα που έχουµε- και µπορούµε πλέον, να αλλάξουµε τη διοί-
κηση.

Όµως, δεν ψηφίσαµε και οι τριακόσιοι υπέρ αυτού του άρ-
θρου. Συγκεκριµένα, στο άρθρο 67 του ν.4921/2022 «ναι» ψήφισε
η δική µας παράταξη, η Νέα Δηµοκρατία, η δική σας παράταξη,
ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΙΝΑΛ, ενώ «παρών» ψήφισε το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25
και «όχι» η Ελληνική Λύση. Δηλαδή, σε όλο αυτό το συµβάν, το
οποίο τώρα έχει σοκάρει το πανελλήνιο και η κοινή γνώµη ζητά,
ευλόγως, την αλλαγή της διοίκησης, οι τριακόσιοι δεν συµφωνή-
σατε µεταξύ σας. Το αναφέρω αυτό πιο πολύ για να καταγρα-
φεί.

Έρχοµαι τώρα στο δικό σας ερώτηµα. Ξέρετε, νοµίζω, ότι το
ΤΕΒΑ, επιχειρησιακά τουλάχιστον, είναι ένα από τα πιο επιτυχη-
µένα προγράµµατα που τρέχει το Υπουργείο Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, γιατί έχει έναν τεράστιο προϋπολογισµό και
έναν πολύ µεγάλο διοικητικό φόρτο κατανοµής και διανοµής σε
όλη την περιφέρεια της χώρας.

Η απορρόφηση των πόρων ξεπερνά κατά πολύ τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο και µάλιστα σε ορισµένες γεωγραφικές περιφέρειες,
µεταξύ αυτών και η δική σας, η Περιφέρεια Κρήτης, οι πόροι
έχουν ήδη απορροφηθεί στο σύνολό τους. Ωστόσο, το γεγονός
αυτό δεν σηµαίνει και δεν σήµανε και το τέλος του προγράµµα-
τος για τις περιοχές στις οποίες η απορρόφηση ήταν στο 100%.

Με τροποποίηση της σχετικής κοινής υπουργικής απόφασης,
τον Ιούλιο του 2021, την οποία συνυπογράψαµε µαζί µε τον
Υπουργό Εργασίας και τον Υπουργό Ανάπτυξης, προχωρήσαµε
µε εθνικούς πόρους στην αύξηση του προϋπολογισµού κατά 63
εκατοµµύρια ευρώ. Με τα χρήµατα αυτά ενισχύθηκαν οι εν λόγω
περιοχές, ώστε να συνεχιστούν απρόσκοπτα οι διανοµές στους
ωφελούµενούς τους. Στο πλαίσιο αυτό και η Περιφέρεια Κρήτης
έλαβε 4 εκατοµµύρια ευρώ επιπλέον.

Στόχος µας είναι η εξάντληση και αυτού του προϋπολογισµού.
Επίσης, για εµάς είναι πολύ σηµαντικό, µέχρι τη λήξη του προ-
γράµµατος να έχουν απορροφηθεί στο σύνολο οι πόροι σε όλη
την επικράτεια. Εντούτοις, µε τη νέα προγραµµατική περίοδο
2021-2027, το ΤΕΒΑ καταργείται ως ξεχωριστό ταµείο και πηγαί-
νει στο νέο αυξηµένο European Social Fund Plus. 

Αναφορικά µε το πρώτο σας ερώτηµα σε σχέση µε τις γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις, εννοώντας -αν κατάλαβα καλά- τα ένδικα
µέσα στα οποία καταφεύγουν κάποιες επιχειρήσεις, αµφισβη-
τώντας τη νοµιµότητα των διαδικασιών, σε αυτό έχω να σας πω
τα εξής. Πρόκειται για ενέργειες που ναι, συµβαίνουν συχνά και
που πράγµατι σηµατοδοτούν καθυστερήσεις στην υλοποίηση
δράσεων ή προγραµµάτων. Ωστόσο, η άσκηση -το γνωρίζετε και
εσείς- των ένδικων µέσων που προβλέπονται από τον νόµο αυτό,
αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα των συµµετοχών στις διαγωνιστι-
κές διαδικασίες.

Η Ελλάδα είναι κράτος δικαίου, είναι µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενσωµάτωσε το 2016 τον ν.4412. Γνωρίζετε ότι δεν µπο-
ρεί κάποιος να κάνει διεθνή διαγωνισµό χωρίς να υπάρχει η δια-
δικασία των ένδικων ενστάσεων και ως εκ τούτου -για να απα-
ντήσω και στο δεύτερο κοµµάτι του ερωτήµατός σας- σε αυτή
τη φάση δεν υπάρχει εναλλακτική διαδικασία για το τέλος της
προηγούµενης προγραµµατικής. Δηλαδή, δεν θα µπορέσουµε
να διανέµουµε τα προϊόντα στους ωφελούµενους µέσω voucher
ή µέσω µιας προπληρωµένης κάρτας, όσο η δικαιοσύνη εκκρεµεί
και είναι ανοικτή για έναν διαγωνισµό ο οποίος συνέβη πολλές
κυβερνήσεις πριν από εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ.

Ορίστε, κύριε Ηγουµενίδη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, όπως είπατε κυρία Υπουργέ, όντως τον συγκεκρι-

µένο νόµο τον ψηφίσαµε. Σχετικά µε την παιδική κακοποίηση η
κριτική που έκανα στην πρωτολογία µου δεν ήταν ούτε για τον
νόµο ούτε για εσάς προσωπικά. Χρειάζεται ένα ολιστικό σχέδιο
-παρουσίασα τις αρχές αυτού του σχεδίου πολύ σύντοµα στην
ερώτηση- αλλά αυτό το ολιστικό σχέδιο εγώ δεν το βλέπω στο
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας.

Έρχοµαι τώρα στην ερώτηση για την οποία ξεκινήσαµε σή-
µερα. Εδώ έχουµε τους τελευταίους των τελευταίων, τους «κο-
λασµένους των κολασµένων». Είναι οι πιο ευάλωτοι, οι πιο αδύ-
ναµοι, οι πιο ανίσχυροι άνθρωποι, αυτοί που δεν πάει παρακάτω,
δεν υπάρχει χειρότερο. Όµως µε τη στάση της Κυβέρνησης δεί-
ξατε πρακτικά ότι υπάρχει και χειρότερο. Υπάρχει και παρακάτω,
αφού εδώ και εννιά µήνες δεν έχουν πάρει τα χρήµατά τους.

Μας ακούνε αυτή τη στιγµή δύο χιλιάδες εξακόσιες οικογέ-
νειες στο Ηράκλειο, διακόσιες εβδοµήντα οικογένειες στον Δήµο
Γόρτυνας, οι σεισµόπληκτες, παράλληλα, οικογένειες στον Δήµο
Μινώα Πεδιάδας, οι οκτώµισι χιλιάδες οικογένειες της Κρήτης,
τα έντεκα χιλιάδες φυσικά πρόσωπα. Δεν τους ενδιαφέρουν οι
νοµικές διεκδικήσεις, που είναι, βεβαίως, δικαίωµα των συµµετε-
χόντων σε µια διαδικασία να προσφύγουν σε αυτές.

Αυτούς τους ανθρώπους, που δεν έχουν στον ήλιο µοίρα, τους
ενδιαφέρει, κυρία Υπουργέ, πότε θα αποκτήσουν πρόσβαση σε
αυτά που δικαιούνται, πότε θα αποκτήσουν πρόσβαση σε αυτά
που έχει υποχρέωση να τους δώσει το κράτος. Πώς θα λύσετε
το θέµα; Αντί να κάθεται η Κυβέρνηση ως Πόντιος Πιλάτος να
νίβει τα χέρια της, περιµένοντας τη λήξη της δικαστικής διαµά-
χης, πείτε µας πώς η Κυβέρνηση θα αντιµετωπίσει παρόµοια γε-
γονότα στο µέλλον;

Δεν µπορεί αυτό να γίνεται µε καταδίκη των ανθρώπων αυτών,
µε στέρηση, µε αποκλεισµό από κοινωνικά αγαθά. Αυτό εκφρά-
ζουµε, µε αυτή την έννοια επανερχόµαστε στην ερώτηση. Η
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απάντησή σας, βεβαίως, ήταν σαφής. Δεν θα αποκτήσουν µέχρι
να λήξει η δικαστική διαµάχη.

Θα σας έλεγα να το ξανασκεφτείτε, να το ξαναδείτε στο Υ-
πουργείο, να το δείτε µε τις νοµικές σας υπηρεσίες και να ξεπε-
ράσετε αυτόν τον «σκόπελο». Δεν γίνεται οι άνθρωποι αυτοί να
µένουν αποκλεισµένοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Ηγουµενίδη.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΔΟΜΝΑ - ΜΑΡΙΑ ΜΙΧΑΗΛΙΔΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, µιλάτε για ολιστικό σχέδιο. Για την προστασία

των παιδιών η Κυβέρνηση αυτή έχει καταθέσει σχέδια, έχουν συ-
ζητηθεί και έχουµε προχωρήσει µε πολύ συγκεκριµένες διαδικα-
σίες. Ξέρετε, εµένα ένα από τα πράγµατα που µε ενοχλούν πάρα
πολύ είναι όταν λένε: «Δεν σας κατηγορώ για τις προθέσεις σας».

Νοµίζω ότι και η ίδια και ως Υπουργείο και ως Κυβέρνηση εί-
µαστε πολύ µετά από αυτό. Είµαστε πολύ µετά από το να έχουµε
απλά πολύ καλές προθέσεις. Είµαστε εκεί στο πεδίο, αλλάζοντας
τα πράγµατα, καταλαβαίνοντας τα λάθη που έχουµε κάνει και
προχωρώντας δηµιουργικά και αποτελεσµατικά µε νέες κινήσεις.

Στο επίπεδο της παιδικής προστασίας αυτή η Κυβέρνηση έχει
δύο εθνικά σχέδια δράσης. Το ένα -µάλιστα έχουµε εδώ και τον
αρµόδιο Υπουργό, τον κ. Κώτσηρα- αφορά στο Εθνικό Σχέδιο
Δράσης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού -πόσο πιο ολιστικό και
οριζόντιο από αυτό- και το δεύτερο αφορά στο Εθνικό Σχέδιο
Δράσης κατά της Παιδικής Σεξουαλικής Κακοποίησης, για το
οποίο είναι υπεύθυνος ο Υπουργός Επικρατείας κ. Σκέρτσος.

Οπότε, δεν είναι µόνο ότι ερχόµαστε -και έρχοµαι- σηµειακά,
µε πάρα πολύ ουσιαστικές αλλαγές οι οποίες βοηθούν τα παιδιά
να ξεφύγουν από πολύ δύσκολες καταστάσεις και από την άλλη
τα ενισχύουν και τα αφήνουν να σταθούν στα πόδια τους, αλλά
υπάρχει και το ολιστικό και το γενικό και το οριζόντιο.

Ως προς το ερώτηµά σας στο κοµµάτι της προπληρωµένης
κάρτας, πράγµατι, η δυνατότητα προπληρωµένης κάρτας ανοίγει
µε τη νέα προγραµµατική περίοδο 2021 - 2027. Ο κανονισµός
ίδρυσης του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου «Συν» -European
Social Fund Plus- προβλέπει ότι η υλοποίηση της δράσης «επισι-
τιστική βοήθεια» και «υλική στέρηση» µπορεί να γίνει είτε άµεσα,
µε τη διανοµή προϊόντων σε πακέτο είτε έµµεσα, µε την παροχή
voucher που θα ενσωµατώνει τα προϊόντα, κάτι το οποίο δεν γι-
νόταν στην προηγούµενη προγραµµατική.

Με άλλα λόγια, η υλοποίηση µέσω voucher δεν θα αποκλειστεί
ως επιλογή ούτε όµως και θα προκριθεί. Γιατί η διανοµή σε πα-
κέτο είναι, όντως, µία δοκιµασµένη µέθοδος η οποία ναι, χωράει
βελτιστοποίησης –δεν θα πω ότι δεν χωράει βελτιστοποίησης-
στην οποία δουλεύουµε αυτή τη στιγµή.

Από την άλλη µεριά, όµως, δεν υπάρχει και η σχετική εµπειρία
σε καµµία χώρα της Ευρώπης για τη διανοµή µέσω voucher.
Οπότε, πέραν αυτού, η επιλογή voucher δεν είναι κάτι που προ-
κρίνουµε, αλλά δεν είναι και κάτι το οποίο αποκλείουµε. Όµως και
η επιλογή voucher να γίνει, δεν µας απαλλάσσει από τις δηµόσιες
συµβάσεις για την εκτέλεση του έργου, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Γι’ αυτό θα πρέπει να είµαστε προσεκτικοί στον σχεδιασµό
µας, να περιµένουµε τις σχετικές οδηγίες από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή και σε κάθε περίπτωση, κριτήριό µας είναι να πετυχαί-
νουµε υψηλή απορρόφηση. Γιατί όπως το είπατε και εγώ συµ-
φωνώ µαζί σας, οι άνθρωποι οι οποίοι είναι στην ακραία ευα-
λωτότητα, ενδιαφέρονται για την ενίσχυσή τους, για τον µη απο-
κλεισµό τους από την κοινότητα και όλες τις οικονοµικές δρα-
στηριότητες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρία Υπουργέ,
σας ευχαριστώ πολύ.

Προχωρούµε στη δέκατη έβδοµη µε αριθµό 170/14-11-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου Χαρίτου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Προστασία της πρώ-
της κατοικίας των παλιννοστούντων της Θράκης από κατασχέ-
σεις και πλειστηριασµούς, νοµοθετική πρωτοβουλία για ενιαία

ρύθµιση των στεγαστικών τους δανείων».
Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ. Θε-

όδωρος Σκυλακάκης, τον οποίο καθυστερήσαµε πάρα πολύ σή-
µερα. Συνεπώς, κύριε Χαρίτο, να είστε όλοι σύντοµοι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι τα στεγαστικά δάνεια που χο-

ρηγήθηκαν πριν σχεδόν τρεις δεκαετίες στους παλιννοστούντες
οµογενείς δόθηκαν πρωτίστως µε κοινωνικά και δηµογραφικά
κριτήρια και δευτερευόντως µε τραπεζικά. Γι’ αυτό και χορηγή-
θηκαν µε την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου.

Η πραγµατική αδυναµία στην οποία βρέθηκε η µεγάλη πλει-
οψηφία τους για να τα αποπληρώσει, άνεργοι, πολυµελείς οικο-
γένειες και υπερήλικες µέσα στην κρίση, δεν µπορεί να δικαιο-
λογήσει την επιθετικότητα, ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια, για να
µην πω το έγκληµα που συντελείται σε βάρος τους από ένα τρα-
πεζικό σύστηµα που ήδη έχει εισπράξει µεγάλο µέρος αυτών των
δανείων ούτε βέβαια µπορεί να συγκαλύψει τις δικές σας ευθύ-
νες στην αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

Όσες κατά καιρούς δεσµεύσεις αναλάβετε, ή αθετήθηκαν ή
δεν είχαν κανένα αποτέλεσµα. «Θα τα εξετάσουµε κατά προτε-
ραιότητα από όλα τα κόκκινα δάνεια», έλεγε από την Κοµοτηνή
ο Υπουργός Οικονοµικών που καθόταν πριν λίγο δίπλα σας. Τι
ακριβώς έχετε κάνει; Τίποτα. Όλα στο έλεος των τραπεζών. «Θα
παρέµβουµε», έλεγε ο ίδιος Υπουργός, «για να ανασταλούν οι
επιθετικές ενέργειες των τραπεζών». Σε ποιους τα έλεγε; Ποιους
κορόιδευε; Όταν έχουν γίνει αφόρητες οι πιέσεις των τραπεζών
απέναντι στους δανειολήπτες, όταν από τις απειλές αρχικά για
έκδοση διαταγών πληρωµής, σήµερα προχωρούν στη µαζική
αποστολή διαταγών πληρωµής προς εκτέλεση, κύριε Υπουργέ.
Τι δεν καταλαβαίνετε; Ότι ετοιµάζονται να ξεσπιτώσουν τους δα-
νειολήπτες οµογενείς, για πρώτη µάλιστα κατοικία;

Οι ρυθµίσεις, κύριε Υπουργέ, που διαρκώς επικαλείστε του άρ-
θρου 293 του ν.4738/2020 για τα χρέη που έχουν µεταβιβαστεί
από τις τράπεζες στις ΔΟΥ εκ του αποτελέσµατος από το πόσοι
τελικά δανειολήπτες έχουν ενταχθεί σε αυτές φαίνεται ότι οι ρυθ-
µίσεις αυτές δεν αντιστοιχούν στο οικονοµικό προφίλ των οµο-
γενών στην εποχή της ακρίβειας και της φτώχειας που βιώνουµε.
Αλλά ακόµα και αυτές οι ρυθµίσεις σας καταστρατηγήθηκαν. Δεν
εφαρµόζονται από τη φορολογική διοίκηση στη Θράκη και σή-
µερα πλέον έχουν καταστεί ανενεργές λόγω των ασφυκτικών
προθεσµιών που είχαν για ένταξη σε αυτές.

Ο κόµπος έχει φτάσει στο χτένι, κύριε Υπουργέ. Θα έλεγα έχει
ξεπεράσει το χτένι. Χθες στο έκτακτο συνέδριο στη Θεσσαλονίκη
της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας των παλιννοστούντων οµογενών
για τα στεγαστικά δάνεια ξεχείλιζε η πικρία και η αγανάκτηση.

Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα σκέφτεστε να πά-
ρετε για να προστατεύσετε τους ανθρώπους αυτούς από τον
άµεσο κίνδυνο να χάσουν τα σπίτια τους; Μιλάµε για την πρώτη
κατοικία. Θα προχωρήσετε σε ρυθµίσεις που αφορούν τα δάνεια
στις τράπεζες, αλλά και τα χρέη προς το δηµόσιο, ρυθµίσεις
προφανώς µε εισοδηµατικά και περιουσιακά κριτήρια, αλλά µε
αποµείωση όλων των χρεών που συσσωρεύτηκαν από τις προ-
σαυξήσεις, τους συνεχείς ανατοκισµούς του κεφαλαίου από τις
τράπεζες και βέβαια µε διακανονισµό µεγάλης διάρκειας απο-
πληρωµής, που θα λαµβάνει υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, τις ανάγ-
κες επιβίωσης των δανειοληπτών και των οικογενειών τους;
Ιδιαίτερα για τα χρέη που µεταβιβάστηκαν στο δηµόσιο, θα προ-
χωρήσετε -εκτός της αποµείωσης των προσαυξήσεων- σε νέα
ρύθµιση για αποπληρωµή πλέον των εκατόν είκοσι δόσεων;
Απαντήστε, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο σε µένα, αλλά στους χιλιά-
δες δανειολήπτες που µε αγωνία παρακολουθούν τι θα γίνει µε
τα στεγαστικά τους δάνεια και µε την πρώτη κατοικία τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, είναι η πολλοστή ερώτηση, όχι από εσάς,
αλλά γι’ αυτό το θέµα που συζητείται στην Εθνική Αντιπροσω-
πεία. Πράγµατι υπάρχουν αρκετοί δανειολήπτες, οι οποίοι δεν
εκπλήρωσαν τις υποχρεώσεις που συνεπάγετο η λήψη αυτών
των δανείων.
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Να σηµειώσω ότι τα χρήµατα αυτά ήταν δάνεια. Η βασική λο-
γική ενός δανείου είναι ότι επιστρέφεται. Και επειδή η κυβέρνησή
σας έκατσε σχεδόν πέντε χρόνια στην εξουσία, εξ όσων ενθυ-
µούµαι δεν άλλαξε σε τίποτε τον χαρακτήρα αυτών των δανείων.
Τα δάνεια αυτά κάποιοι τα εξυπηρέτησαν, κάποιοι δεν τα εξυπη-
ρέτησαν. Αυτά ελήφθησαν πολλά-πολλά χρόνια πριν.

Η Κυβέρνηση ήδη -διότι είδε από πολύ νωρίς το πρόβληµα-
ήρθε και έθεσε µια καινούργια ρύθµιση -που δεν υπήρχε επί
δικής σας κυβέρνησης-, µε την οποία εάν καταπέσει ένα δάνειο
και χρειαστεί το κράτος -δηλαδή ο φορολογούµενος- να έρθει
να πληρώσει γι’ αυτό το σπίτι την τράπεζα, στη συνέχεια δίνει
άλλα δέκα χρόνια -αυτές είναι οι εκατόν είκοσι δόσεις, είναι µια
δεκαετία- για να αποπληρωθεί το ποσό που έχει αποµείνει και
που πλέον έχει περάσει στο δηµόσιο. Διότι το δηµόσιο έχει πλη-
ρώσει την τράπεζα για τα χρήµατα αυτά.

Εάν υπάρχουν περιπτώσεις ανθρώπων που για κάποιον λόγο
κακής πληροφόρησης έχασαν τις προθεσµίες για να απολαύ-
σουν αυτές τις εκατόν είκοσι δόσεις -και αυτό είναι κάτι που σας
το λέω τώρα-, η Κυβέρνηση θα ήταν πρόθυµη να επανεξετάσει
τις προθεσµίες γι’ αυτούς τους ανθρώπους που έχασαν τον
χρόνο, διότι η πρόθεσή µας είναι να µπορούν να υπαχθούν στις
εκατόν είκοσι δόσεις.

Εάν δεν µπορούν να υπαχθούν στις εκατόν είκοσι δόσεις,
υπάρχει ο δρόµος του εξωδικαστικού συµβιβασµού που πλέον
δεν αφορά τράπεζες, διότι έχει µεταπέσει η υποχρέωση από την
τράπεζα και έχει περάσει στο δηµόσιο. Αυτοί που δεν µπορούν
να χρησιµοποιήσουν τις εκατόν είκοσι δόσεις, µπορούν να υπαχ-
θούν στον εξωδικαστικό συµβιβασµό. Έχω την εικόνα ότι πολλοί
από αυτούς τηρούν τα σχετικά εχέγγυα και εκεί ο εξωδικαστικός
δεν απαιτεί συναίνεση της τράπεζας, διότι πλέον αφορά µόνον
το δηµόσιο. Εφόσον τηρούν τα σχετικά εισοδηµατικά και άλλα
κριτήρια και εφόσον δώσουν τις πληροφορίες, οι ρυθµίσεις που
µπορούν να δοθούν εκεί είναι εξαιρετικά µακροχρόνιες και ευ-
νοϊκές, διότι αφορούν και δυνατότητα περικοπής των δόσεων και
του κεφαλαίου.

Οι ρυθµίσεις αυτές δεν δίδονται γενικά, διότι κανένας δανει-
ολήπτης δεν είναι ίδιος µε κάποιον άλλο. Άλλος έχει περάσει και
έχει µια δυνατότητα να πληρώσει, άλλος δεν έχει. Αυτά, λοιπόν,
πρέπει να εξετάζονται ατοµικά για να λυθεί αυτό το σηµαντικό
κοινωνικό πρόβληµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ.
Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα µε πολύ

προσοχή, αλλά νοµίζω δεν απαντήσατε στο πιο κύριο ερώτηµα
που σας έθεσα.

Τι θα γίνει τελικά µε τα σπίτια αυτών των δανειοληπτών που οι
τράπεζες πλέον προχωρούν για να τα εκποιήσουν; Ούτε οι ίδιοι
θα καταλάβουν, κύριε Υπουργέ, µέσω των ηλεκτρονικών πλει-
στηριασµών ότι θα βρεθούν στον δρόµο. Και λυπάµαι, γιατί το
περάσατε χωρίς να πείτε ούτε λέξη.

Το λέω αυτό, γιατί ανακυκλώσατε ρυθµίσεις που δοκιµάστη-
καν, κύριε Υπουργέ. Η πραγµατικότητα διαψεύδει αυτά τα οποία
ισχυρίζεστε, ότι µπορεί να είναι χρήσιµες και αποτελεσµατικές.

Πείτε µου πόσοι έχουν ενταχθεί σε αυτή τη ρύθµιση του 2020.
Έχετε να µου δώσετε µια εικόνα; Τίποτα, κύριε Υπουργέ. Να σας
πω ότι στη Θράκη η φορολογική διοίκηση δεν τις εφαρµόζει καν,
κύριε Υπουργέ. Υπάρχει αλληλογραφία µε την ΑΑΔΕ, αν έχουν
δικαίωµα να την εφαρµόσουν. Nαι ή όχι; Κι εσείς µου λέτε ότι πα-
ράγει αυτή η ρύθµιση που κάνατε αποτελέσµατα για να µπορέ-
σουν να διευκολυνθούν οι δανειολήπτες.

Κύριε Υπουργέ, σας άκουσα. Λίγο αόριστα µιλήσατε σε σχέση
µε τον εξωδικαστικό. Προφανώς αναφέρεστε στον πτωχευτικό
νόµο. Νοµίζω ότι θα γνωρίζετε ότι δεν ισχύει για την πλειονότητα
των περιπτώσεων των δανείων αυτών γιατί προϋποθέτει να έχεις
τουλάχιστον δύο δάνεια για ρύθµιση. Η πλειονότητα αυτών των
δανειοληπτών, των οµογενών, έχει ένα, το στεγαστικό. Άρα, λοι-
πόν, είναι δώρο άδωρο. Για τι πράγµα συζητάµε; Σας άκουσα.
Κάνατε έναν υπαινιγµό. Αν νοµίζετε ότι θα αποφύγετε να αναλά-
βετε τις ευθύνες ουσιαστικά κάνοντας αντιπολίτευση στην αντι-

πολίτευση µεταθέτοντάς τες στην προηγούµενη κυβέρνηση, κά-
νετε πολύ µεγάλο λάθος. Όχι γιατί δεν υπήρξαν παραλείψεις εν-
δεχοµένως στο θέµα αυτό, αλλά γιατί, κύριε Υπουργέ, γι’ αυτό
το θέµα στα τέσσερα χρόνια δεν υπήρξαν ούτε η έκδοση ούτε η
αποστολή διαταγών πληρωµών. Και µη µου πείτε ότι είναι χρο-
νικό το θέµα. Ότι δηλαδή τότε δεν ίσχυαν οι προθεσµίες. Είναι
κυρίως κατ’ εξοχήν πολιτικό. Και ξέρετε γιατί; Αν προχωρούν στις
µέρες σας είναι γιατί ενθαρρύνονται από τις εµµονές που έχει η
Κυβέρνησή σας να εντάσσει και να αξιολογεί τα τραπεζικά αυτά
δάνεια όχι µε κοινωνικά αλλά µε τραπεζοκεντρικά κριτήρια.

Σε άλλες περιπτώσεις για να είµαι σαφής είστε γαλαντόµοι,
κύριε Υπουργέ. Αναφέροµαι στα 19 δισεκατοµµύρια µε εγγύηση
στις τράπεζες του ελληνικού δηµοσίου από το πρόγραµµα «ΗΡΑ-
ΚΛΗΣ». Προφανώς και εκεί υπάρχουν κίνδυνοι και ρίσκα. Αναφέ-
ροµαι σε ευνοϊκές ρυθµίσεις, σε µεγαλοσχήµονες. Δεν θέλω να
µιλήσω σε σχέση µε το ίδιο το κόµµα σας. Εσείς ξέρετε τι κάνετε;
Καταπίνετε την κάµηλο µε την εγγύηση των 19 δισεκατοµµυρίων
που θα επωφεληθούν οι κάθε είδους Πάτσηδες και διυλίζετε τον
κώνωπα, κύριε Υπουργέ, δείχνοντας το πιο ανάλγητο πρόσωπο
σε όλους αυτούς τους χιλιάδες που έχουν έρθει στην πατρίδα.
Μεγάλο µέρος είχε εγκατασταθεί στη Θράκη. Θέλουν να µείνουν
και αυτοί και τα παιδιά τους στην περιοχή όπως και όλοι οι κά-
τοικοι εκεί. Κι εσείς δυστυχώς δεν τους δίνετε την ευκαιρία.

Κλείνω µε µια φράση, κύριε Πρόεδρε. Εσείς φαίνεται ότι δεν
είστε ως Κυβέρνηση διατεθειµένοι να προχωρήσετε σε µια τέτοια
ρύθµιση. Σας λέω ότι αυτή την ευθύνη θα αναλάβει µια άλλη προ-
οδευτική κυβέρνηση. Αυτή τη φορά σε άλλες συνθήκες όχι σε
συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας. Θα έχει και τη δυνατότητα αλλά
και την πολιτική δύναµη να δώσει τέτοιες λύσεις µε βάση το δη-
µόσιο συµφέρον και τις κοινωνικές ανάγκες. Επαναλαµβάνω σε
άλλες συνθήκες από τις συνθήκες οικονοµικής ασφυξίας της
προηγούµενης περιόδου. 

Ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-

νοµικών): Θα ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, από
την τελευταία σας παρατήρηση. Την οικονοµική ασφυξία την
προκαλέσατε εσείς. Όπως τώρα υπόσχεστε πράγµατα, πήγατε
και υποσχεθήκατε στο πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης 10 ή 15 δι-
σεκατοµµύρια που ξέρατε ότι δεν υπήρξαν. Και µετά επειδή δεν
µπορούσατε να πείτε την επόµενη µέρα των εκλογών «ξέρετε
σας εξαπατήσαµε» µετατρέψατε µία δυνατότητα που είχατε να
κλείσετε το θέµα µε ένα ή δύο µήνες και µε ένα ελάχιστο πρό-
σθετο δηµοσιονοµικό κόστος σε ένα πανευρωπαϊκό και παγκό-
σµιο πρόβληµα. Πήγατε σε δηµοψήφισµα και στη συνέχεια
κάνατε την περίφηµη εκείνη…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Για τα δάνεια σάς ρώτησα, κύριε
Υπουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών): Ναι, ναι, αλλά επειδή είπατε ότι θα έρθει µία προοδευ-
τική διακυβέρνηση οφείλω να σας υπενθυµίσω την πορεία της
αυταπάτης. Διότι φοβούµαι ότι πάλι έχετε πέσει σε αυτή τη φάση
της αυταπάτης.

Τώρα πάµε στα δάνεια. Τι κάνατε µε τα εγγυηµένα δάνεια του
δηµοσίου την περίοδο εκείνη που κυβερνήσατε; Τα εγγυηµένα
αυτά δάνεια τα κρύψατε κάτω από την καρέκλα, τη ντουλάπα,
κάποιο έπιπλο, τέλος πάντων. Διότι δεν ασχοληθήκατε καθόλου.
Δεν βάλατε ούτε έναν άνθρωπο στην υπηρεσία που υπήρχε στο
Γενικό Λογιστήριο για να εξετάζει τα αιτήµατα καταπτώσεων και
αφήσατε τα αιτήµατα καταπτώσεων να συσσωρευτούν σε εκα-
τοντάδες χιλιάδες, τα οποία απλώς δεν εξετάζονταν. Δεν εξετά-
ζονταν και όλοι τα είχαν σε ένα ντουλάπι. Τι κάναµε εµείς; Ήρ-
θαµε, τα αναλάβαµε ως κόστος δηµοσιονοµικό διότι βάλαµε 2
δισεκατοµµύρια στο έλλειµµα. Ένα δισεκατοµµύριο εξ αυτών
µπήκε για τα φυσικά πρόσωπα. Τα εξετάζουµε και κλείνουµε
αυτές τις υποθέσεις κάτι το οποίο ήταν προϋπόθεση για να µπο-
ρέσουµε να βγούµε από την εποπτεία. Να προχωρήσει, δηλαδή,
η εξέταση των εγγυηµένων δανείων. Ταυτόχρονα φέραµε δύο
ρυθµίσεις, αυτή για τις εκατόν είκοσι δόσεις και τον εξωδικαστικό
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συµβιβασµό που δίνουν τη δυνατότητα στους ανθρώπους να
έχουν µια διέξοδο. Οι τράπεζες πριν ολοκληρώσουν την απο-
στολή του φακέλου προς εµάς και του αιτήµατος για κατάπτωση
-εφόσον οι άνθρωποι δεν µπορούν να εξυπηρετήσουν- είναι υπο-
χρεωµένες να κάνουν κάποιες ενέργειες για να µη χάσουν το δι-
καίωµα για κατάπτωση. Και θεωρώ ότι αυτές οι ενέργειες στο
τέλος, στη συντριπτική πλειοψηφία, οδηγούν σε αίτηµα κατάπτω-
σης εφόσον υπάρχει οικονοµική αδυναµία του δανειολήπτη. Το
αίτηµα κατάπτωσης στη συνέχεια έρχεται και έχεις τη δυνατό-
τητα να πας στις εκατόν είκοσι δόσεις. Και αν δεν έχεις τη δυνα-
τότητα να πας στις εκατόν είκοσι δόσεις έχεις τη δυνατότητα να
πας στον εξωδικαστικό συµβιβασµό. 

Εάν µπορούµε να βοηθήσουµε, σας ξαναλέω, σε σχέση µε αν-
θρώπους που για οποιονδήποτε λόγο έχασαν τις σχετικές προ-
θεσµίες, προφανώς θα βοηθήσουµε. Αλλά δεν πρέπει να ξεχνάµε
ότι ήδη το κράτος έχει πληρώσει γι’ αυτή την υπόθεση από τις
καταπτώσεις εγγυήσεων 1 δισεκατοµµύριο γι’ αυτά τα φυσικά
πρόσωπα. Με τις ρυθµίσεις τις οποίες προβλέπουµε θα πληρώ-
σει προφανώς και άλλα σηµαντικά ποσά διότι αυτές οι ρυθµίσεις
είναι κατ’ εξοχήν ευνοϊκές για τους δανειολήπτες. Αλλά δεν µπο-
ρούµε να πάµε και να λέµε ότι για κάποια κατηγορία του πληθυ-
σµού ισχύουν µονίµως άλλα κριτήρια και για άλλους συµπολίτες
µας οι οποίοι µπορεί να είναι εξίσου ευάλωτοι δεν ισχύουν αυτά
τα κριτήρια. 

Το κριτήριο που πρέπει να ισχύει είναι αν είσαι ευάλωτος ή όχι.
Αυτό είναι το βασικό κριτήριο. Και αυτό το κριτήριο περιλαµβά-
νουν οι ρυθµίσεις και είναι ευνοϊκές. Αλλά πρέπει να είσαι ευά-
λωτος και να το αποδεικνύεις. Δεν µπορείς να πας και να πεις
για κάποια οµάδα πληθυσµού ανεξαρτήτως από εισοδηµατικά
και περιουσιακά κριτήρια, καταθέσεις ή οτιδήποτε άλλο ότι θα
κάνεις ειδικές ρυθµίσεις. Αυτά που µετράνε για την ευαλωτότητα
είναι αυτά που σας λέω: περιουσιακά κριτήρια, καταθέσεις, ει-
σοδηµατικά κριτήρια. Με αυτά τα κριτήρια όλοι θα πρέπει να κρί-
νονται οµοιόµορφα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Υπουργέ. 
Οι παρακάτω ερωτήσεις που θα αναφέρω δεν θα συζητηθούν

ύστερα από συνεννόηση των ερωτώντων Βουλευτών και των
ερωτώµενων Υπουργών: 

Η πρώτη µε αριθµό 154/8-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου Τριανταφυλλίδη προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση απόδοση ευ-
θυνών για τη βίαιη και αναίτια επίθεση δυνάµεων των ΜΑΤ σε
βάρος φιλάθλων της οµάδας του Άρη».

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 173/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλα-
γής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, µε θέµα: «Να κατασκευαστεί σήραγγα στο
τµήµα Άγνος – Ξηροκαµάρα, αντί της καταστροφής του φυσικού
περιβάλλοντος και των αρχαιοτήτων».

Η έκτη µε αριθµό 158/11-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Αντωνίας (Τόνιας) Αντωνίου προς την Υπουργό Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανάκληση της απόφασης
συγχώνευσης σε τρία τµήµατα των τεσσάρων τµηµάτων της Γ’
τάξης του 4ου Γυµνασίου Αγίου Δηµητρίου που αποτελεί οµό-
φωνο αίτηµα µαθητών και γονέων».

Η τέταρτη µε αριθµό 165/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λά-
ρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Για την αναστολή των Εκπαιδευτηρίων Μ.Ν. Ράπτου στη
Λάρισα».

Η έβδοµη µε αριθµό 167/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Για τις διαπιστωτικές πράξεις µο-
νιµοποίησης των δόκιµων νεοδιόριστων εκπαιδευτικών (2020)
της ειδικής αγωγής».

Η ενδέκατη µε αριθµό 168/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Να διασφαλιστεί το δικαίωµα στη στα-
θερή δουλειά µε δικαιώµατα για τους παρατασιούχους – συµβα-
σιούχους εργαζόµενους στην καθαριότητα των δήµων, Περιφε-
ρειακής Ενότητας (ΠΕ) Ηρακλείου Κρήτης».

Η τέταρτη µε αριθµό 161/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας
και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αναλγησία απέναντι στο Ενιαίο Ει-
δικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο και Λύκειο (ΕΝΕΕΓΥΛ) Περιστε-
ρίου».

Η όγδοη µε αριθµό 162/14-11-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ
25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Πλήρης απαξίωση για το Κέντρο Πλη-
ροφόρησης Εργαζοµένων και Ανέργων (ΚΕΠΕΑ) του Μητροπο-
λιτικού Πάρκου «Αντώνης Τρίτσης»».

Τέλος, η δεύτερη µε αριθµό 40/7-10-2022 αναφορά του κύ-
κλου αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Να προχωρήσει η ανέ-
γερση του νέου Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου»,. δεν θα συζη-
τηθεί ύστερα από συνεννόηση µεταξύ Υπουργού και αναφέρο-
ντος Βουλευτού.

Τώρα θα συζητηθεί η δέκατη µε αριθµό 163/14-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να καταβληθούν άµεσα οι
αποζηµιώσεις στους παραγωγούς της Περιφερειακής Ενότητας
(ΠΕ) Ροδόπης για τις ζηµιές από παγετό και χαλαζοπτώσεις».

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύλιος.

Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα µακρηγορήσω, το θέµα είναι γνωστό στο Υπουργείο.

Επίσης, είναι γνωστό και στους συµπολίτες µας που µας ακούν
σε όλη την περιφέρεια.

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, από το 2021 οι ελαιοπαραγωγοί, όπως
και οι ροδοπαραγωγοί, υπέστησαν µεγάλες ζηµιές λόγω του πα-
γετού και χαλαζοπτώσεων. Βέβαια, αυτές οι ζηµιές βρίσκονταν
στο προανθικό στάδιο. Αυτό ήταν το πρόβληµα. Εκείνη την πε-
ρίοδο υπέστησαν µε αυτό τον τρόπο ζηµιές και οι κερασοπαρα-
γωγοί.

Οφείλουµε να αναγνωρίσουµε εµείς ως µια υπεύθυνη Αντιπο-
λίτευση ότι µε µια νοµοθετική ρύθµιση του Υπουργείου ως προς
τους κερασοπαραγωγούς λύθηκε το πρόβληµα όσον αφορά το
προανθικό στάδιο και αποζηµιώθηκαν οι κερασοπαραγωγοί. Και
αυτό οφείλω να πω ότι ήταν σε θετική κατεύθυνση.

Είχα καταθέσει µια επίκαιρη ερώτηση περίπου τον Μάιο του
2021, δηλαδή πριν από πέντε µήνες, αφορούσε τότε το ίδιο πε-
ριεχόµενο, είχα µέσα και τους κερασοπαραγωγούς. Ο Υπουργός
απάντησε ότι προβλέπεται να γίνει µια νοµοθετική ρύθµιση για
το προανθικό στάδιο για τους κερασοπαραγωγούς, το οποίο
όντως έγινε και καταβλήθηκε η πρώτη δόση και αναµένουµε τη
δεύτερη, λύθηκε το πρόβληµα.

Στην ίδια ερώτηση είχε απαντήσει τότε για τους ροδοπαραγω-
γούς και ελαιοπαραγωγούς ότι όντως έχει διαπιστώσει η υπηρε-
σία ότι υπάρχει πρόβληµα, αλλά αυτά δεν µπορούν να αποζη-
µιωθούν µέσω του ΕΛΓΑ βάσει κανονισµού και η µόνη οδός είναι
να πάµε στα ΚΟΕ -Κρατικές Οικονοµικές Ενισχύσεις- ή να βρεθεί
ένας άλλος τρόπος, προφανώς εννοούσε τα de minimis για απώ-
λεια εισοδήµατος, αλλά περισσότερο απάντησε και είπε: «Να το
δούµε αυτό µετά τον Σεπτέµβριο τι και πώς».

Σας ενηµερώνω, κύριε Υπουργέ, όπως είπα και στην επίκαιρη
ερώτησή µου, ότι οι Υπηρεσίες ΕΛΓΑ Αλεξανδρουπόλεως έκαναν
αυτό που έπρεπε να κάνουν, δηλαδή έστειλαν το πόρισµα στο
Υπουργείο, διαπίστωσαν ότι όντως υπάρχει αυτή η απώλεια, µεί-
ωση παραγωγής, είναι πάνω από 30%, όπως προβλέπει ο κανο-
νισµός και από εκεί και µετά, όµως, παρά ταύτα, έχουµε µια
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καθυστέρηση και δηλώνει ο ΕΛΓΑ ότι τίθεται πλέον στο δικό σας
Υπουργείο.

Ρωτάµε, λοιπόν, σήµερα και τελειώνω: Πρώτον, έχετε πολιτική
βούληση, κατ’ αρχάς, αυτά να αποζηµιωθούν µέσω των ΚΟΕ; Ή
αν όχι µε ΚΟΕ, µε ποιον χρηµατοδοτικό τρόπο θα ενεργήσετε,
προκειµένου να αποζηµιωθούν αυτοί οι ελαιοπαραγωγοί και οι
ροδοπαραγωγοί για τα φυτικά τους προϊόντα που βρίσκονται στο
προανθικό στάδιο; Και θα θέλαµε να δώσετε µια ξεκάθαρη απάν-
τηση στους συµπολίτες µας αγρότες ελαιοπαραγωγούς που µας
ακούν αυτή τη στιγµή σε όλη την περιφέρεια και ζητάµε µια
απάντηση για το τι θα γίνει µε την περσινή σοδειά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µιλάτε στην ερώτησή σας και αναφέρεστε

στον «Παγετό Άνοιξη 2021», έτσι όπως ονοµάστηκε και έχουµε
ασχοληθεί πάρα πολύ µε το συγκεκριµένο θέµα και το συγκεκρι-
µένο ζήτηµα σε πολλά και διαφορετικά στάδια.

Να ξεκαθαρίσουµε κατ’ αρχάς τα εξής, ποια πλαίσια έχουµε
στα οποία µπορούµε να κινηθούµε και να υπάρξει µία χρηµατο-
δότηση, όπου έχουµε κάποιες ζηµιές, οι οποίες είναι αποδεδειγ-
µένες και αφορούν δύο πράγµατα: ένα, την παραγωγή και
δεύτερον, το φυτικό κεφάλαιο, άρα, τι παρήχθη και δεύτερον, τι
υπάρχει σε σχέση µε τις καλλιέργειες στις οποίες µπορεί να
έχουν προξενηθεί ζηµιές. Για τις ζηµιές αυτές τα αίτια συνήθως
είναι ο παγετός σε πολύ ακραία κατάσταση.

Μια τέτοια περίπτωση είναι και ο «Παγετός Άνοιξη 2021» που
σε διαφορετικά κύµατα «χτύπησε» εκείνη την περίοδο πολλές πε-
ριοχές της χώρας µας, πολλούς νοµούς και είχε συνέπειες στην
παραγωγική διαδικασία.

Έχουµε, λοιπόν, για το συγκεκριµένο θέµα, για τον «Παγετό
Άνοιξη 2021», τα εξής: Αποζηµιώσεις οι οποίες καλύπτονται από
τον κανονισµό του ΕΛΓΑ και µπορούν να πληρωθούν µέσω του
κανονισµού του ΕΛΓΑ µε τη διαδικασία που γίνεται από τον
ΕΛΓΑ, τις αναγγελίες, τις δηλώσεις ζηµιάς, τις εκτιµήσεις, τα τε-
λικά πορίσµατα, τις ενστάσεις και τις πληρωµές. Έχουµε, όµως
και ζηµιές οι οποίες δεν προβλέπονται και δεν καλύπτονται από
τον κανονισµό του ΕΛΓΑ.

Σε σχέση µε την πρώτη περίπτωση, µε τις ζηµιές οι οποίες κα-
λύπτονται από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, η Κυβέρνηση έτρεξε την
όλη διαδικασία και η διοίκηση του ΕΛΓΑ και οι υπηρεσίες και κα-
ταφέραµε µέσα σε πολύ σύντοµο χρόνο, εντός του ίδιου χρόνου,
να αποζηµιωθούν οι πολίτες και να δοθούν 1.302.000 ευρώ στον
Νοµό Ροδόπης σε τρεις χιλιάδες διακόσιες τριάντα δύο δηλώ-
σεις ζηµιάς που έγιναν εκεί.

Πάµε, λοιπόν, τώρα να δούµε τι άλλο γίνεται: Για να µπορούµε
να αποζηµιώσουµε αυτά που δεν προβλέπονται στον κανονισµό
του ΕΛΓΑ, υπήρχε η προϋπόθεση να υπάρχει ένα νοµοθετικό
πλαίσιο.

Για αυτόν τον λόγο η Κυβέρνησή µας τον Ιούλιο του 2021 µε
τον ν.4820 θεσµοθέτησε διαδικασία µε την οποία µπορεί να προ-
βλέψει και για αυτές τις κατηγορίες που είναι εκτός του κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ. Εκεί, λοιπόν, έχουµε δύο κεφάλαια. Ένα κεφά-
λαιο είναι το «προανθικό στάδιο», οι όψιµες καλλιέργειες οι
οποίες «χτυπήθηκαν». Και σε αυτές τις όψιµες καλλιέργειες η Κυ-
βέρνηση, όπως αναφέρατε και εσείς στην ερώτησή σας, διενήρ-
γησε µε βάση τα πορίσµατα που είχε από τις υπηρεσίες του
ΕΛΓΑ την πληρωµή που αφορά τα κεράσια που αναφέρατε και
στο σύνολο της χώρας έχουν δοθεί πάνω από 20 εκατοµµύρια
ευρώ. Για αυτόν τον λόγο υπήρξε και σχετική ανακοίνωση, δελτίο
Τύπου από τον ΕΛΓΑ, από τη διοίκηση του ΕΛΓΑ, το οποίο σας
καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Γεώργιος Στύλιος καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν δελτίο Τύπου, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και µένει τώρα στη συνέχεια να δούµε τι γίνεται µε αυτές που
δεν µπορούσαν να καλυφθούν ούτε από το προανθικό στάδιο,

από τις όψιµες καλλιέργειες, ούτε βέβαια, από τον κανονισµό του
ΕΛΓΑ. Εκεί κυρίως τα αίτια είναι ο παγετός, είναι η ανεµοθύελλα
που συνέβη και ήταν και το χαλάζι και αναφέρεστε, λοιπόν, σε
ζηµιές που έγιναν κυρίως στα δέντρα, στις ροδιές και στις ελιές.
Εκεί, λοιπόν, έπρεπε να γίνει όλη η διαδικασία που προβλέπεται
για να αποτυπώσουµε τις ζηµιές. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία
µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
Ορίστε, κύριε Αχµέτ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ναι, κύριε Υπουργέ, είναι ακριβώς όπως τα λέτε. Αναφέρετε

τον κανονισµό και τη διαδικασία αποζηµιώσεων των αγροτών.
Νοµίζω ότι αυτά είναι γνωστά στους αγρότες και ξέρουν τη

διαδικασία. Σας είπα ότι αυτή η ρύθµιση που έγινε όσον αφορά
τις όψιµες καλλιέργειες είναι προς θετική κατεύθυνση.

Εµείς σήµερα υποβάλλουµε το εξής ερώτηµα, στο οποίο θέ-
λουµε να µας απαντήσετε µε σαφήνεια: Τι λένε οι υπηρεσίες σας
για τους ελαιοπαραγωγούς του Νοµού Ροδόπης; Εµείς συνοµι-
λήσαµε µε τον ΕΛΓΑ Αλεξανδρούπολης. Οι ελαιοπαραγωγοί και
οι ροδοπαραγωγοί γιατί δεν καλύπτονται από το προανθικό στά-
διο; Διότι αν δεν καλύπτονται από εκεί, που µάλλον δεν καλύ-
πτονται γιατί δεν αποζηµιώθηκαν, να µας πείτε για ποιο λόγο. Και
κατά δεύτερον, αν δεν καλύπτονται από αυτόν τον νόµο, δηλαδή
τις όψιµες καλλιέργειες, τότε είναι ο δρόµος των Κρατικών Οι-
κονοµικών Ενισχύσεων. Το ξέρετε αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Η Κυβέρνησή σας πρέπει βέβαια να το στείλει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Όµως βάσει της νοµοθεσίας µας, πρώτα προκαταβάλ-
λεται από εσάς, εφόσον βέβαια υπάρχουν οι προϋποθέσεις τις
οποίες ορίζετε στον νόµο. Πώς µπορεί να αποζηµιωθεί από τις
κρατικές οικονοµικές ενισχύσεις ένας αγρότης, ένα αγροτικό
προϊόν; Πρέπει να καλύψει το 30% του προϊόντος, πρέπει να
υπάρχουν οι καιρικές συνθήκες, πρέπει να παρθεί γνωµάτευση
από τη µετεωρολογική υπηρεσία. Να µην κουράζουµε τους αγ-
ρότες µας. Μπροστά αυτά.

Θέλουµε στο δια ταύτα να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει
µε τους ελαιοπαραγωγούς, ποια είναι η πρόθεση σας και πώς θα
κινηθεί το Υπουργείο σας. Δηλαδή τι θα κάνετε; Θα πάτε στις
Κρατικές Οικονοµικές Ενισχύσεις; Αν δεν δίνετε αυτό, µήπως
σκέφτεστε de minimis; Τι σκέφτεστε να κάνετε µε τους ελαιοπα-
ραγωγούς και τους ροδοπαραγωγούς στην περιφέρειά µας,
στον Νοµό Ροδόπης και αν καλύπτουν το προανθικό στάδιο. Εί-
πατε από ό,τι κατάλαβα ότι δεν καλύπτονται, αυτό εννοήσατε.
Τότε, οι άλλοι δύο τρόποι θα λειτουργήσουν ή όχι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον Αύγουστο του 2022 έγινε η πληρωµή για το προανθικό

στάδιο. Το ποσό της προκαταβολής για το σύνολο της χώρας
ανήλθε στα 10 εκατοµµύρια ευρώ, επί συνόλου 13,9 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Το αντίστοιχο ποσό για την Περιφερειακή Ενότητα
Ροδόπης ανήλθε σε 587 χιλιάδες ευρώ και αφορά πεντακόσιους
σαράντα τρεις δικαιούχους. Γι’ αυτό κατατέθηκε και το σχετικό
δελτίο Τύπου. Έχουµε µια εκκρεµότητα µε τις ενστάσεις. Εξετά-
ζονται οι ενστάσεις. Στη συνέχεια θα γίνει και η αντίστοιχη πλη-
ρωµή.

Σε σχέση τώρα µε το δεύτερο µέρος που αναφέραµε, τις µη
καλυπτόµενες από τον ΕΛΓΑ αποζηµιώσεις, είπαµε ότι έχουµε το
προανθικό, που θεσµοθετήθηκε από την Κυβέρνησή µας, και
ισχύει και χάρη σε αυτό πληρώθηκε ο κόσµος και έχουµε και τη
δυνατότητα να πληρωθούν µέσα από τις Κρατικές Οικονοµικές
Ενισχύσεις.

Η διαδικασία που ακολουθείται στις Κρατικές Οικονοµικές Ενι-
σχύσεις είναι µια διαδικασία η οποία προϋποθέτει και απαιτεί και
αυτή να έχουµε συγκεκριµένες δηλώσεις ζηµιών και να έχουµε
πορίσµατα για να µπορούµε να καταλήξουµε στο ποσό το οποίο
θα δοθεί. Αυτό δεν γίνεται έτσι θεωρητικά, αλλά επί συγκεκριµέ-
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νων δηλώσεων και επί συγκεκριµένων ζηµιών. Αυτό έχει σαν συ-
νέπεια λοιπόν να τρέχει το πρώτο στάδιο από τον ΕΛΓΑ. Στο δεύ-
τερο στάδιο έρχεται στις κεντρικές υπηρεσίες ανάµεσα στο
Υπουργείο Οικονοµικών και στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων για να προσδιοριστεί από τεχνική επιτροπή που
υπάρχει, την Κεντρική Συντονιστική Επιτροπή των Κρατικών Οι-
κονοµικών Ενισχύσεων, να εκτιµηθεί η εισήγηση που έχει γίνει
από την τοπική επιτροπή από τη Ροδόπη, να δούµε τα τελικά
ποσά, να καταλήξουµε και να προχωρήσουµε, εάν δικαιούνται
και είναι πραγµατικές οι ζηµιές, στην πληρωµή και εάν όχι να µην
προχωρήσει το αίτηµα.

Μέχρι τώρα είµαστε στο εξής στάδιο: Βρισκόµαστε στην Κεν-
τρική Συντονιστική Επιτροπή των ΚΟΕ όπου έχει εξετάσει τα αι-
τήµατα που έχουν έρθει από την Περιφερειακή Ενότητα Ροδό-
πης. Μας λένε ότι αφορούν χίλιες τετρακόσιες εξήντα εννιά αι-
τήσεις ζηµιάς και κάνουν µια εκτίµηση ότι έχουµε ένα συνολικό
ποσό γύρω στα 2 εκατοµµύρια ευρώ. Εκεί, λοιπόν, επειδή οι Κρα-
τικές Οικονοµικές Ενισχύσεις αφορούν και την αρωγή και έχει
τροποποιηθεί το θεσµικό πλαίσιο, γίνεται µια µελέτη, µια εξέ-
ταση, ούτως ώστε, µετά από αυτήν τη µελέτη από τις υπηρεσίες
του Υπουργείου µας, να µπορεί η πολιτική ηγεσία να λάβει τις
αποφάσεις και να ανακοινώσει τα θετικά ή µη αποτελέσµατα
στους παραγωγούς της Ροδόπης.  Είµαστε συνεπώς στο τελικό
στάδιο όπου θα υπάρξει η απάντηση και η ενηµέρωση των πα-
ραγωγών της Ροδόπης.

Θέλω κλείνοντας να σας θυµίσω το εξής. Για πρώτη φορά η
δική µας Κυβέρνηση ήταν αυτή που χρηµατοδότησε και αποζη-
µίωσε την ελιά. Ποτέ µέχρι τώρα, όλα τα προηγούµενα χρόνια,
όλες τις προηγούµενες δεκαετίες δεν είχαν δοθεί χρήµατα στους
ελαιοπαραγωγούς. Αυτό έγινε σε τρεις φάσεις. Το συνολικό
ποσό που δόθηκε είναι πάνω από 160 εκατοµµύρια ευρώ από το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, από το προσω-
ρινό πλαίσιο που υπήρχε και από µια τελευταία πληρωµή η οποία
έγινε πρόσφατα, εντός του φθινοπώρου. Συνολικά, λοιπόν, όλοι
οι παραγωγοί της χώρας είτε το 2021, είτε το 2022 έχουν λάβει
περίπου 40 ευρώ το στρέµµα αποζηµίωση. Και αυτό έγινε για
πρώτη φορά.

Εδώ, όµως, µιλάµε για ένα άλλο φαινόµενο, για τον παγετό την
άνοιξη του 2021 όπου µε τις ταχύτητες και την αποτελεσµατικό-
τητα που εργαστήκαµε µέχρι τώρα θα συνεχίσουµε και από εδώ
και στο εξής. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Ορχοµενού Βοι-
ωτίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη έκτη µε αριθµό 169/14-11-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Δράµας του Συ-
νασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεόφιλου Ξανθόπουλου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Τροποποίηση του
άρθρ.187 Ποινικού Κώδικα (Αναστολή - Μετατροπή ποινής, Ανα-
στέλλουσα δύναµη έφεσης)».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ παρά να ξεκινήσω µε το πόρισµα

της Επιτροπής Πικραµένου, στο οποίο αναφέρθηκα την περα-
σµένη φορά και είναι θέµα το οποίο άπτεται του Υπουργείου σας
και που έχει σχέση µε το νέο διοικητικό χάρτη της χώρας, στον
οποίο δεν γίνεται καµµία αναφορά στη Δράµα, η οποία ως έδρα
Μεταβατικού Πρωτοδικείου θέλουµε να έχει την αντιµετώπιση
που έχουν τα µεταβατικά πρωτοδικεία των όµορων νοµών του-
λάχιστον, δηλαδή µια έδρα τηλεµατικού δικαστηρίου. Το επανα-

φέρω προς προβληµατισµόν. 
Μπαίνω τώρα στην επίκαιρη ερώτηση. Το είχαµε συζητήσει

κατά την ψήφιση της επίµαχης διάταξης, του άρθρου 72 του
ν.4908/2022, µε το οποίο ορίστηκε ότι σε περιπτώσεις καταδίκης
για αξιόποινες πράξεις του παρόντος άρθρου, δηλαδή του 187,
η ποινή δεν αναστέλλεται ούτε µετατρέπεται µε κανέναν τρόπο,
τυχόν δε η ασκηθείσα έφεση δεν έχει αναστέλλουσα ισχύ. 

Σας είχαµε πει, λοιπόν, ότι δεν µπορεί να προχωράτε έτσι, δεν
µπορεί να νοµοθετείτε κατά το δοκούν, διότι υπάρχουν υπέρτε-
ροι νόµοι. Υπάρχει το Σύνταγµα, υπάρχουν τα δικαιώµατα των
πολιτών, υπάρχει το τεκµήριο αθωότητας. 

Στο πλαίσιο του ποινικού λαϊκισµού που σας διακατέχει και δια-
περνά κάθετα την κυβερνητική δραστηριότητα, αγνοήσατε τις
επιστηµονικές και πολιτικές µας επιφυλάξεις και υπερψηφίσατε
τη διάταξη. Ήρθε σε πολύ λίγο, τον Μάρτιο, η Συντονιστική Επι-
τροπή της Ολοµέλειας και αντέδρασε θεωρώντας ότι  φαλκι-
δεύονται τα δικαιώµατα των πολιτών, καταστρατηγείται το τεκµή-
ριο αθωότητας και απέχει από την εκδίκαση των συγκεκριµένων
υποθέσεων. Η απόφαση της ολοµέλειας πολλαπλώς επιβεβαι-
ώθηκε µε τελευταία αυτή της 5ης Νοεµβρίου 2022.

Ζητά δε η ολοµέλεια την κατάργηση της επίµαχης παραγρά-
φου. Έρχονται τα δικαστήρια λοιπόν στη συνέχεια, συγκεκριµένα
το Μονοµελές Εφετείο Αθηνών µε την 2937/2022 απόφασή του,
και αρνήθηκε να εφαρµόσει την επίµαχη διάταξη και να οδηγήσει
στις φυλακές κατηγορούµενους που καταδικάστηκαν σε ποινές
από δύο έως πέντε χρόνια για τα αδικήµατα της κλοπής και της
συµµορίας.

Έκτοτε έχουν εκδοθεί και άλλες αποφάσεις. Το ερώτηµα, λοι-
πόν, το οποίο µεταφέρω και αφορά όλη τη νοµική κοινότητα είναι
το εξής: Προτίθεστε να αναλάβετε πρωτοβουλία για τη νοµοθε-
τική κατάργηση - τροποποίηση της επίµαχης διάταξης; Και ποια
είναι η θέση της Κυβέρνησης απέναντι στην απόφαση της ολο-
µέλειας των Προέδρων των Δικηγορικών Συλλόγων και την κινη-
τοποίηση που βρίσκονται οι δικηγόροι, ήδη από τον Μάρτιο του
�22, που ψηφίστηκε η επίµαχη διάταξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε, κύριε συνάδελφε, ξεκινώντας την απάντηση στην επί-

καιρη ερώτηση να διευκρινίσω ότι η Κυβέρνηση δεν νοµοθετεί
µέσω ποινικού λαϊκισµού. Αντιθέτως, προστατεύουµε τα δικαιώ-
µατα των πολιτών και δεν είµαστε αποκοµµένοι από την κοινωνία,
διότι οι κοινωνικές ανάγκες είναι αυτές που περνούν µέσα και
από τον νόµο και µέσα από το ποινικό µας πλαίσιο, οπότε η ορ-
γανωµένη και συντεταγµένη πολιτεία είναι υποχρεωµένη να νο-
µοθετεί, προφανώς, κατόπιν νηφαλιότητας και κατόπιν σωστής
επιστηµονικής αξιολόγησης, αλλά όχι σε µία γυάλα αποκοµµένη
από τις ανάγκες της κοινωνίας. Και γι’ αυτόν τον λόγο και η συγ-
κεκριµένη διάταξη, η οποία πράγµατι τροποποίησε το άρθρο 187
του Ποινικού Κώδικα µέσω του άρθρου 72 του ν.4908/2022, κρί-
θηκε κατ’ αρχάς επιβεβληµένη προκειµένου -υπό το πρίσµα και
των αρχών της αναλογικότητας αλλά και της αναγκαιότητας-να
αντιµετωπιστούν αποτελεσµατικά µέσα από την άµεση εκτέλεση
της επιβληθείσας ποινής σοβαρές περιπτώσεις οργανωµένων και
µεθοδευµένων εγκληµατικών συµπεριφορών µε δυσµενείς συνέ-
πειες και επιπτώσεις στην εµπέδωση της κοινωνικής ειρήνης,
αλλά και στη διατήρηση του αισθήµατος ασφάλειας των πολιτών. 

Κρίθηκε, λοιπόν, αναγκαίο κατά τη νοµοθέτηση ότι λόγω της
µείζονος ποινικής απαξίας των συγκεκριµένων αδικηµάτων και
της ανάγκης αποτροπής µελλοντικών δραστών από τέτοιου εί-
δους αξιόποινες πράξεις και συµπεριφορές να υπάρξει η συγκε-
κριµένη ρύθµιση, η οποία πράγµατι είναι µία ρύθµιση που χαρα-
κτηρίζεται από µία αυξηµένη ποινική αυστηρότητα. 

Δεν µπορούµε, όµως, να πούµε ότι παραβιάζεται το τεκµήριο
αθωότητας, καθότι η δυνατότητα αναστολής εκτέλεσης απόφα-
σης από δευτεροβάθµιο δικαστήριο µετά από την άσκηση του
ενδίκου µέσου της έφεσης αξιολογείται κατά το άρθρο 497,
όπως ξέρετε πολύ καλά, του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Επί-
σης, η ίδια πρόβλεψη υφίσταται και σε άλλα κοµµάτια της νοµο-
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θεσίας, όπως είναι ο πρόσφατος αθλητικός νόµος που ψηφί-
στηκε, που αυστηροποιήθηκε, µε παρεµφερή διατύπωση σε συγ-
κεκριµένα αδικήµατα που αφορούν στην αθλητική βία. Και ως εκ
τούτου, θεωρούµε ότι µέσω της συγκεκριµένης διάταξης, µπο-
ρούµε να αντιµετωπίσουµε -όπως αυτό µπορεί να επιτευχθεί
προφανώς µέσω του ποινικού πλαισίου που έχουµε κατά καιρούς
συζητήσει ότι δεν είναι η µόνη µέθοδος αντιµετώπισης- σοβαρά
αδικήµατα, σοβαρές έκνοµες συµπεριφορές, οι οποίες µάλιστα
στρέφονται κατά της ζωής, κατά της ιδιοκτησίας, κατά της περι-
ουσίας και κατά της προσωπικής ελευθερίας. 

Δεν µιλάµε, δηλαδή, για αδικήµατα τα οποία είναι κοινωνικά
και δικαιοπολιτικά ουδέτερα, αλλά µιλάµε για αδικήµατα τα
οποία στρέφονται κατά της δηµόσιας ασφάλειας µε έναν πολύ
αυξηµένο τρόπο και προφανώς, η ποινική απαξία που πρέπει να
της προσδώσει η ελληνική πολιτεία πρέπει να είναι αυξηµένη. 

Τώρα επειδή, όµως, πάντα, όπως γνωρίζετε και εσείς, γιατί
έχουµε και στα νοµοσχέδια του Υπουργείου Δικαιοσύνης συζη-
τήσει πολλές φορές σε ένα, θεωρώ, αυξηµένο νοµικό επίπεδο,
τυχόν επιστηµονικές παρατηρήσεις, η νοµολογιακή αξιολόγηση
-εάν αυτή, όµως, δείξει συγκεκριµένα δεδοµένα, γιατί και από
την ερώτησή σας έχετε κάποιες πληροφορίες προς το παρόν-
και κατόπιν νηφαλιότητας µπορούµε να δούµε συγκεκριµένα δε-
δοµένα, τα οποία θα θέσουµε σε αξιολόγηση του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης και της αρµόδιας νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής,
προκειµένου να τεθούν σε αξιολόγηση µε ένα σοβαρό και νηφά-
λιο τρόπο.

Πρέπει, όµως, να καταλάβουµε και η θέση της Κυβέρνησης
είναι ότι οποιαδήποτε αξιολόγηση και οποιαδήποτε τυχόν βελ-
τιωτική κίνηση υπάρξει, δεν µπορεί να θίγει τον πυρήνα της διά-
ταξης. Και ο πυρήνας της διάταξης εδράζεται πάνω στην ανάγκη
τέτοιου είδους φαινόµενα, όπως είναι οι συµµορίες, όπως είναι
οι εγκληµατικές οργανώσεις και όπως είναι οι πράξεις που αυτοί
οργανωµένα εκτελούν, θα πρέπει να αντιµετωπίζονται µε µια µεί-
ζονα ποινική απαξία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ακούγοντας το
πρώτο µέρος της τοποθέτησής σας θα έλεγα ότι επαναλαµβά-
νετε την εισηγητική έκθεση της τροποποίησης. Η ερώτησή µου,
όµως, αφορά αφ’ ενός µεν τις κινητοποιήσεις της ολοµέλειας
των Προέδρων των δικηγορικών συλλόγων και αφ’ ετέρου τις
αποφάσεις πλέον που βγάζουν τα ανώτερα δικαστήρια. 

Σας διαβάζω απόσπασµα αυτούσιο από µια απόφαση: «Με την
επίµαχη εισαγωγή πλήρους αποκλεισµού του ανασταλτικού απο-
τελέσµατος της έφεσης και µάλιστα, για λόγους τιµωρίας και ει-
δικής πρόληψης η νέα νοµοθετική ρύθµιση αντιβαίνει στην προ-
στασία δικαιωµάτων του ανθρώπου, αφού µεταχειρίζεται τον κα-
τηγορούµενο ως ένοχο πριν την αµετάκλητη καταδίκη του κατά
παραβίαση του τεκµηρίου αθωότητας». 

Όπως, βλέπετε, λοιπόν, υπάρχουν τα δικαστήρια πλέον τα
οποία εµποδίζουν την εφαρµογή αυτού του άρθρου και γι’ αυτόν
τον λόγο απηύθυνα την ερώτηση. Βεβαίως, στην καταληκτική
σας αποστροφή αφήνετε ανοιχτό το ενδεχόµενο, εφόσον υπάρ-
ξει µία νοµολογιακή πάγια αντιµετώπιση, να το κάνετε. Φοβούµαι,
όµως, µήπως είναι προφάσεις εν αµαρτίαις και αυτή η τροποποί-
ηση η αναγκαία καθυστερήσει πάρα πολύ µε το πρόσχηµα της
αναµονής και άλλων δικαστικών αποφάσεων. 

Τέλος, βεβαίως, το επιχείρηµα που µου αντιτάξατε ότι τροπο-
ποιήσατε και τον αθλητικό νόµο και εντάξατε και εκεί µία ανά-
λογη αντιµετώπιση είναι επιχείρηµα υπέρ των δικών µας από-
ψεων ότι νοµοθετείτε αλά καρτ και κάτω από την πίεση της επι-
καιρότητας για ζητήµατα, τα οποία, βεβαίως, έχουν πολύ µεγάλη
κοινωνική σηµασία. Αλλά εν θερµώ και υπό την πίεση των πρω-
τοσέλιδων είναι αδύνατον να φτιάξουµε αξιόπιστο και αποδοτικό
ποινικό σύστηµα; 

Τέλος, θέλω πάλι να σας ζητήσω να επισπεύσετε τη διαδικασία
της τροποποίησης, διότι διαµορφώνεται µια νοµολογία µε βάση
την οποία το καθήκον, το δικαίωµα του κατηγορουµένου, η ιδιό-
τητα του κατηγορουµένου ως αθώου µέχρι την αµετάκλητη
κρίση και εποµένως ο εκ των προτέρων περιορισµός των δικαιω-
µάτων του προσκρούει στον σκληρό πυρήνα των δικαιωµάτων

του πολίτη. Εποµένως, αντιλαµβάνοµαι την καλή πρόθεση που
έχετε για να πατάξετε αυτές τις ακραίες αντικοινωνικά συµπερι-
φορές, το κάνετε µε λάθος τρόπο, µε µη επιτρεπτό τρόπο, τέ-
τοιον που η έννοµη τάξη αντιτίθεται και σας δείχνει µε τον πιο
καθαρό τρόπο ότι έχετε πάρει εσφαλµένο δρόµο. 

Αλλάξτε, τροποποίησε τη διάταξη για να αποκατασταθεί και η
ηρεµία στα δικαστήρια και να µπορούν και οι άνθρωποι να εκδι-
κάσουν τις υποθέσεις τους χωρίς την αποχή των δικηγόρων, οι
οποίοι υπερασπίζονται ανθρώπινα δικαιώµατα, τον πυρήνα αυ-
τών των δικαιωµάτων του πολίτη, όπως είναι το τεκµήριο αθωό-
τητας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Ξανθόπουλε, µε ξαναβάζετε στον πειρασµό, αναφερόµενος σε
αλά καρτ νοµοθέτηση, να επισηµάνω ότι η νοµοθέτηση της Κυ-
βέρνησης, ειδικά σε επίπεδο ποινικής αντιµετώπισης, έρχεται να
καλύψει τα κενά που µας άφησε ο Ποινικός Κώδικας του 2019,
όπου σε συγκεκριµένα αδικήµατα που θα έπρεπε να έχουν πολύ
πιο αυξηµένη ποινική απαξία, για τους δικούς σας λόγους, επι-
λέξατε να τα αντιµετωπίζετε πολύ πιο ήπια. 

Και επειδή, ξέρετε, η καθηµερινότητα δεν είναι κάτι ορολογικά
ουδέτερο προσφάτως φέραµε νοµοθεσία που αυστηροποιεί το
πλαίσιο αντιµετώπισης των αδικηµάτων εις βάρος των ανηλίκων,
νοµίζω αρκετές διατάξεις ψηφίσατε και εσείς, διατάξεις οι οποίες
αφορούν στην αντιµετώπιση της βίας πάσης µορφής, η οποία αν-
τιµετωπιζόταν µε πολύ µικρότερη ποινική απαξία από το προ-
ηγούµενο ποινικό πλαίσιο. Ναι, η πολιτεία είναι εδώ για να διορ-
θώνει και να στέλνει τα σωστά µηνύµατα, να στέλνει τα µηνύµατα
στους δράστες και να προστατεύει τα θύµατα. Αυτή είναι, λοι-
πόν, απαρέγκλιτη θέση της Κυβέρνησης όπου χρειάζεται εµείς
νοµοθετούµε κατόπιν -προφανώς- νηφαλιότητας, κατόπιν –προ-
φανώς- σωστής και ορθολογικής νοµικής αξιολόγησης, κατόπιν
επιστηµονικής τεκµηρίωσης.

Υπάρχει, όπως ξέρετε, ειδική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή
παρακολούθησης των διατάξεων του Ποινικού Κώδικα, αλλά, ναι,
δεν νοµοθετούµε και αποκοµµένοι από τα προβλήµατα της κοι-
νωνίας. Διότι το δίκαιο είναι ένας ζωντανός οργανισµός και οφεί-
λει συνεχώς να προσαρµόζεται και να παρακολουθεί και τα
κοινωνικά δεδοµένα. 

Θυµίζω τη διάταξη για την εκδικητική πορνογραφία, η οποία
δεν υπήρχε. Οπότε δεν είναι όλα σε µία κοινή αντιµετώπιση που
συχνά εσείς αναφέρετε «αλά καρτ νοµοθέτηση». Αντιµετωπί-
ζουµε σοβαρά ζητήµατα που αφορούν στον νόµο.

Τώρα σε ό,τι έχει να κάνει µε τη δευτερολογία σας στο συγκε-
κριµένο ζήτηµα, υπάρχει και µια αντίφαση: Από τη µία λέµε να
δηµιουργηθούν νοµολογιακά δεδοµένα και από την άλλη, υπάρ-
χει αποχή µέσω της απόφασης της ολοµέλειας των δικηγορικών
συλλόγων. 

Εµείς, όπως ξέρετε, τις θέσεις και τις αποφάσεις των επιστη-
µονικών φορέων, όπως είναι οι δικηγορικοί σύλλογοι, προφανώς
και τις αξιολογούµε και τις σεβόµαστε και τις λαµβάνουµε υπ’
όψιν, διότι θέτουµε στον δηµόσιο διάλογο ένα επιστηµονικό ζή-
τηµα, όπου πρέπει να ακουστούν όλες οι πλευρές. 

Όµως, δεν µπορεί να µιλάτε για ταχεία νοµολογιακή εξέλιξη
και πληθώρα δικαστικών αποφάσεων -τις οποίες δεν ξέρω αν
έχετε προσκοµίσει στα Πρακτικά- και ταυτοχρόνως να υπάρχει
αποχή των δικηγόρων στην εκδίκαση αυτών των υποθέσεων.
Οπότε θεωρούµε ότι πρέπει, εάν υπάρξει οποιαδήποτε νοµολο-
γιακή εξέλιξη, να τεθεί στον διάλογο. Οι απόψεις και οι θέσεις
των δικηγορικών συλλόγων, προφανώς, αξιολογούνται. 

Όµως, ταυτοχρόνως, σας ξαναλέω ότι οποιαδήποτε συζήτηση
και οποιαδήποτε θέση και οποιαδήποτε τυχόν βελτιωτική κίνηση
υπάρξει στο µέλλον δεν µπορεί να απέχει από τον πυρήνα της
απόφασης νοµοθέτησης που είναι η προστασία της κοινωνίας
από συµµορίες, η προστασία της κοινωνίας από εγκληµατικές
οργανώσεις και η προστασία της δηµόσιας ασφάλειας. 

Αυτά τα δύο θεωρώ ότι µπορούν να τεθούν στον ίδιο διάλογο.
Από όλες τις πλευρές µπορούν να υπάρξουν προτάσεις και η Κυ-
βέρνηση, όπως ξέρετε, είναι πάντα εδώ και για να ακούει και για
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να σέβεται τους επιστηµονικούς φορείς, αλλά ταυτοχρόνως να
µην κάνει καµµία έκπτωση σε θέµατα που εκπέµπουν στον πολίτη
τη δηµόσια ασφάλεια και την προστασία των δηµοσίων αγαθών,
όπως είναι η προσωπική ελευθερία, η ζωή και η σωµατική τους
ακεραιότητα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Πύργου Ηλείας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 172/14-11-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλο-
νίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Να
εξασφαλιστεί για τους αποφοίτους των τµηµάτων «Αγωγής και
Φροντίδας στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία» η πρόσβαση σε όλο το
εύρος των θέσεων εργασίας».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πριν από τεσσεράµισι χρόνια, τον Μάρτιο του

2018, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τότε ψήφισε τον νόµο 4521, όπου
εκτός των άλλων µε αυτόν ιδρύθηκε και το Πανεπιστήµιο Δυτικής
Αττικής µετά από συγχώνευση των ΤΕΙ του Πειραιά και της Αθή-
νας. Ανάµεσα στα τµήµατα που ιδρύθηκαν τότε, µε τον νόµο
αυτόν, ήταν και το τµήµα Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη
Παιδική Ηλικία. Αυτός είναι ο τίτλος του τµήµατος.

Από το Μάρτιο του 2018, όµως, από τότε δηλαδή που τέθηκε
σε ισχύ αυτός ο νόµος, οι φοιτητές και οι φοιτήτριες που ήδη
φοιτούσαν στο τµήµα Προσχολικής Αγωγής -που λειτουργούσε
µέχρι να ψηφιστεί αυτός ο νόµος- είχαν τη δυνατότητα -και αρ-
κετοί από αυτούς την αξιοποίησαν- µε την εξέταση επτά επιπλέον
µεταβατικών, όπως ονοµάζονται, µαθηµάτων να πάρουν το πτυ-
χίο ΑΕΙ του τµήµατος Αγωγής και Φροντίδας στην Πρώιµη Παι-
δική Ηλικία, να πάρουν δηλαδή, ένα πανεπιστηµιακό πτυχίο και
όχι ένα πτυχίο ΤΕΙ. Αντίστοιχα, το ίδιο επέλεξαν να κάνουν και
πολλοί φοιτητές και φοιτήτριες στη Θεσσαλονίκη και στα Γιάν-
νενα. 

Από τότε, από τη µετατροπή δηλαδή, των τµηµάτων αυτών,
όπως είπα και στην αρχή της τοποθέτησής µου, των ΤΕΙ σε πα-
νεπιστήµια πέρασαν τεσσεράµισι χρόνια και πλέον, αλλά οι από-
φοιτοι αυτών των τεσσάρων παρελθόντων ακαδηµαϊκών ετών,
καθώς και όσοι πρόκειται να αποφοιτήσουν κατά πάσα πιθανό-
τητα τα επόµενα χρόνια, δεν µπορούν να πάρουν µέρος, κύριε
Υπουργέ, σε διαγωνισµούς προσλήψεων, αφού οι θέσεις που
προκηρύσσονται σε φορείς του δηµοσίου, στους δήµους και από
το ΑΣΕΠ αφορούν πτυχιούχους αποκλειστικά των ΤΕΙ, της τεχνο-
λογικής δηλαδή, εκπαίδευσης και όχι της πανεπιστηµιακής. Πρό-
κειται, προφανώς, για µια παντελώς απαράδεκτη κατάσταση, για
την οποία οι ευθύνες µοιράζονται, αν θέλουµε να είµαστε δίκαιοι,
και στη Νέα Δηµοκρατία και στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Και µάλιστα, το ότι είναι απαράδεκτη αυτή η κατάσταση επι-
βεβαιώνεται και από το ότι την ίδια στιγµή οι ανάγκες ενίσχυσης
µε µόνιµο προσωπικό στις δοµές προσχολικής ηλικίας είναι τε-
ράστιες, όπως είναι γνωστό, δεδοµένου ότι είναι δεκάδες χιλιά-
δες τα παιδιά τα οποία αποκλείονται, εν τέλει, από τη φοίτησή
τους στους παιδικούς σταθµούς. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, τι θα κάνετε, έτσι ώστε
να εξασφαλιστεί σε αυτούς τους συγκεκριµένους αποφοίτους
των πανεπιστηµιακών τµηµάτων πρόσβαση σε όλες τις θέσεις οι
οποίες προκηρύσσονται πάνω στο συγκεκριµένο αντικείµενο της
προσχολικής αγωγής; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, µετά από τη µετατροπή των ΤΕΙ σε πανεπι-

στήµια ανέκυψε το πρόβληµα το οποίο περιγράψατε, της υπάρ-
ξεως δηλαδή, κενών θέσεων για διορισµό, ειδικά σε φορείς του
δηµοσίου, στους οποίους µέχρι πρότινος κυρίαρχος κλάδος
ήταν αυτός της τεχνικής εκπαίδευσης έναντι της πανεπιστηµια-
κής εκπαίδευσης. 

Για τη λύση του εν λόγω προβλήµατος η αρµόδια διεύθυνση
του Υπουργείου Εσωτερικών έδωσε οδηγία στους φορείς που
δεν διαθέτουν κάποιον συγκεκριµένο κλάδο προσωπικού στον
οργανισµό τους να ασκούν τη δυνατότητα ανακατανοµής των
κενών οργανικών θέσεων που διαθέτουν, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 20 του ν.4622/2019, ώστε να δηµιουργούν-
ται αυτοί οι κλάδοι και κατ’ επέκταση οι θέσεις για να καλυφθούν
οι όποιες ανάγκες στο πλαίσιο της ορθολογικής οργάνωσης των
υπηρεσιών τους. Αυτό είναι το πρώτο σηµείο. 

Το δεύτερο σηµείο είναι ότι το Υπουργείο Εσωτερικών, ως καθ’
ύλην αρµόδιο, κατ’ εξουσιοδότηση της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 52 του ν.4830/2021, ολοκλήρωσε προσφάτως την κατάρ-
τιση νέου προεδρικού διατάγµατος για την αναµόρφωση του
υφιστάµενου κλαδολογίου και προσοντολογίου στον δηµόσιο
τοµέα. Αυτό θα αντικαταστήσει το υφιστάµενο προσοντολόγιο,
που είναι από το 2001, είναι το προεδρικό διάταγµα 50 του 2001
όπως έχει κατά καιρούς διαµορφωθεί. 

Στόχος του νέου προεδρικού διατάγµατος είναι αφ’ ενός η αν-
τιµετώπιση του φαινοµένου του κατακερµατισµού και της πολυ-
διάσπασης των υφιστάµενων κλάδων - ειδικοτήτων και αφ’ ετέ-
ρου η συστηµατική και µε ενιαίο τρόπο συνολική αποτύπωση των
κλάδων - ειδικοτήτων στον δηµόσιο τοµέα, σε ευθυγράµµιση µε
τις σύγχρονες εξελίξεις. 

Το σχέδιο, κύριε συνάδελφε, έχει ήδη αποσταλεί στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας προς επεξεργασία και περιλαµβάνει στο πα-
ράρτηµα Α’ τα απαιτούµενα προσόντα διορισµού προσλήψεως
ανά κλάδο και ειδικότητα προσωπικού και στο παράρτηµα Β’ αν-
τιστοιχίζονται οι υφιστάµενοι κλάδοι και ειδικότητες µε τους
νέους κλάδους και ειδικότητες. Εκεί, στο παράρτηµα Α’ -κι αυτό
είναι το σηµαντικό για την ερώτησή σας- περιλαµβάνεται ο κλά-
δος ΠΕ Παιδαγωγών Πρώιµης Παιδικής Ηλικίας µε ειδικότητα ΠΕ
Παιδαγωγών Πρώιµης Παιδικής Ηλικίας, για τον οποίο ως τυπικό
προσόν διορισµού πρόσληψης ορίζεται το πτυχίο ή το δίπλωµα
Αγωγής Φροντίδας Στην Πρώιµη Παιδική Ηλικία ΑΕΙ ή ισότιµος
τίτλος σχολών της ηµεδαπής ή αλλοδαπής αντίστοιχης ειδικότη-
τας. 

Εποµένως, το πραγµατικό πρόβληµα που αναφέρατε αντιµε-
τωπίζεται µε το νέο προσοντολόγιο το οποίο είναι τώρα προς
επεξεργασία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μόνο που παραπέµπεται, κύριε Υπουργέ,

για το µέλλον, γιατί αυτό είναι ένα σχέδιο προεδρικού διατάγµα-
τος, το οποίο αναµένεται να υπογραφεί και εν τω µεταξύ θα
έχουν περάσει τέσσερα, πέντε, δεν ξέρω πόσα χρόνια. Δεν ξέ-
ρουµε πότε θα υπογραφεί αυτό το προεδρικό διάταγµα για να
ισχύσει. Αυτά ως µια πρώτη απάντηση σε αυτό που είπατε. 

Όσο για την οδηγία που είπατε ότι εξέδωσε το Υπουργείο της
Παιδείας…

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Το Υπουργείο Εσωτερικών είπα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, δεν έχει σηµασία, το
οποιοδήποτε Υπουργείο, το Υπουργείο Εσωτερικών, λοιπόν. Για
την οδηγία αυτή, λοιπόν, που επιτρέπει στους φορείς να κατα-
νέµουν και θέσεις αντίστοιχες µε τα προσόντα που έχουν οι από-
φοιτοι αυτών των νέων πανεπιστηµιακών τµηµάτων, νοµίζουµε
ότι δεν αρκεί προφανώς µια οδηγία, γιατί εξακολουθούν οι προ-
κηρύξεις των θέσεων να µην περιλαµβάνουν αυτούς τους πτυχι-
ούχους. Μάλλον θα χρειαστεί µια νοµική ρύθµιση, η οποία θα
καταστεί, βεβαίως, υποχρεωτική για όσους προκύψουν τέτοιου
είδους θέσεις µε το συγκεκριµένο περιεχόµενο. 

Θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, πάρα ταύτα -δεν κάνουµε δίκη
προθέσεων εδώ, δεν το συνηθίζουµε άλλωστε- για να µιλήσουµε
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ανοιχτά, ότι δεν πρόκειται για µια αστοχία κυβερνητική, για µια
αβλεψία κυβερνητική, που θα µπορούσε να είναι και τέτοια. Όχι,
µακάρι να ήταν τέτοια. 

Πρόκειται, κατά την άποψή µας, για µια συνειδητή επιλογή στο
πλαίσιο εκείνης της κατηγοριοποίησης και του κατακερµατισµού,
τελικά, της αξίας των πτυχίων, για µια συνειδητή επιλογή, προ-
κειµένου να οδηγήσει σε µια κατάσταση που θα σας περιγράψω,
φανερώνοντας εντελώς µπροστά µας όλες τις προτεραιότητες
της Κυβέρνησης, οι οποίες, βεβαίως, προτεραιότητες δεν µπο-
ρούν να κρυφτούν πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Γιατί τα λέµε αυτά; Διότι, ενώ οι συγκεκριµένοι αυτοί πτυχιού-
χοι, µε το πτυχίο της προσχολικής αγωγής, αποκλείονται -µέχρι
στιγµής αποκλείονται, αυτή είναι η κατάσταση- από τις δοµές
προσχολικής αγωγής του δηµοσίου, την ίδια στιγµή, οι ίδιοι πτυ-
χιούχοι, το ίδιο το κράτος -που τους αποκλείει από αυτές τις
δοµές της δηµόσιας προσχολικής αγωγής- τους δίνει τη δυνα-
τότητα να συµµετέχουν στο πρόγραµµα «Νταντάδες της Γειτο-
νιάς», ένα πρόγραµµα το οποίο εκπονήθηκε, βεβαίως, από το
Υπουργείο Εργασίας, καθώς συµπεριλαµβάνονται οι συγκεκρι-
µένοι πτυχιούχοι σε αυτούς που µπορούν να µετέχουν στο µη-
τρώο των επιµελητών αυτού του προγράµµατος. 

Είναι ένα πρόγραµµα -φυσικά, κύριε Υπουργέ, δεν είναι δική
σας αρµοδιότητα, αλλά να το πούµε εδώ- το οποίο είναι ένα υπο-
κατάστατο και µάλιστα φτηνό υποκατάστατο, της δηµόσιας δω-
ρεάν προσχολικής αγωγής. Δεν πρόκειται δηλαδή, για µια ολο-
κληρωµένη και σύγχρονη αγωγή της προσχολικής εκπαίδευσης,
αλλά για µια φύλαξη ουσιαστικά, για ένα παιδοφυλακτήριο, είτε
στο σπίτι των παιδιών είτε στο σπίτι του ή της νταντάς της γειτο-
νιάς, χωρίς βεβαίως, τις κατάλληλες κτηριακές εγκαταστάσεις,
χωρίς την απαραίτητη υλικοτεχνική υποδοµή, χωρίς τα µέτρα
που θα εξασφαλίζουν την ασφάλεια και την υγεία του παιδιού.
Γι’ αυτό και λέµε ότι είναι ένα υποκατάστατο, µια υποβάθµιση εν
τέλει της ίδιας της προσχολικής αγωγής. Δηλαδή το κράτος, που
τους αποκλείει από τις δηµόσιες δοµές, τους προσανατολίζει,
τους ωθεί, τους σπρώχνει στο πρόγραµµα αυτό.

Νοµίζουµε ότι θα πρέπει να το ξαναδείτε. Σας καλούµε να το
ξαναδείτε και νοµίζουµε βεβαίως, ότι και οι συγκεκριµένοι πτυχι-
ούχοι θα πρέπει να οργανωθούν ακόµα περισσότερο για να διεκ-
δικήσουν το δικαίωµά τους στην εργασία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα σας ευχαριστήσω, θα
είµαι πολύ σύντοµος στην απάντησή µου.

Κύριε συνάδελφε, επανέρχοµαι σε αυτό που είπα προηγουµέ-
νως. Ήταν η αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Εσωτερικών
αυτή η οποία έδωσε τη δυνατότητα, την οδηγία στους φορείς
που δεν διαθέτουν κάποιο συγκεκριµένο κλάδο προσωπικού
στον οργανισµό τους να ασκούν δυνατότητα ανακατανοµής των
κενών οργανικών θέσεων που διαθέτουν, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 20 του ν.4622/2019. 

Δεύτερο σηµείο: Τα προβλήµατα τα οποία δηµιούργησε η άκ-
ριτη µετατροπή των ΤΕΙ σε ΑΕΙ. Χωρίς να προβλεφθούν αυτά.
Έχει δηµιουργήσει πλειάδα προβληµάτων. Ακόµη και τώρα
έχουµε τµήµατα, παραλάβαµε τµήµατα µε µηδέν µέλη ΔΕΠ. Είναι
πάρα πολλά τα προβλήµατα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν έχουν γίνει και αντιστοιχίσεις. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ (Υφυπουργός Παιδείας

και Θρησκευµάτων): Ε, για να γίνουν οι αντιστοιχίσεις πρέπει να
µπορέσουµε να περάσουν από την ΕΘΑΑΕ και να κριθεί, βάσει
της ΕΘΑΑΕ, ποιο είναι το επίπεδό τους. Είναι µια κατάσταση που
θέλει ακόµη πολλή δουλειά. Πιστεύω ότι θέλει τρία µε τέσσερα
χρόνια ακόµα για να µπορέσει να έρθει µια κατάσταση, να
έχουµε και τµήµατα αυτοδύναµα. Δεν έχουµε τµήµατα αυτοδύ-
ναµα. Πολλά από αυτά τα τµήµατα δεν είναι ακόµη αυτοδύναµα.
Ευτυχώς το ΠΑΔΑ δεν είναι σε αυτή την κατηγορία.

Άµεσα θα έρθει το προεδρικό διάταγµα. Δεν είναι κάτι που θα
γίνει. Έχει µπει σε επεξεργασία εδώ και πολύ καιρό και άµεσα θα
έρθει και θα λυθεί αυτό το πολύ σοβαρό πρόβληµα που θέτετε. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε την πέµπτη µε αριθµό 156/10-11-2022

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλεξάνδρου - Χρή-
στου Αυλωνίτη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
µε θέµα: «Τραγική η κατάσταση στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο
Κέρκυρας (ΕΑΚΚ) και στη συντριπτική πλειοψηφία των αθλητικών
εγκαταστάσεων του νησιού». 

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, για

να συντάξω αυτή την επίκαιρη ερώτηση χρησιµοποίησα το πε-
ριεχόµενο της προηγούµενης ερώτησης, την οποία είχαµε κου-
βεντιάσει εδώ περίπου τον Σεπτέµβριο του 2021. Διότι δεν έχει
αλλάξει απολύτως τίποτα σε σχέση µε το µεσολάβησαν χρονικό
διάστηµα στις αθλητικές εγκαταστάσεις του νησιού. Μάλιστα,
την επεξέτεινα κιόλας, βάζοντας και τις υπόλοιπες εθνικές αθλη-
τικές εγκαταστάσεις του νησιού µου, της Κέρκυρας. 

Το Εθνικό Αθλητικό Κέντρο της Κέρκυρας, που ούτε εθνικό
είναι ούτε αθλητικό είναι ούτε κέντρο είναι, είναι πλήρως απα-
ξιωµένο, συνεχίζει να είναι απαξιωµένο. Εκεί που έπαιζαν οµάδες
Α’ Εθνικής Κατηγορίας είναι ένα απέραντο χωράφι, κι αυτό επε-
κτάθηκε περίπου σε άλλα δέκα γήπεδα της Κέρκυρας, τα οποία
έχουν γίνει κι αυτά χωράφια. 

Κι επειδή θεωρείτε ότι µπορεί να βερµπαλίζω και να αντιπολι-
τεύοµαι την Κυβέρνησή σας, έτσι για να ακούω τον εαυτό µου
στην τηλεόραση το βράδυ, σας έχω φέρει όλα τα στοιχεία και
φωτογραφίες, για να σας καταδείξω το τι ακριβώς συνέβη στο
µεσολαβήσαν χρονικό διάστηµα στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο
αλλά και τι συµβαίνει σε περίπου δέκα γήπεδα και αθλητικές εγ-
καταστάσεις της Κέρκυρας. Ένα νησί είµαστε και δεν έχουµε
αθλητικές εγκαταστάσεις. 

Και θυµάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι µου είχατε απαντήσει τότε,
λέγοντας ότι αυτή η κατάσταση ήταν που κληρονοµήσαµε από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και λοιπά. Ουδέποτε υπήρχε τέτοια
κατάσταση επί της εποχής του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά σε κάθε περίπτωση
είστε τριάµισι χρόνια, πηγαίνετε σε εκλογές και η κατάσταση
είναι τέτοια έτσι όπως την περιγράφω στην επίκαιρη ερώτησή
µου και έτσι όπως φαίνεται στις φωτογραφίες που θα σας προ-
σκοµίσω.

Εκτός από αυτό, θέλω να σας επισηµάνω κάτι που είναι κατά
την άποψή µου πολύ σηµαντικό. Οι χρηµατοδοτήσεις οι οποίες
έχουν εκδοθεί από την Κυβέρνησή σας αλλά και από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση, οι οποίες είχαν δεσµευτεί ειδικά από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και αφορούν την κατασκευή
δύο γυµναστηρίων κλειστών, στον βορρά και στον νότο. Η ανε-
πάρκεια, πιθανόν η ανικανότητα, η έλλειψη επιστηµοσύνης τεχνι-
κής επιστηµοσύνης στους δύο αυτούς δήµους οδηγούν µε ασ-
φάλεια στο απόλυτο συµπέρασµα ότι δεν πρόκειται αυτά τα δύο
κλειστά γυµναστήρια, που τόσο ανάγκη τα έχει η Κέρκυρα, να
εκτελεστούν, να κατασκευαστούν, εν όψει και του γεγονότος ότι
τον Δεκέµβρη του 2023 τελειώνει και η χρηµατοδότηση. 

Θέλω σε αυτό, κύριε Υπουργέ, να µου απαντήσετε και να µου
πείτε τι, ακριβώς, σκοπεύετε να κάνετε µε την εξέλιξη των όποιων
χρηµατοδοτήσεων. Πώς µπορείτε να πιέσετε τη διοίκηση του
Εθνικού Αθλητικού Κέντρου της Κέρκυρας να ολοκληρώσει ή εν
πάση περιπτώσει να παρέµβει στο εγκαταλελειµµένο πλήρως γή-
πεδο της Κέρκυρας, το Αθλητικό Κέντρο της Κέρκυρας, και κυ-
ρίως πώς ελέγχετε, παρακολουθείτε, βοηθάτε όλες αυτές τις
όποιες χρηµατοδοτήσεις να γίνουν έργα και να αποδοθούν στον
κερκυραϊκό λαό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο παρακαλώ. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώτησή σας.

Μού δίνετε την ευκαιρία να επαναλάβω αυτό που έχω πει πάρα
πολλές φορές και σε αυτή εδώ την Αίθουσα και το έχω στοιχει-
οθετήσει µε δεδοµένα και φωτογραφίες. Παρέλαβα αθλητικές
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υποδοµές σε πλήρη εγκατάλειψη, σε τραγική κατάσταση, υπο-
δοµές που είχαν αφεθεί στη φθορά του χρόνου χωρίς καµµία
συντήρηση, υποδοµές λεηλατηµένες, κατεστραµµένες και σε
αχρηστία. Οι υποδοµές της χώρας συνολικά που παραλάβαµε
βρίσκονταν σε άθλια κατάσταση. Εικόνα διάλυσης επικρατούσε
παντού. 

Ενδεικτικά αναφέρω -γιατί σας διαφεύγει µάλλον- στο ΟΑΚΑ,
που έπρεπε να είναι ένα πραγµατικό στολίδι, υπήρχε πλήρης ει-
κόνα εγκατάλειψης, σκουπίδια, άχρηστα αντικείµενα, παντού εµ-
φανή σηµάδια φθοράς και αδιαφορίας και, κυρίως, χωρίς καµµία
εργασία συντήρησης. 

Στο Ολυµπιακό Χωριό εικόνες επίσης εγκατάλειψης. Η µόνη
συντήρηση που γινόταν ήταν από τη φιλοτιµία τριών ερασιτεχνι-
κών σωµατείων που είχαν κάνει κατάληψη και χρησιµοποιούσαν
τις αφηµένες και ξεχασµένες στον ΟΑΕΔ αθλητικές εγκαταστά-
σεις του Ολυµπιακού Χωριού. 

Στο Αθλητικό Κέντρο Άνω Λιοσίων καµµία συντήρηση για χρό-
νια, εγκατάλειψη και εκεί, στις εγκαταστάσεις.

Στην Παιανία, δηλαδή πιο σωστά στο «Σπίτι του βόλεϊ» και στο
«Σπίτι του στίβου», πλήρης εγκατάλειψη, δολιοφθορές, λεηλα-
σίες. Είχαν ξηλωθεί τα πάντα µέχρι και τα καλώδια από τους τοί-
χους.

Σχιστό: Παρέµενε αναξιοποίητη και σε πλήρη µαρασµό όλη
αυτή η έκταση. Εµείς πήραµε πρωτοβουλίες και τα λύσαµε.

Στον Βύρωνα, το Σκοπευτήριο επίσης είχε εγκαταλειφθεί. Όχι
µόνο δεν υπήρχε συντήρηση αλλά υπήρχε σοβαρό πρόβληµα
λειτουργικότητας και προβλήµατα χρήσης. Δεν υπήρχε καν διοί-
κηση και ό,τι γινόταν γινόταν παρατυπώντας από τη διοίκηση της
Οµοσπονδίας Σκοποβολής.

Ανάλογη εικόνα και σε όλες τις άλλες ολυµπιακές µας εγκα-
ταστάσεις. Τα εθνικά κέντρα ανά την επικράτεια επίσης µε σο-
βαρές ελλείψεις και σοβαρά προβλήµατα συντήρησης. 

Και, δυστυχώς, αυτή η θλιβερή εικόνα εγκατάλειψης ήταν εµ-
φανής για πολλά χρόνια και στο ΕΑΚΚ Κέρκυρας. Δυστυχώς οι
αθλητικές µας εγκαταστάσεις βρίσκονταν σε στάδια κατάρρευ-
σης και παρουσίαζαν µια λυπηρή εικόνα, µια εικόνα που δεν τιµά
κανέναν µας. 

Είναι, τουλάχιστον, προκλητικό να µου ασκείτε κριτική εσείς
από τον ΣΥΡΙΖΑ, για αθλητικές υποδοµές. Δεσµευτήκαµε ότι θέ-
λουµε έναν αθλητισµό για τους πολλούς και, κυρίως, για τις επό-
µενες γενεές και το κάνουµε πράξη. Η αθλητική µας µεταρ-
ρύθµιση δεν περιορίζεται στον επαγγελµατικό και αγωνιστικό
αθλητισµό, δεν περιορίζεται καν στον ερασιτεχνικό αθλητισµό
αλλά σε όλο το αθλητικό οικοδόµηµα. Η αθλητική µεταρρύθµιση
γίνεται βήµα-βήµα και αφορά το σύνολο του αθλητισµού, το σύ-
νολο της αθλητικής οικογένειας, το σύνολο της ελληνικής κοινω-
νίας.

Η λειτουργία, λοιπόν, ασφαλών και σύγχρονων αθλητικών υπο-
δοµών βρίσκεται στον πυρήνα της µεταρρύθµισης. Χωρίς αυτές
τις υποδοµές είναι αδύνατη η εφαρµογή οποιασδήποτε αθλητι-
κής πολιτικής. 

Για το θέµα του ΕΑΚΚ Κέρκυρας θα µιλήσω αναλυτικά στη
δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Αυ-

λωνίτη, έχετε τον λόγο και σας παρακαλώ εντός του χρόνου
τριών λεπτών.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έχω
µπροστά µου τα Πρακτικά της συζήτησης που κάναµε στην
πρώτη ερώτηση τον Σεπτέµβρη 2021. Λυπάµαι που θα το πω
αυτό αλλά αυτά που είπατε σήµερα είναι ακριβώς αντιγραµµένα,
αναδιατυπωµένα από την απάντηση που πήρα τον Σεπτέµβρη
του 2021. Τα ίδια λέγατε απαντώντας σε µένα: «Είναι, τουλάχι-
στον, προκλητικό να µου ασκείτε για τις αθλητικές υποδοµές της
χώρας µας… και αυτό γιατί όπως έχω πει πολλές φορές και σε
αυτή εδώ την Αίθουσα και το έχω στοιχειοθετήσει µε δεδοµένα
στοιχεία, παραλάβαµε αθλητικές υποδοµές σε πλήρη εγκατά-
λειψη, σε τραγική κατάσταση…». Μιλήσατε για το ΟΑΚΑ, για τον
Βύρωνα, για το Σκοπευτήριο, για τις υπόλοιπες ολυµπιακές εγ-
καταστάσεις. Δηλαδή κάνουµε µια συζήτηση επαναλαµβανόµενη
για δεύτερη φορά; 

Σας λέω, λοιπόν, ξανά και το τονίζω µε ιδιαίτερη έµφαση: Η
κατάσταση που ήταν τον Ιούλιο του 2019, ήταν µεν µε προβλή-
µατα ανεχτή και όλα µας τα γήπεδα λειτουργούσαν και έπαιζαν
τα παιδιά µας και όλες οι αθλητικές εγκαταστάσεις, σε συνθήκες
µνηµονιακές. Εσείς έχετε γίνει Κυβέρνηση τον Ιούλιο του 2019
και είµαστε τώρα να κοντεύετε να φύγετε από την Κυβέρνηση -
που θα φύγετε- και µου λέτε τα ίδια πράγµατα. 

Σας έφερα, λοιπόν, -και το τονίζω ιδιαίτερα- να τα δει ο κό-
σµος, για να δείτε πόσα ψεύδη λέγονται µέσα σε αυτή την Αί-
θουσα, αυτές είναι όλες οι φωτογραφίες από δέκα αθλητικές
εγκαταστάσεις, οι οποίες δεν χρησιµοποιούνται, κύριε Πρόεδρε,
στο νησί µας. Δεν χρησιµοποιούνται. Και παίρνω ως απάντηση
τα ίδια πράγµατα που ειπώθηκαν το 2021; 

Σας παρακαλώ και σας παρακάλεσα και την προηγούµενη
φορά όταν θα έρθετε στην Κέρκυρα -που ήρθατε- να πάµε µαζί
να σας δείξουµε τις αθλητικές εγκαταστάσεις, να πάψετε τη δι-
οίκηση του ΕΑΚΚ που ουσιαστικά δεν έχει καµµία δυνατότητα
ούτε ικανότητα να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις του Εθνικού
Αθλητικού Κέντρου. 

Έχετε φανταστεί ότι εν Ελλάδι το Εθνικό µας Αθλητικό Κέντρο
-τέσσερα-πέντε είναι σε όλη την Ελλάδα- δεν λειτουργεί; Η πο-
δοσφαιρική µας οµάδα δεν παίζει εκεί, δεν έχει έδρα καµµία πο-
δοσφαιρική οµάδα στο Εθνικό Αθλητικό Κέντρο; Το ξέρετε ότι
είναι στάδιο; Δείτε, λοιπόν, όταν τελειώσει αυτή τη συζήτηση τις
φωτογραφίες που θα καταθέσω στα Πρακτικά και να µου πείτε
αυτά που µου είπε τα προηγούµενα αντιστοιχούν στην πραγµα-
τικότητα; Και ρωτήστε, λοιπόν, αυτούς που έχετε διορίσει στη δι-
οίκηση του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου, ρωτήστε τους, το 2019
αυτά που λέει ο Αυλωνίτης σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια της Βου-
λής λειτουργούσαν αυτές οι εγκαταστάσεις ή δεν λειτουργού-
σαν;

Μη µας παραµυθιάζετε, λοιπόν, για µια πραγµατικότητα την
οποία ζω από τα γεννοφάσκια µου και εσείς έχετε έρθει µία φορά
και µιλούσατε στις 17-7-2020 για ένα ΕΑΚ σύγχρονο και πολιτι-
σµένο ή υπογράψετε ένα περίφηµο µνηµόνιο «Ζήσε αθλητικά στα
Ιόνια» µε την Περιφερειάρχη Ιονίων Νήσων. Για ποια µιλάµε;
Πάµε,, λοιπόν αύριο το πρωί µαζί στην Κέρκυρα να σας δείξω
όλα αυτά που απεικονίζονται στη φωτογραφία. 

Είναι αγανακτισµένος ο αθλητικός κόσµος της Κέρκυρας. Να
σκεφτείτε -προφανώς θα είναι παγκόσµια πρώτη- δηµιουργήθηκε
στην Κέρκυρα Σύλλογος Προώθησης Δηµιουργίας Αθλητικών
Εγκαταστάσεων Κέρκυρας «Ο Φίλων». Δηλαδή αναγκάστηκε κό-
σµος που ασχολείται ή αυτός ή τα παιδιά µε αυτό να φτιάξουν
σωµατείο. Το έχετε αντιληφθεί; Το έχετε φανταστεί, κύριε Υ-
πουργέ; Είναι ντροπή αυτά τα οποία συµβαίνουν στην Κέρκυρα.
Και φαντάζοµαι ότι συµβαίνουν και σε άλλα µέρη της Ελλάδας. 

Σε κάθε περίπτωση, λοιπόν, θέλω να µου απαντήσετε τι σκο-
πεύετε να κάνετε για τις αθλητικές εγκαταστάσεις της Κέρκυρας,
τι σκοπεύετε να κάνετε για να ελέγξετε τις χρηµατοδοτήσεις εάν
υπάρχουν οι αντίστοιχες απορροφήσεις. Διότι η Κέρκυρα θα στε-
ρηθεί δύο αθλητικών εγκαταστάσεων που έχουν προγραµµατι-
στεί χρόνια τώρα, τα δύο κλειστά γυµναστήρια…(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Αλέξανδρος - Χρήστος Αυ-

λωνίτης, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κύριος Υπουργός.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς ο συνάδελφος λίγο µπερδεύει τα πράγµατα.
Πρώτα από όλα, χαίροµαι διότι αναφέρατε κάτι που είχα πει σε
προηγούµενη σας ερώτηση ως απάντηση µου αλλά δεν το δια-
ψεύσατε. Άρα σηµαίνει ότι µάλλον αλήθειες είπα, όπως αλήθειες
λέω και τώρα για όλα όσα ανέφερα στην πρωτολογία µου. 

Αν υπάρχουν από µέρους σας στοιχεία διάψευσης για όλα
αυτά που και εσείς πολύ επιγραµµατικά αναφέρατε, παρακαλώ
ρωτήστε µε. Έχω απίστευτα πολλά στοιχεία για να σας κατατρο-
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πώσω µε επιχειρήµατα πάντοτε. Διότι όντως όλες οι εγκαταστά-
σεις που ανέφερα αλλά και κάποιες από αυτές που αναφέρατε
και εσείς ήταν σε µαύρο χάλι αφηµένες στην τύχη τους. Και µη
µου πείτε ότι φταίνε τα µνηµονιακά χρόνια, όπως το είπατε νω-
ρίτερα, διότι τουλάχιστον ο κόσµος τα ακούει και γελά.

Και δεύτερον, µπερδεύετε τις δηµοτικές εγκαταστάσεις µε την
εγκατάσταση ή µε τις υποδοµές που ανήκουν στο ΕΑΚ Κέρκυ-
ρας, που εκ των πραγµάτων υπάγεται και προΐσταται το Υπουρ-
γείου Αθλητισµού. 

Και αναφερθήκατε σε έναν σύλλογο που συστάθηκε. Δεν είναι
κακό να υπάρχουν σύλλογοι. Το θέµα είναι τι ακριβώς κάνει, ποιο
το έργο που παράγει; Και αν υπάρχει πρόθεση να στηρίξει ή γε-
νικώς να αναδείξει ζητήµατα και να ενισχύσει τη φωνή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ή και κάποιων άλλων αντιδρώντων. Εµείς είµαστε εδώ
θετικοί πάντως και διαθέσιµοι. Αν έχουν κάτι θετικό να πουν και
δηµιουργικό, εδώ είµαστε να συνεργαστούµε µαζί τους. 

Και, πράγµατι, οι εγκαταστάσεις του ΕΑΚ Κέρκυρας είναι γε-
ρασµένες και µε αρκετά προβλήµατα. Δεν είχαν γίνει έργα συν-
τήρησης -το παραδεχτήκατε και εσείς και στην προηγούµενη σας
ερώτηση αλλά και τώρα εµµέσως- για πάρα πολλά χρόνια και δεν
φταίνε -επαναλαµβάνω- τα µνηµονιακά χρόνια. Αφήστε το τώρα
στην άκρη. 

Ωστόσο τα τελευταία τριάµισι χρόνια έχουν γίνει πολλές και
σηµαντικές εργασίες οι οποίες δεν φτάνουν σπεύδω να πω. Αλλά
αναφέροµαι πιο συγκεκριµένα: Έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι ερ-
γασίες του έργου πυροπροστασίας στο κλειστό κολυµβητήριο.
Δεν το αµφισβητείτε φαντάζοµαι. Έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι ερ-
γασίες επισκευής ξύλινων κερκίδων στο κλειστό γυµναστήριο
καθώς και εργασίες επισκευής για τις κινητές µπασκέτες και για
τα µηχανήµατα ενδυνάµωσης του γυµναστηρίου. Δεν το αµφι-
σβητείτε. Έχουν ήδη ολοκληρωθεί οι εργασίες επισκευής της µό-
νωσης του κλειστού γυµναστηρίου. Δεν το αµφισβητείτε. Έχουν
ήδη ολοκληρωθεί οι εργασίες για την αντικατάσταση διαφωτιστι-
κών φύλλων του κολυµβητηρίου. Δεν το αµφισβητείτε φαντάζο-
µαι. Έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες αντικατάστασης των σπασ-
µένων παραθύρων στο κολυµβητήριο και στο κλειστό γυµναστή-
ριο. 

Έχουν ολοκληρωθεί οι διαδικασίες για την κατασκευή συνθε-
τικού αθλητικού δαπέδου στο βοηθητικό προπονητήριο. Όπως
ξέρετε οι εργασίες εκτέλεσης της σύµβασης διακόπηκαν λόγω
των έκτακτων συνθηκών του κορωνοϊού, όπου το προπονητήριο
λειτουργούσε ως εµβολιαστικό κέντρο. Αµέσως µόλις σταµάτησε
η λειτουργία του εµβολιαστικού κέντρου ξεκίνησαν πάλι οι εργα-
σίες, οι οποίες έχουν σχεδόν ολοκληρωθεί και αποµένει µόνο η
τοποθέτηση και µε αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζεται το πρό-
βληµα της υγρασίας. Έχει υπογραφεί η σύµβαση µε ανάδοχο για
τη µελέτη για την στατική επάρκεια και τη στατική ενίσχυση του
κλειστού γυµναστηρίου και του κλειστού κολυµβητηρίου του
ΕΑΚ Κέρκυρας. Η ολοκλήρωση αυτής της µελέτης αποτελεί βα-
σική προϋπόθεση για να µπορέσουµε να δροµολογήσουµε τόσο
λειτουργικές όσο και αυτές που αφορούν την ενεργειακή ανα-
βάθµιση. 

Επίσης έχει ολοκληρωθεί η επισκευή του µηχανοστασίου της
πισίνας µε προµήθεια νέου εξοπλισµού παράλληλα µε την τοπο-
θέτηση του εξοπλισµού που το ΕΑΚ Κέρκυρας είχε παραλάβει
από τον Δήµο Ναυπάκτου. 

Παράλληλα στο πλαίσιο προγραµµάτων «ΤΡΙΤΣΗΣ» και «ΦΙΛΟ-
ΔΗΜΟΣ» που υλοποιούνται από το Υπουργείο Εργασίας µόνο για
το Δήµο Κέρκυρας, µιας και αναφερθήκατε και εκεί, έχουν εν-
ταχθεί και βρίσκονται σε εξέλιξη έργα αθλητικών εγκαταστάσεων
συνολικού προϋπολογισµού 12 εκατοµµυρίων ευρώ. Και, βέβαια,
δεν σταθήκαµε µόνο στις εγκαταστάσεις αλλά έχουµε δώσει µια
σειρά από χρήµατα.

Δεν θα µπω σε λεπτοµέρειες σε ό,τι αφορά τα χρήµατα που
για πρώτη φορά πήραν σωµατεία ενταγµένα στο µητρώο -νόµιµα
δηλαδή και ενεργά, απευθείας από την πολιτεία- που ποτέ εσείς
δεν είχατε δώσει και δεν είχατε µεριµνήσει τα προηγούµενα χρό-
νια. Δεν σας επηρέασαν και για αυτό τα µνηµονιακά χρόνια. Απλά
δεν δείξατε κανένα ενδιαφέρον. Άρα δεν νοµίζω ότι µπορείτε να
µας κουνάτε το δάχτυλο. 

Συν τοις άλλοις όµως έχω να πω το εξής και µε αυτό κλείνω:

Όντως χρειάζεται δουλειά πολλή και είµαστε περήφανοι για το
έργο που έχει γίνει συνολικά για τις αθλητικές εγκαταστάσεις
στα τριάµισι περίπου χρόνια. Εξετάζουµε την αναδιάρθρωση της
διοίκησης του ΕΑΚ Κέρκυρας. Θέλουµε γρηγορότερα αποτελέ-
σµατα. 

Και σε αυτό οφείλω να πω δηµόσια ένα ευχαριστώ στον αγα-
πητό συνάδελφο και Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας του
νοµού, τον κ. Γκίκα, όπου µε τον Στέφανο η δουλειά που έχει γίνει
είναι εξαιρετική όπως και µε την περιφερειάρχη αλλά και µε τη
δήµαρχο. Θέλει, λοιπόν, δουλειά περισσότερη και είµαστε έτοι-
µοι να ενώσουµε δυνάµεις, να συνεργαστούµε και συνεργαζό-
µαστε ήδη και µε τις τεχνικές υπηρεσίες της περιφέρειας για το
καλό του τόπου, για το καλό της αθλητικής οικογένειας. 

Καταλαβαίνω ότι θα θέλατε στα τρία χρόνια που κυβερνά η
Νέα Δηµοκρατία να έχουν γίνει αυτά που δεν κάνατε εσείς και οι
προηγούµενες κυβερνήσεις. Το καταλαβαίνω. Και εγώ αν ήµουν
στη δικιά σας θέση κάτι ανάλογο θα επιδίωκα. Όµως µε ρεαλισµό
και, κυρίως, µε το χέρι στην καρδιά πείτε την αλήθεια. Τίποτα
από όλα αυτά που ζητάτε δεν εξελίχθηκε, δεν ξεκίνησε καν, ούτε
καν σχεδιάστηκε τα προηγούµενα χρόνια. Και όντως τα τριάµισι
χρόνια µε τη συµβολή του Βουλευτή µας, µε τη συµβολή της δη-
µάρχου, µε τη συµβολή της περιφερειάρχη και των υπηρεσιακών
παραγόντων του Υφυπουργείου Αθλητισµού γίνονται βήµατα.

Και ναι χρειάζεται βελτίωση, βελτιωτικές κινήσεις και το διοι-
κητικό προσωπικό του ΕΑΚ Κέρκυρας. Καλοδεχούµενες, λοιπόν,
οι καλές προθέσεις είτε οι δικιές σας είτε του συλλόγου που ανα-
φέρατε, µε στόχο να ενεργοποιήσουµε ακόµη περισσότερο τη
σωµατειακή κοινότητα που είναι νόµιµη, που είναι εγγεγραµµένη
στο µητρώο και που πληρώνει τις εισφορές. Διότι έχουµε ακόµα
και σήµερα σωµατεία που έχουν κάνει κατάληψη µε το έτσι θέλω
σε εγκαταστάσεις -και οσονούπω θα δοθούν στη δηµοσιότητα
και πράγµατα και λεπτοµέρειες- και δεν πληρώνουν µισθώµατα.
Σε αυτά τι είστε, υπέρ ή κατά; Καθαρές κουβέντες, λοιπόν: Τάξη,
κανόνες, νοικοκύρεµα παντού και στις αθλητικές εγκαταστάσεις. 

Να µη θυµηθώ τη στάση σας, όχι εσάς προσωπικά αλλά του
κόµµατός σας, στα θέµατα της οργάνωσης και λειτουργίας του
µητρώου ερασιτεχνικών αθλητικών σωµατείων που αγκαλιά-
στηκε, τελικά, από την πλειονότητα των νόµιµων ερασιτεχνικών
παραγόντων της χώρας µας. Και εσείς τότε τι ήσασταν; Ήσα-
σταν απέναντι. Και θυµάστε -φαντάζοµαι- τι λέγατε και πως προ-
σπαθούσατε όπως-όπως να αποτρέψετε αυτή τη µεταρρύθµιση. 

Όµως όλα λειτουργούν για καλή τύχη του υγιούς αθλητισµού,
για κακή τύχη δικιά σας -όχι προσωπικά επαναλαµβάνω γιατί µου
είστε πολύ συµπαθής- του κόµµατος σας που είχε µηδενίσει τα
πάντα και προσπαθούσε µε κάθε τρόπο να τραβήξει χειρόφρενο
στην εξέλιξη. Δόξα τον Θεό οι µεταρρυθµίσεις µας µέσα από τα
έξι νοµοσχέδια που έχουµε φέρει µέχρι σήµερα, έχουν παραχθεί
στον χώρο του αθλητισµού. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Επειδή έχει ειπωθεί από διάφορους Υπουργούς να προχωράµε

γρήγορα τη διαδικασία, πρέπει και οι Υπουργοί να µειώνουν το
χρόνο που µιλάνε για να µην έχουν παράπονα και οι Υπουργοί. 

Κύριε Πλεύρη, σας βλέπω. Και πριν δώσω το λόγο στην κ. Γιαν-
νακοπούλου -µε συγχωρείτε, κυρία Γιαννακοπούλου- θέλω να
πω, κύριε Υπουργέ, ότι όσο προεδρεύω και σας βλέπω, θα σας
λέω ότι δεν έχει αξία να πηγαίνουµε ασθενοφόρα στην Αρκαδία
εάν δεν έχουµε οδηγούς. Δεν είναι να σαπίσουν τα ασθενοφόρα.
Για αυτό περιµένω από εσάς -και θα σας το λέω κάθε φορά που
σας βλέπω- να πάµε και να βρούµε οδηγούς έστω και επικουρικό
προσωπικό ή την πρόταση που σας έχουµε κάνει και δεν την
έχετε συµπεριλάβει. 

Συνεχίζουµε µε την δεύτερη µε αριθµό 153/8-11-2022 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Κωνσταντίνας (Νάντιας) Γιαν-
νακοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Περισσότερα
από τετρακόσια φάρµακα για, σχεδόν, όλο το φάσµα των παθή-
σεων είναι σε µόνιµη έλλειψη». 

Ορίστε, κυρία Γιαννακοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,
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κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα ξεκινήσω µε περιττές εισαγωγές θα

µπω κατευθείαν στο θέµα. Και σε αναµονή της συζήτησης της
σχετικής επίκαιρης ερώτησης που σας έχω καταθέσει από την
αρχή του µήνα, διάβασα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή την
απάντηση την οποία δώσατε την περασµένη εβδοµάδα σε αντί-
στοιχη ερώτηση συναδέλφου. 

Το θέµα της ερώτησης που κατέθεσα και το πρόβληµα το
οποίο αντιµετωπίζουν χιλιάδες Έλληνες πολίτες τους τελευταί-
ους µήνες µε την έλλειψη φαρµάκων, το γνωρίζετε, νοµίζω, καλά.

Τονίζω πως είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό, είναι ένα πάρα πολύ
σηµαντικό πρόβληµα. Σκοπός της σηµερινής ερώτησης και της
σηµερινής συζήτησής µας δεν είναι απλά και µόνο να ασκηθεί
τυπικά ένας κοινοβουλευτικός έλεγχος αλλά να δώσετε απαντή-
σεις για το τι έχετε κάνει µέχρι στιγµής, σε τι ενέργειες έχετε
προβεί και, κυρίως, τι προτίθεστε να κάνετε για να λυθεί αυτό το,
πραγµατικά, πολύ σοβαρό ζήτηµα.

Θέλω για µία ακόµα φορά να επαναλάβω από το Βήµα της
Βουλής ότι τα φάρµακα αποτελούν κοινωνικό αγαθό και όχι κα-
ταναλωτικό προϊόν. Αυτό αποτελεί και πρέπει να αποτελεί µία
κοινή παραδοχή για όλους µας.

Η κατάσταση η οποία υπάρχει, έχει δηµιουργήσει τεράστια
προβλήµατα στη λειτουργία των φαρµακείων και, κυρίως, αυτό
το οποίο έχει δηµιουργήσει είναι µια τεράστια ανασφάλεια στους
ασθενείς. Ενδεικτικές, σύµφωνα µε τον τύπο, είναι οι µαρτυρίες
µε φαρµακοποιούς να µοιράζουν τις συσκευασίες στα δύο ή στα
τρία, για να µη λείψει σε κάποιον ασθενή η αγωγή του έστω για
λίγες µέρες.

Σύµφωνα µε τους φορείς που εµπλέκονται -βιοµηχανίες, φαρ-
µακαποθήκες, φαρµακεία, ακόµα και το Υπουργείο Υγείας- ο
κάθε ένας εντοπίζει και κάπου διαφορετικά την ευθύνη και κάπου
αλλού το πού είναι το πρόβληµα. Η µόνη σταθερά και ο πιο αδύ-
ναµος κρίκος, αυτός ο οποίος καλείται να υποστεί τις συνέπειες
όµως, είναι ένας, οι ασθενείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Σύµφωνα µε τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο και σύµ-

φωνα µε την καθηµερινότητα των φαρµακοποιών οι ελλείψεις
αφορούν πάνω από διακόσια σκευάσµατα, κύριε Υπουργέ, πολύ
συγκεκριµένα και πρωτότυπα φάρµακα αιχµής στο σύνολό τους,
τα οποία -σηµειωτέον- δεν έχουν γενόσηµα. Έτσι, λοιπόν, υπάρ-
χουν φάρµακα τα οποία λείπουν και έχουν να κάνουν µε αντικα-
ταθλιπτικά, αντιδιαβητικά, αντιεπιληπτικά, αντιβιοτικά, οφθαλµο-
λογικά, φάρµακα για την οστεοπόρωση, αναπνευστικά σκευά-
σµατα, αντιπηκτικές ενέσεις, αντιπηκτικά χάπια, ινσουλίνες. Πολύ
σοβαρά, πάρα πολύ σοβαρά φάρµακα. 

Πιο συγκεκριµένα, ο Πανελλήνιος Φαρµακευτικός Σύλλογος
εντοπίζει το πρόβληµα στο ότι οι φαρµακευτικές εταιρείες δεν
τηρούν την υποχρέωσή τους, βάσει του νόµου -την υποχρέωση
που έχουν από τον νόµο-, για απόθεµα φαρµάκων τριών µηνών.
Διευκρινίζει, µάλιστα, ότι η δική τους λίστα µε τα φάρµακα που
βρίσκονται σε έλλειψη, σχετίζεται, κυρίως, µε το θέµα των πα-
ράλληλων εξαγωγών και δευτερευόντως µε άλλα προβλήµατα
όπως είναι το ενεργειακό, της έλλειψης πρώτων υλών, της πα-
ραγωγής των φαρµάκων, τα οποία προκαλούν πρόβληµα σε όλες
τις χώρες.

Αυτό, βέβαια, το οποίο λέει ο Πανελλήνιος Φαρµακευτικός
Σύλλογος έρχεται σε αντίθεση µε αυτά τα οποία δηλώσατε σε
επίσης σχετική ερώτηση που απαντήσατε.

Εποµένως, το µεγάλο ερώτηµα το οποίο θέλω να σας απευ-
θύνω είναι το τι κάνετε µε τα επιπλέον εκατόν πενήντα σκευά-
σµατα που βρίσκονται σε έλλειψη και είναι εκτός της λίστας,
εκτός των εβδοµήντα εννέα, για τα οποία έχει προσωρινά απα-
γορευτεί η διαδικασία των παράλληλων εξαγωγών.

Θα εντάξετε και τα υπόλοιπα εκατόν πενήντα τα οποία βρί-
σκονται σε έλλειψη και θα υιοθετήσετε την πρόταση των φαρµα-
κοποιών για, τουλάχιστον, οκτάµηνη απαγόρευση παράλληλων
εξαγωγών για τα φάρµακα που βρίσκονται σε έλλειψη;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Γιαννακο-

πούλου, πραγµατικά θίγετε ένα πολύ σηµαντικό θέµα πολυπα-
ραγοντικό. Το «πολυπαραγοντικό» δεν το λέµε για να αποσεί-
σουµε τις ευθύνες. Θα σας πω ακριβώς τι έχουµε κάνει, που συν-
δέεται, κυρίως, µε τρεις βασικές συνιστώσες.

Η µία είναι αυτή που ειπώθηκε, το κοµµάτι των παράλληλων
εξαγωγών, στο οποίο µπορεί να υπάρχει συµµετοχή φαρµακα-
ποθηκών αλλά και φαρµακείων. Είναι η λεγόµενη «σκούπα», την
οποία µάθαµε και αναφέρθηκε, που σχετίζεται µε το κοµµάτι των
παράνοµων εξαγωγών.

Το δεύτερο σκέλος έχει να κάνει, επειδή έχουµε έλλειψη και
σε αρκετά προϊόντα τα οποία δεν είναι εξαγώγιµα, µε τη δυνα-
τότητα να προµηθευτούµε συγκεκριµένα φάρµακα που υπάρ-
χουν στην παγκόσµια αγορά.

Και το τρίτο έχει να κάνει µε το πρόβληµα που παρουσιάζεται
ειδικά σε φθηνά φάρµακα, γιατί κυρίως αυτό είναι το πρόβληµα
-ενώ άλλες φορές τις παράλληλες εξαγωγές αφορούσαν κυρίως
ακριβά φάρµακα, που στην Ελλάδα ήταν φθηνότερα-, γιατί οι
ίδιες εταιρείες έχουν µια απροθυµία να οδηγηθούν σε παρα-
γωγή, λόγω του ενεργειακού κόστους. Έτσι συνδέεται και αυτό
το οποίο λέγεται, κατά πόσο υπάρχει επάρκεια τριµήνου, διότι
ακριβώς και οι φαρµακευτικές εταιρείες ζητούν εισαγωγή από
τις µητρικές εταιρείες και η εισαγωγή αυτή είναι περιορισµένη.

Μέχρι στιγµής έχουµε προβεί, τουλάχιστον το τελευταίο εξά-
µηνο, δύο φορές σε απαγόρευση παράλληλων εξαγωγών συγ-
κεκριµένων κωδικών

Επιπλέον -και αυτό σχετίζεται άµεσα και µε την ερώτησή σας-
, σήµερα ολοκληρώνεται η διαδικασία και τις επόµενες ηµέρες -
µάλλον αύριο και αν όχι αύριο, σίγουρα µέσα στην εβδοµάδα-,
µετά από συνάντηση που έγινε την προηγούµενη εβδοµάδα και
µε τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο, προκειµένου να δουν
ακριβώς τα φάρµακα, γιατί µας ενδιαφέρουν κυρίως τα φάρµακα
-όπως πολύ σωστά είπατε στην ερώτησή σας-, τα οποία δεν
έχουν γενόσηµο -διότι αν υπάρχει γενόσηµο, µπορεί να υπάρξει
θεραπεία-, θα υπάρξει η νέα λίστα απαγορεύσεων. Έχουν κατα-
λήξει περίπου στους εκατόν είκοσι κωδικούς. Η απαγόρευση
αυτή θα είναι, µάλιστα, για µακρύ χρονικό διάστηµα. Παράλληλα,
σε αυτό το διάστηµα θα απαγορεύεται η αποθήκευση προϊόντων
στις φαρµακευτικές εταιρείες.

Επιπλέον, προβαίνουµε και σε τρία επιπλέον µέτρα.
Το ένα είναι ότι στα µη εξαγώγιµα φάρµακα που παρουσιάζε-

ται έλλειψη, ακόµα και εκεί που δεν είναι υποχρεωτική η ανα-
γραφή µε δραστική ουσία, θα γίνεται µόνο µε δραστική ουσία.
Είµαστε σε επικοινωνία µε την ΗΔΙΚΑ, προκειµένου όταν δεν µπο-
ρεί να βρει ο ασθενής το εµπορικό φάρµακο, να µπορεί να βρει
το φάρµακο της δραστικής ουσίας.

Έγινε συνεννόηση µε τον ΕΟΦ και τον ΙΦΕΤ και θα πάµε σε µε-
γάλη εισαγωγή φαρµάκων που παρουσιάζεται έλλειψη, προκει-
µένου να µπορεί να τα βρει. Θα αναφερθώ και σε ένα περιστα-
τικό αργότερα, το οποίο έλαβε χώρα.

Παράλληλα, επεξεργάζεται -και αυτό είναι κατά την εκτίµησή
µου και η συνολική λύση του θέµατος από εδώ και πέρα- να
υπάρχει υποχρεωτική χορήγηση των φαρµάκων µε ηλεκτρονική
συνταγογράφηση και µόνο και υποχρέωση στις φαρµακαποθή-
κες να δηλώνουν τις πωλήσεις αυτών των φαρµάκων. Άρα ό,τι
µπαίνει από εδώ και πέρα σε απαγόρευση εξαγωγών, θα συντα-
γογραφείται µόνο ηλεκτρονικά, για να µπορούµε να έχουµε τον
έλεγχο και οι φαρµακαποθήκες για κάθε πώληση την οποία θα
κάνουν, θα πρέπει να δηλώνουν αυτές τις πωλήσεις σε πλατ-
φόρµα. Είναι µια διαδικασία που µπορεί να πάρει λίγο χρόνο,
αλλά είναι ουσιαστικά αυτή που θα βοηθήσει να λειτουργήσουν
τα άλλα µέτρα, τα οποία σας είπα και µάλιστα, µέρος αυτών ανα-
φέρετε και εσείς στην ερώτησή σας ως πρόταση ότι πρέπει να
λάβουν χώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουρ-
γέ, σας άκουσα µε προσοχή.

Είναι πολύ σηµαντική η ανακοίνωση την οποία κάνετε και η
απάντησή σας στην επίκαιρη ερώτηση που σας έθεσα για τη
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δέσµη µέτρων που ανακοινώσατε, για την επέκταση της απαγό-
ρευσης των παράλληλων εξαγωγών στα υπόλοιπα εκατόν είκοσι
πέντε περίπου φάρµακα, τα οποία βρίσκονται αυτή τη στιγµή σε
έλλειψη και για τη συνταγογράφηση. Και αυτό είναι πάρα πολύ
σηµαντικό.

Θέλουµε να πιστεύουµε ότι θα είναι όλο αυτό µία απάντηση
στο πολύ σοβαρό ζήτηµα, το οποίο υπάρχει και βεβαίως, εδώ εί-
µαστε να δούµε ποια θα είναι η αποτελεσµατικότητα, να το
δούµε και στην πράξη. Να δούµε τι άλλο, ενδεχόµενα, θα χρει-
αστεί και κυρίως, να δούµε πώς θα εφαρµοστεί. Αυτό είναι το βα-
σικό, το οποίο κρίνει τα πάντα, να δούµε πώς θα εφαρµοστεί η
δέσµη µέτρων την οποία ήρθατε να ανακοινώσετε σήµερα εδώ.

Ξέρετε, ειδικά στον δυτικό τοµέα, όπου εκλέγουµε και υπάρ-
χουν πολλές ευάλωτες οικογένειες, πολλά ευάλωτα νοικοκυριά,
τι ακούω κάθε µέρα, ειδικά σε ζητήµατα καθηµερινότητας, ειδικά
µε το θέµα της έλλειψης φαρµάκων; Τους φαρµακοποιούς να
είναι σε απόγνωση κυριολεκτική, καθώς δεν µπορούν να δουλέ-
ψουν µε άλλους ρυθµούς. Τους πολίτες να λένε «Πες τους να
κάνουν κάτι». Αυτό, λοιπόν, κάνουµε εδώ. Ήρθα να σας πω
«κάντε κάτι» και είναι σηµαντικό να ακούµε αυτή την ανάληψη
πρωτοβουλιών.

Περιµένουµε να δούµε την εφαρµογή της. Θα το παρακολου-
θούµε στενά. Περιµένουµε να δούµε την αποτελεσµατικότητά
της.

Κυρίως, ακούστε, συζητήστε και βρείτε µία λύση µε τους εµ-
πλεκόµενους φορείς. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Και αν
πρέπει να τα βάλετε µε τα συµφέροντα, βεβαίως και πρέπει να
το κάνετε. Κάντε το. Πρέπει να κάνετε περισσότερους και πιο σο-
βαρούς ελέγχους; Κάντε το. Αυτός είναι ο ρόλος της πολιτείας.

Είναι αδιανόητο να µην τηρείται ο νόµος, ο οποίος υποχρεώνει
τις εταιρείες να φροντίζουν να υπάρχει επάρκεια φαρµάκων στην
αγορά για τρεις τουλάχιστον µήνες. Είναι αδιανόητο να µη γίνον-
ται έλεγχοι και τυχόν παράλληλες εξαγωγές και τα αποτελέ-
σµατα να είναι όλη αυτή η αδράνεια, όλες αυτές οι ελλείψεις που
βιώνουµε σήµερα.

Οι φαρµακοποιοί λένε ότι η φαρµακευτική δαπάνη είναι καθη-
λωµένη από το 2010 ακριβώς στα ίδια επίπεδα και αναµένουµε
ότι για τα συνταγογραφούµενα φάρµακα θα πέσει ακόµη περισ-
σότερο.

Είναι σηµαντικές, λοιπόν, οι δεσµεύσεις που µας λέτε σήµερα
προκειµένου να µπορέσουν να αντιµετωπιστούν όλα αυτά τα ση-
µαντικά ζητήµατα. Άρα χρειάζεται να υπάρξει αύξηση της φαρ-
µακευτικής δαπάνης. Χρειάζεται να υπάρξει περιορισµός των
εξαγωγών και χρειάζεται -και για αυτό δεν ακούσαµε κάτι από τη
µεριά σας- τουλάχιστον οκτάµηνη απαγόρευση των παράλληλων
εξαγωγών στα φάρµακα στα οποία καταγράφονται οι ελλείψεις.

Εν κατακλείδι, έχετε την ευθύνη. Μπορείτε να λύσετε το ζή-
τηµα αυτό. Περιµένουµε να δούµε την εφαρµογή των µέτρων
που είπατε. Τα ακούµε θετικά και είναι αυτό µια πραγµατικότητα.
Από εκεί και πέρα, το πρόβληµα το γνωρίζετε. Έχει διογκωθεί,
απειλεί τους ασθενείς, απειλεί τους φαρµακοποιούς και γι’ αυτό
εδώ πέρα θα είµαστε να ελέγξουµε και την εφαρµογή των µέ-
τρων τα οποία σήµερα µας ανακοινώσατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Γιαννακο-

πούλου, πράγµατι, το βασικό µέτρο που χρησιµοποιεί όλο αυτό
το διάστηµα η πολιτεία είναι η απαγόρευση των παράλληλων
εξαγωγών και γι’ αυτό µπαίνει και σε σειρά κωδικών.

Αυτό, όµως, πρέπει να συνδυαστεί ακριβώς µε επιπλέον µέτρα
για να µη δηµιουργούνται παράνοµα δύο πράγµατα. Πρώτο από
όλα, το στοκάρισµα το οποίο κάνουν κάποιες φαρµακαποθήκες,
καθώς επίσης και οι παράνοµες εξαγωγές, το οποίο µπορεί να
γίνεται είτε από φαρµακεία είτε από φαρµακαποθήκες.

Γι’ αυτόν τον λόγο, παράλληλα µε την άµεση επικαιροποίηση
-γίνεται, µάλιστα, επικαιροποίηση σε συνεννόηση ακριβώς µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς- θα προβούµε και στο µέτρο,
που για µένα είναι πολύ βασικό πια, της συνολικής ηλεκτρονικής
παρακολούθησης και µε τη συνταγογράφηση και µε τα αποθέ-

µατα. Αυτό σε µεγάλο βαθµό θα ανακουφίσει ένα κοµµάτι που
συνδέεται µε την προκλητή εξαγωγή που γίνεται και έχουµε έλ-
λειψη στα φάρµακα.

Το κοµµάτι, βέβαια, που συνδέεται µε δείκτες που είναι κυρίως
εκτός της χώρας και έχουν να κάνουν µε την έλλειψη και µε την
αδυναµία εισαγωγής φαρµάκων που είναι πάρα πολύ έντονο και
αυτό ειδικά στα φθηνά φάρµακα, είναι ένα συνολικό πρόβληµα,
για το οποίο ο µόνος τρόπος να το αντιµετωπίσουµε είναι να προ-
σπαθήσουµε να κάνουµε περισσότερες εξαγωγές, αλλά εκεί
πέρα, άµα δεν είναι προϊόν το οποίο παράγεται στην Ελλάδα, αυ-
τοµάτως βρισκόµαστε σε έναν διαρκή ανταγωνισµό και γι’ αυτό
οι κεντρικές εταιρείες δίνουν πολλές φορές µε το σταγονόµετρο
αυτές τις εισαγωγές.

Επιπλέον, όµως -γιατί δεν το ανέφερα και στην πρωτολογία
µου- στο δελτίο τιµών που θα βγει τώρα, όπου υπάρχει η καθιε-
ρωµένη µείωση τιµών η οποία γίνεται και που δεν έγινε παρεµπι-
πτόντως το 2015 -να θυµηθούµε ότι ήταν η περίφηµη περίπτωση
που το ΚΙΝΑΛ έκανε µάλιστα και µηνυτήρια αναφορά- η µείωση
η οποία θα γίνει στο συγκεκριµένο για πρώτη φορά, όπου υπάρ-
χουν πολύ φθηνά φάρµακα µε κίνδυνο να αποσυρθούν, θα δοθεί
ευκαιρία µε τεκµηρίωση, αφού βγει το δελτίο τιµών, να γίνουν
διορθώσεις τιµών, γιατί ο στόχος είναι τα φθηνά φάρµακα να πα-
ραµείνουν στην αγορά, να µην υπάρξει υποκατάσταση και να µην
υπάρξει έλλειψη. Οπότε η ερώτηση σας ήταν πάρα πολύ σηµαν-
τική.

Αυτό το οποίο θέλω να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε -και θα µου
επιτρέψετε, γιατί συνδέεται και θα κάνω και µια συγκεκριµένη
καταγγελία- είναι ότι χθες υπήρξε µια ανάρτηση από συνάδελφο
Βουλευτή, τον κ. Πολάκη -βγάζω τις ύβρεις τις οποίες συχνά µου
αναφέρει ο κ. Πολάκης- όπου αναφέρεται σε ένα φάρµακο του
ΙΦΕΤ για δήθεν έλλειψη και έχει το e-mail ενός γιου ασθενούς
προς τον ΙΦΕΤ.

Ο ΙΦΕΤ χθες απάντησε και στην απάντησή του ο ΙΦΕΤ εξηγεί
ότι το συγκεκριµένο φάρµακο, που είναι καινοτόµο, ακριβό φάρ-
µακο και εγκρίθηκε τον Φεβρουάριο του 2022, στη συγκεκριµένη
ασθενή έχει δοθεί δύο φορές µέσα στο έτος. Άρα ο ΙΦΕΤ µε πολύ
µεγάλο αγώνα, γιατί ήταν ένα πάρα πολύ σηµαντικό, καινοτόµο
φάρµακο, κατάφερε να το προµηθεύσει.

Σήµερα, όµως, έγινα κοινωνός σε κάτι που, µε συγχωρείτε,
αλλά πρέπει να το καταγγείλω στο Κοινοβούλιο και θα περιµένω
να υπάρξει απάντηση. Ο γιος της ασθενούς κοινοποίησε ένα e-
mail στον ΙΦΕΤ -το έχει κοινοποιήσει σε µένα, οπότε έχω νόµιµη
κατοχή του συγκεκριµένου e-mail- όπου αναφέρει ότι το ποστά-
ρισµα του e-mail του έχει γίνει εν αγνοία του και εγκαλεί και
υπάλληλο, ενδεχοµένως, που έδωσε αυτό το e-mail στον κ. Πο-
λάκη, αλλά και τον ίδιο τον κ. Πολάκη ότι λέει ψέµατα για πολιτι-
κούς λόγους και κυρίως, ότι προσβάλλει τα ευαίσθητα προσω-
πικά δεδοµένα υγείας.

Εγώ θεωρούσα ότι το e-mail ο κ. Πολάκης το είχε και του είχαν
επιτρέψει να κάνει χρήση και πληροφορούµαστε ότι γιατρός,
Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου, έβγαλε στη φόρα µε το
όνοµα κανονικά του γιου της ασθενούς και το τι χρειαζόταν η
ασθενής, χωρίς να πάρει άδεια, προσβάλλοντας προσωπικά δε-
δοµένα, λέγοντας ψέµατα -γιατί είχε καλυφθεί το θέµα.

Με συγχωρείτε, αλλά ήδη µίλησα µε τον διευθύνοντα σύµ-
βουλο του ΙΦΕΤ, του ζήτησα να κάνει έλεγχο και ΕΔΕ για να
δούµε πως έχει διαρρεύσει το e-mail και παράλληλα, να συγκεν-
τρωθούν όλα αυτά τα στοιχεία και όποιος έχει κάνει χρήση αυτών
των ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων, συµπεριλαµβανοµένου
και του συγκεκριµένου Βουλευτή, επειδή ακριβώς συνιστούν σο-
βαρό ποινικό αδίκηµα, γιατί είναι δεδοµένα υγείας, να σχηµατίσει
ο αντίστοιχος φάκελος για να αποδοθούν ευθύνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 2ο Γενικό Λύκειο Πύργου Ηλείας.

Σάς καλωσορίζουµε.
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(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Συνεχίζουµε τώρα µε την τρίτη µε αριθµό 97/5-10-2022 ερώ-

τηση του κύκλου αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη
Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αποκατάσταση των
δικαιωµάτων των ιατρών ΙΔΑΧ (ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου) της 4ης ΔΥΠΕ (Δηµόσια Υγειονοµική Περιφέρεια), µέλη του
Συλλόγου Επιστηµονικού Υγειονοµικού Προσωπικού Φροντίδας
Υγείας Β. Ελλάδας».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το ζήτηµα στο οποίο θα

αναφερθώ αποτελεί ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα κρατικής
αυθαιρεσίας, η οποία έχει ως αποτέλεσµα την ταλαιπωρία των
εργαζοµένων.

Το ζήτηµα αφορά εκείνους τους γιατρούς και οδοντιάτρους οι
οποίοι το 2014 µε τον ν.4238 µεταφέρθηκαν -εργασιακά εννοώ-
στην 4η Υγειονοµική Περιφέρεια Μακεδονίας - Θράκης, όπως και
άλλοι συνάδελφοί τους, βέβαια, αντίστοιχα στις υπόλοιπες έξι
υγειονοµικές περιφέρειες.

Το θέµα έχει ως εξής, το ιστορικό δηλαδή. Αρχικά, αυτοί οι
γιατροί και οι οδοντίατροι προσλήφθηκαν από το τότε ΙΚΑ. Το
2012 µεταφέρονται στον ΕΟΠΥΥ και στη συνέχεια, το 2014, µε-
ταφέρονται στις διοικήσεις των υγειονοµικών περιφερειών της
χώρας.

Η 4η Υγειονοµική Περιφέρεια Μακεδονίας - Θράκης, µετά τη
µεταφορά αυτών των ιατρών και των οδοντιάτρων στην υπηρεσία
τους και αφού αξιολογήθηκαν και κατατάχθηκαν στις αντίστοιχες
θέσεις, τους κάλεσε, όπως ήταν υποχρεωµένη, σύµφωνα µε τον
νόµο, να υποβάλουν υποχρεωτικά ανέκκλητη -επαναλαµβάνω,
ανέκκλητη δήλωση επιλογής ασφαλιστικού και συνταξιοδοτικού
φορέα. Και σύµφωνα µε την 4η ΥΠΕ, µε την εγκύκλιο που τότε
εξέδωσε, οι επιλογές των γιατρών ήταν δύο: Ή να διατηρήσουν
το προηγούµενο ασφαλιστικό τους καθεστώς, να ανήκουν δη-
λαδή στο ΕΤΑΑ - ΤΣΑΥ, ή να υπαχθούν στο ασφαλιστικό - συντα-
ξιοδοτικό καθεστώς του δηµοσίου.

Οι περισσότεροι, για να µην πω το σύνολο σχεδόν αυτών των
γιατρών και οδοντιάτρων της 4ης ΥΠΕ, επέλεξαν τη διατήρηση
του προηγούµενου ασφαλιστικού τους καθεστώτος. Ο λόγος; Οι
περισσότεροι από αυτούς είχαν µια προϋπηρεσία είκοσι, εικοσι-
πέντε έως τριανταπέντε ετών στην ασφάλιση αυτού του φορέα
και έκριναν ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να αλλάξουν ασφαλι-
στικό φορέα.

Μέχρι τον Ιούλη του 2020 όλα πήγαιναν καλά, όλα πήγαιναν
κανονικά και όλοι αυτοί οι γιατροί και οι οδοντίατροι είχαν ενταχ-
θεί στον ασφαλιστικό φορέα που είχαν δηλώσει, στον Τοµέα
Υγειονοµικών δηλαδή ΕΤΑΑ του ΕΦΚΑ.

Όµως, τον Αύγουστο του 2020, µέσα στην πανδηµία δηλαδή,
εντελώς ξαφνικά, χωρίς να υπάρξει η παραµικρή αιτιολόγηση
ούτε ενηµέρωση αυτών των γιατρών, η 4η ΥΠΕ, µόνη αυτή από
όλες, από τις επτά δηλαδή, µετέβαλε εντελώς αυθαίρετα το
ασφαλιστικό καθεστώς αυτών των γιατρών και τους υπήγαγε,
παρά τη θέλησή τους, στο ασφαλιστικό του δηµοσίου.

Το ίδιο διάστηµα οι άλλες έξι υγειονοµικές περιφέρειες συνέ-
χισαν φυσικά και συνεχίζουν να υπακούουν στις δηλώσεις των
γιατρών και των οδοντιάτρων.

Μέχρι και σήµερα -αυτό είναι το πρόβληµα- παρά τις διαµαρ-
τυρίες, τις επιστολές, τα υποµνήµατα αυτών των ανθρώπων µε
τον επιστηµονικό σύλλογό τους -το συλλογικό τους όργανο-
παρά τη θετική γνωµοδότηση του ίδιου του νοµικού συµβούλου
της 4ης ΥΠΕ και παρά τη σχετική υποχρεωτική -νοµίζω- απόφαση
του Αρείου Πάγου, η διοίκηση της 4ης ΥΠΕ και οι αρµόδιοι, φυ-
σικά, αρνούνται πεισµατικά να αποκαταστήσουν την αδικία που
συνεχίζουν να προκαλούν, να αποδεχθούν τις αρχικές ανέκκλη-
τες δηλώσεις που υποβλήθηκαν από αυτούς τους γιατρούς και
τους οδοντιάτρους και οι οποίες έγιναν µάλιστα µετά από εντολή
της ίδιας της 4ης ΥΠΕ. 

Με βάση όλα αυτά, λοιπόν, σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι
σκοπεύετε να κάνετε; Το θέµα καταλαβαίνετε ότι είναι άµεσο και
πρέπει να λυθεί αµέσως. Σε ποιες άµεσες ενέργειες θα προβείτε,
έτσι ώστε να αποκατασταθούν τα δικαιώµατα αυτών των ανθρώ-
πων και να οµαλοποιηθεί ο ασφαλιστικός και συνταξιοδοτικός

τους βίος;
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ.
Ο Υπουργός Υγείας κ. Πλεύρης έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Δελή,

πράγµατι, κάνατε µια περιγραφή ενός θέµατος, το οποίο οφείλω
να πω ότι µε απασχόλησε στο πρώτο διάστηµα που ήµουν
Υπουργός και ήταν ένα θέµα που µου έκανε εντύπωση, γιατί
πράγµατι είναι όπως το λέτε ότι, ενώ οι έξι ΥΠΕ ακολουθούν µια
συγκεκριµένη διαδικασία αναγνωρίζοντας ουσιαστικά το εργα-
σιακό καθεστώς που υπήρχε, υπήρξε ένα θέµα µε τη συγκεκρι-
µένη 4η ΥΠΕ. 

Πρώτα απ’ όλα, µε τη διαπιστωτική πράξη από 15 Μαΐου του
2015 όλοι οι γιατροί που ήταν στο ιατρικό προσωπικό που ήταν
στον ΕΟΠΥΥ µεταφέρθηκαν στις ΥΠΕ. Εν συνεχεία, -όπως το εί-
πατε- στις 27 Νοεµβρίου µε έγγραφο του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους προς το Υπουργείο Υγείας µπορούσαν να διατηρή-
σουν το καθεστώς της κύριας, επικουρικής ασφάλειας και της
υγειονοµικής περίθαλψης. Τον Νοέµβριο του ίδιου έτους η 4η

ΥΠΕ είχε ξεκινήσει τη διαδικασία που περιγράφεται στο σχετικό
έγγραφο του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, ώστε να συλλέ-
ξει τις δηλώσεις των ιατρών για το καθεστώς που επιθυµούσαν
για την ασφάλισή τους. 

Τον Αύγουστο του 2020 -που εκεί λίγο-πολύ αρχίζει να ξεκινά
το πρόβληµα- εξεδόθη απόφαση του ΕΦΚΑ ότι όλοι οι εργαζό-
µενοι και του δηµοσίου τοµέα καταχωρούνταν υποχρεωτικά στην
αναλυτική περιοδική δήλωση. Τότε υπήρξε προβληµατισµός
στην 4η ΥΠΕ και µε έγγραφό της προς το Τµήµα Ασφάλισης του
ΕΦΚΑ ζήτησε να διευκρινιστεί αν ορθώς οι γιατροί αυτοί απεικο-
νίζονταν στην αναλυτική περιοδική δήλωση. Υπήρχε, δηλαδή, ένα
θέµα απεικόνισης ως προς την πραγµατική εργασιακή τους
σχέση. Εκεί πέρα δηµιουργείται η πρώτη φάση του προβλήµα-
τος. 

Εν συνεχεία, η 4η ΥΠΕ έστειλε έγγραφό της προς τον ΕΦΚΑ,
προκειµένου να διευκρινιστεί πλήρως αυτό το θέµα, το οποίο
έγινε τώρα και µάλιστα δεν είχατε κάνει ακόµα την ερώτηση. Την
κάνατε στην πορεία, αλλά είχατε αναφερθεί στο θέµα και είχαν
σταλεί και επιστολές. Κατά την εκτίµησή µου -επειδή ζήτησα και
τον φάκελο και είναι τα πράγµατα όπως τα λέτε- δεν υπάρχει
πρώτα από όλα κανένα θέµα που να θίγονται τα ασφαλιστικά δι-
καιώµατα του προσωπικού και ούτε θα απειληθούν ούτε θα κα-
ταστρατηγηθούν.

Σωστά είπατε ότι και ο Άρειος Πάγος µε την 535 του 2020 από-
φασή του ουσιαστικά είπε ότι όλες αυτές οι αλλαγές που έχουν
κάνει δεν έχουν µετατρέψει τις οργανικές θέσεις από οργανικές
σε θέσεις ιδιωτικού δικαίου και παραµένουν, δηλαδή, θέσεις
ΙΔΑΧ. Εποµένως, προς αυτή την κατεύθυνση θα λυθεί το πρό-
βληµα. Ήδη είµαστε στο τελικό στάδιο, κύριε Βουλευτά, ώστε
µαζί µε τις συνεννοήσεις µε τον ΕΦΚΑ να προσαρµοστεί πλήρως
και η 4η ΥΠΕ που ήταν ένα θέµα των υπηρεσιών προς αυτή την
κατεύθυνση. 

Να ξέρετε, επειδή υπάρχει το ενδιαφέρον σας όπως το θέ-
σατε, ότι θα λυθεί άµεσα το θέµα. Είµαστε στο τελικό στάδιο και
θα λυθεί ακριβώς στην κατεύθυνση που ακολουθούν οι άλλες
ΥΠΕ, ώστε να την ακολουθεί και η συγκεκριµένη ΥΠΕ. Σε καµµία
περίπτωση δεν θα υπάρξει πρόβληµα µε τα ασφαλιστικά δικαιώ-
µατα των συγκεκριµένων ανθρώπων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Νοµίζω ότι
είµαστε σε καλό δρόµο. 

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Μακάρι. Δεν είµαστε µικρόψυχοι, µακάρι

να λυθεί το θέµα. 
Πρώτα-πρώτα, θα κάνω ένα µικρό σχόλιο σε αυτό που είπε ο

κύριος Υπουργός σε σχέση µε το ότι δεν θίγονται τα ασφαλιστικά
δικαιώµατα. Ασφαλώς και θίγονται και έχουν θιχτεί ήδη τα ασφα-
λιστικά δικαιώµατα των συγκεκριµένων από τη στιγµή που δεν
έγινε δεκτή η επιλογή τους να ασφαλιστούν στον φορέα στον
οποίο ήθελαν. 

Από εκεί και πέρα, ακούσαµε κι εµείς ότι πρόκειται να λυθεί
και ότι βρίσκεται σε τελικό στάδιο. Θα το παρακολουθούµε. Νο-
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µίζουµε ότι δεν υπάρχει κανένας, µα κανένας λόγος καθυστέρη-
σης για ένα πρόβληµα το οποίο υπάρχει σε µία από τις επτά υγει-
ονοµικές περιφέρειες. Δεν υπάρχει η παραµικρή δικαιολογία. 

Θεωρούµε ότι για όλο αυτό το διάστηµα και για όλη αυτή την
ταλαιπωρία που υπέστησαν, αλλά και για την οικονοµική βλάβη
-θα το πω παρακάτω- υπάρχουν ευθύνες και στην πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Υγείας για την ταλαιπωρία, όπως είπα, και
για την ηθική και για την οικονοµική βλάβη αυτών των γιατρών
και τι εννοώ: 

Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ, γιατροί και οδοντίατροι σε αυτή την
4η ΥΠΕ, οι οποίοι αποχώρησαν από την υπηρεσία και, αφού πα-
ραγράφηκαν, έχασαν διά παντός περίπου 15.000 ευρώ. Είναι ένα
ζήτηµα σοβαρό και καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί εύκολα κανείς
να το προσπεράσει. 

Και εν πάση περιπτώσει, εφόσον αυτό αποκατασταθεί, προκύ-
πτει και ένα ζήτηµα δίκαιης αποζηµίωσης όλων αυτών των αν-
θρώπων για την κακοµεταχείριση που υπέστησαν και εξακολου-
θούν µέχρι στιγµής να υφίστανται µέχρι να λυθεί το ζήτηµα -µα-
κάρι να λυθεί, αύριο πρέπει να λυθεί- από µια αυθαιρετούσα δι-
οίκηση της 4ης Υγειονοµικής Περιφέρειας, της οποίας εσείς είστε
ο πολιτικός προϊστάµενος -µε την ανοχή του Υπουργείου Υγείας
διαχρονικά, δεν προσωποποιούµε τις ευθύνες. 

Αυτό που θέλω να σας πούµε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι θα πρέ-
πει να εκδοθεί άµεσα -αύριο, µεθαύριο το πολύ- µία εγκύκλιος
από το δικό σας Υπουργείο, από το Υπουργείο Υγείας, το οποίο
να υποχρεώνει την 4η ΥΠΕ να αποκαταστήσει την αδικία την
οποία προκαλεί και να συµµορφωθεί επιτέλους µε την απόφαση
του Αρείου Πάγου. 

Είναι δυόµισι χρόνια που ταλαιπωρούνται αυτοί οι άνθρωποι.
Τους έχουµε συναντήσει, είναι αγανακτισµένοι πραγµατικά και
ελπίζουµε αυτός ο αγώνας τους να φέρει τα αποτελέσµατα που
προσδοκούν και να λυθεί το ζήτηµά τους µέσα σε αυτή την εβδο-
µάδα. Δεν υπάρχει χρόνος για χάσιµο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ. 
Θέλετε να πείτε κάτι, κύριε Υπουργέ;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θέλω να απαν-

τήσω και σε εσάς, κύριε Πρόεδρε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πρώτα απ’ όλα,

θα το παρακολουθήσετε το θέµα, είµαι βέβαιος, είµαστε στο τε-
λικό στάδιο. Το παρακολουθώ και ζήτησα όλα τα στοιχεία.
Οφείλω να σας πω ότι, πέρα από τα θέµατα της υπηρεσίας, µε
την ιδιότητά µου ως νοµικός έχω σχηµατίσει και συγκεκριµένη
άποψη ότι το συγκεκριµένο θέµα, πράγµατι, πρέπει να λυθεί. Από
εκεί και πέρα, οτιδήποτε έχει δηµιουργηθεί στον καθένα, προφα-
νώς µπορεί να το διεκδικήσει. 

Πρωτίστως, εµάς µας ενδιαφέρει στο κοµµάτι αυτό να υπάρξει
πλήρης λύση του θέµατος. Σήµερα που µας ακούν ένεκα και της
ερώτησής σας οι συγκεκριµένοι άνθρωποι να ξέρουν ότι είµαστε
στο τελικό στάδιο και να κάνουν λίγη ακόµα υποµονή για να λυθεί
το πλαίσιο. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή το θέτετε το θέµα, σας είπαµε ότι έχει
πάει το ασθενοφόρο. Σωστά λέτε ότι είναι άτοµο του ΟΑΕΔ,
όµως, έχει ήδη πάει στις υπηρεσίες. Και σχετικά µε την πρότασή
σας, όπως ξέρετε, το Υπουργείο Υγείας έχει νοµοσχέδια µπρο-
στά του αυτή τη στιγµή σε περίπτωση που χρειαστεί οτιδήποτε.
Εγώ άκουσα µε µεγάλο ενδιαφέρον τη θέση σας για το πώς µπο-
ρούν να χρησιµοποιηθούν. Υπάρχουν κάποια θέµατα τα οποία
περιµένω να µου απαντήσουν οι υπηρεσίες, αλλά η πρόταση που
κάνατε για χρήση οδηγών µε τη διαδικασία που γίνεται από άλ-
λους φορείς είναι κάτι που πραγµατικά εξετάζεται. Είµαστε στην
κατεύθυνση να δούµε εάν µπορεί να υλοποιηθεί και σίγουρα µία
τέτοια κατεύθυνση, όπως αυτή που εσείς προτείνατε µε την ερώ-
τησή σας, θα µας έλυνε αρκετά προβλήµατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, επειδή αυτό το πρόβληµα θα λύνεται µόνο για τέσσερις
µε πέντε µήνες, σας λέω ότι υπάρχουν οδηγοί που έχουν κατα-
θέσει στο επικουρικό ως επικουρικό προσωπικό και έχω στείλει

επιστολή και στον διοικητή της 6ης ΔΥΠΕ. Σας λέω ότι έχουµε δύο
ασθενοφόρα τώρα σε µία περιοχή, αλλά έχουµε έναν οδηγό.
Πρέπει να βρούµε άµεσα µια λύση προς όφελος όλων, δηλαδή,
και των ανθρώπων που ζουν στα χωριά. 

Σας ευχαριστώ.
Προχωρούµε στη µε αριθµό 152/8-11-2022 τρίτη επίκαιρη ερώ-

τηση του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χαλκιδικής του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Αποστόλου Πάνα προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Επαναλειτουργία καταστήµατος
ΔΕΔΔΗΕ στη Δηµοτική Ενότητα (Δ.Ε.) Αρναίας του Δήµου Αρι-
στοτέλη».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Υπουργέ, ο Δήµος Αριστοτέλη

είναι δήµος της Περιφερειακής Ενότητας της Χαλκιδικής στην
Περιφέρεια της Κεντρικής Μακεδονίας µε έκταση επτακόσιες
τριάντα εννέα χιλιάδες τετραγωνικά χιλιόµετρα και ο πληθυσµός
του µε την τελευταία απογραφή φτάνει γύρω στις δεκαεπτά χι-
λιάδες. 

Εδώ και έξι περίπου χρόνια από τον Μάιο του 2016 στο πλαίσιο
των συγχωνεύσεων και των συµπτύξεων της ΔΕΔΔΗΕ έκλεισε το
κατάστηµα της Αρναίας συµπεριλαµβανοµένου και του τεχνικού
τµήµατος, µε αποτέλεσµα η αποκατάσταση των βλαβών να πραγ-
µατοποιείται από τεχνικά συνεργεία άλλων αποµακρυσµένων
δήµων της Περιφερειακής Ενότητας Χαλκιδικής. 

Το πλησιέστερο τµήµα υποστήριξης είναι αυτό που εδρεύει
στο Δήµο Πολυγύρου της Περιφερειακής Ενότητας Χαλκιδικής,
το οποίο απέχει από τα όρια του Δήµου Αριστοτέλη αρκετά δε-
κάδες χιλιόµετρα. Παράλληλα, όπως γνωρίζετε, οι συχνές χιονο-
πτώσεις κατά τη διάρκεια του χειµώνα σε ορεινά τµήµατα του
Δήµου Αριστοτέλη, οι δύσκολες και µορφολογικές συνθήκες της
ευρύτερης περιοχής αλλά και αυξηµένος όγκος οχηµάτων επι-
σκεπτών κατά τους θερινούς µήνες στα παραθαλάσσια τµήµατα
του δήµου δυσχεραίνουν και την προσέγγιση και την αποκατά-
σταση των βλαβών του δικτύου. 

Σε όλα αυτά έρχεται να προστεθεί και η µη ορθή και τακτική
συντήρηση του δικτύου ηλεκτροφωτισµού της περιοχής, µε συ-
νέπεια να έχουµε συχνές διακοπές ρεύµατος είτε από βροχοπτώ-
σεις είτε χιλιοστών όµβρων είτε από ανέµους ήπιας δυναµικής.
Ενδεικτικά, θα σας αναφέρω κάποιες χιλιοµετρικές αποστάσεις,
προκειµένου να έχουµε πλήρη εικόνα για τι µιλάµε: Πολύγυρος-
Ολυµπιάδα εβδοµήντα χιλιόµετρα, µία ώρα και δέκα λεπτά. Πο-
λύγυρος-Ιερισσός πενήντα χιλιόµετρα, πενήντα λεπτά. Πολύγυ-
ρος - Στρατώνι εξήντα δύο χιλιόµετρα, µία ώρα. 

Αξίζει, επίσης, να σηµειώσουµε ότι από τις 4 Αυγούστου 2022
έως τις 4 Σεπτεµβρίου του ίδιου έτους καταγράφηκαν εκατόν δε-
κατέσσερις διακοπές ρεύµατος σε διάφορες περιοχές του
Δήµου Αριστοτέλη. Όπως αντιλαµβάνεστε, οι επιχειρήσεις έρ-
χονται αντιµέτωπες µε συχνές διακοπές και δεν έχουν τρόπο να
καλύψουν τα έξοδά τους. Οι δε κάτοικοι, ειδικότερα αυτοί που
είναι µεγαλύτεροι σε ηλικία και έχουν σοβαρά προβλήµατα
υγείας και χρειάζονται µόνιµη µηχανική υποστήριξη, έχουν διά-
φορα θέµατα και συγχρόνως έχουν να αντιµετωπίσουν πάρα
πολλά ζητήµατα. 

Μπορείτε, εποµένως, να αντιληφθείτε τις επιτακτικές ανάγκες
που µας αναγκάζουν να προβώ στη συγκεκριµένη ερώτηση. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, µε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβείτε
για την επαναλειτουργία του καταστήµατος του ΔΕΔΔΗΕ της Δη-
µοτικής Ενότητας Αρναίας του Δήµου Αριστοτέλη µε άµεσο
στόχο την οµαλή και απρόσκοπτη λειτουργία των επιχειρήσεων
και την βελτίωση της καθηµερινότητας των δηµοτών του Δήµου
Αριστοτέλη. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, ο ΔΕΔΔΗΕ µεριµνά, ώστε να

υπάρχει διαρκής και απρόσκοπτη ηλεκτροδότηση σε κάθε γωνιά
της χώρας. Το ίδιο ισχύει, βεβαίως, και για την περιοχή της Χαλ-
κιδικής και ειδικότερα του Δήµου Αριστοτέλη. Κάποιες βλάβες,
που προκαλούνται από πτώση δέντρων από ακραία καιρικά φαι-
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νόµενα αντιµετωπίζονται µε τον ίδιο τρόπο σε όλη τη χώρα. Τα
περιστατικά διακοπής ηλεκτροδότησης που υπήρχαν στην πε-
ριοχή παλαιότερα µε το πέρασµα του χρόνου ελαχιστοποιούνται.
Οι υπηρεσίες του ΔΕΔΔΗΕ που είναι επιφορτισµένες να συντη-
ρούν, να επιτηρούν και να επισκευάζουν οποιεσδήποτε αστοχίες
στο δίκτυο παροχής ηλεκτρικού ρεύµατος ανταποκρίνονται µέσα
στον ελάχιστο δυνατό χρόνο ανάλογα πάντοτε µε τις συνθήκες
που επικρατούν σε κάθε περιοχή. 

Η κατάργηση του υποκαταστήµατος του ΔΕΔΔΗΕ στην Αρναία
Χαλκιδικής όντως πραγµατοποιήθηκε πριν από έξι χρόνια, το
Μάιο του 2016, και η δραστηριότητα µεταφέρθηκε, όπως είπατε
πολύ σωστά, στο κεντρικό κατάστηµα του ΔΕΔΔΗΕ στον Πολύ-
γυρο. Τα τελευταία χρόνια, λοιπόν, απαιτήθηκαν εσωτερικές ορ-
γανωτικές αλλαγές, ώστε η περιοχή του Πολυγύρου να λειτουρ-
γεί εύρυθµα στο σύνολο της. Οι αλλαγές αυτές, σύµφωνα µε τα
στοιχεία του ΔΕΔΔΗΕ, αγαπητέ κύριε Πάντα, δεν έχουν επιφέρει
µια πρόσθετη καθυστέρηση στους χρόνους αποκατάστασης των
βλαβών ούτε αντιστοίχως έχουν προκαλέσει αύξηση της συχνό-
τητάς τους. 

Συγκεκριµένα, τα δίκτυα της Περιφερειακής Ενότητας Χαλκι-
δικής εντάχθηκαν στο περιφερειακό κέντρο ελέγχου δικτύων δια-
νοµής Θεσσαλονίκης, µε αποτέλεσµα τη βελτίωση της επιχειρη-
σιακής εποπτείας και την αύξηση ετοιµότητας του ΔΕΔΔΗΕ στην
περιοχή. Στις έξι ηλεκτρικές γραµµές οι οποίες τροφοδοτούν την
ευρύτερη περιοχή του Δήµου Αριστοτέλη έχει συνδεθεί και λει-
τουργεί πληθώρα σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και
αυτοί οι σταθµοί συµβάλλουν στην ηλεκτρική επάρκεια του δι-
κτύου. Το τελευταίο έτος έχουν εγκατασταθεί και λειτουργούν
στην περιοχή επτά σύγχρονα στοιχεία αποµακρυσµένης κεντρι-
κής εποπτείας και λειτουργίας του δικτύου, τα οποία συντο-
µεύουν ακόµη περισσότερο το χρόνο ανταπόκρισης του
ΔΕΔΔΗΕ σε περιπτώσεις αποκατάστασης βλαβών. Με αυτό το
νέο σύστηµα επιτήρησης και ελέγχου υπάρχει ταχύτερος εντο-
πισµός της θέσης της βλάβης και µπορεί να γίνει άµεση επανα-
τροφοδότηση των αντίστοιχων τµηµάτων του δικτύου. Προσε-
χώς αναµένεται η εγκατάσταση και άλλων τέτοιων στοιχείων, η
οποία θα καλύψει την ευρύτερη περιοχή της Περιφερειακής Ενό-
τητας Χαλκιδικής.

Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου, κύριε Πάνα.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Ξεκινώντας θέλω να σας πω ότι το αί-

τηµα για την επαναλειτουργία του καταστήµατος της ΔΕΔΔΗΕ
στη Δηµοτική Ενότητα Αρναίας δεν είναι ένα προσωπικό αίτηµα,
που φέρνω σήµερα εδώ. Θέλω να σας ενηµερώσω ότι ο Δήµος
Αριστοτέλη στις 27-2-2020 µε την υπ’ αριθµόν 51/2020 οµόφωνη
απόφασή του ζήτησε την επαναλειτουργία του καταστήµατος
ΔΕΔΔΗΕ στην Αρναία και επισηµαίνει ότι είναι και το µοναδικό
σηµείο στη Χαλκιδική µε ιδιόκτητο κτήριο.

Από την άλλη, θέλω να σας πω ότι το θέµα δεν είναι µόνο τε-
χνικό και µπορώ να σας αναφέρω και πάµπολλες προσωπικές εµ-
πειρίες έχοντας βρεθεί στην περιοχή, και στο Παλαιοχώρι και στο
Νεοχώρι και στη Βαρβάρα και σε όλα αυτά τα χωριά τα οποία
έχουν µεγάλα ζητήµατα σε ό,τι αφορά και τη θέρµανση και λόγω
της υψοµετρικής κατάστασης όπου βρίσκονται. Υπήρχαν πάρα
πολλές βλάβες. Η τεχνική εικόνα που µπορεί να δείχνει αυτή τη
στιγµή ο ΔΕΔΔΗΕ µπορεί να είναι αυτή, αλλά επί των πρακτικών
ζητηµάτων οι αποστάσεις είναι τεράστιες, τα δεδοµένα είναι
πολύ δύσκολα µε το κοµµάτι των υποδοµών και των δρόµων στη
Χαλκιδική. Δεν µιλάµε για ένα απλά τεχνικό ζήτηµα, αλλά για ένα
κοινωνικό ζήτηµα το οποίο αναδεικνύει αυτή τη στιγµή την
ανάγκη να υπάρχει και να επαναλειτουργήσει το υποκατάστηµα
ΔΕΔΔΗΕ στην Αρναία, προκειµένου οι περιοχές αυτές που σας
ανέφερα και οι προηγούµενες, και η Μεγάλη Παναγία και ο Στα-
νός, όλες αυτές οι περιοχές να µπορούν να έχουν µια πιο άµεση
δυνατότητα να αντιµετωπιστούν οι τεχνικές βλάβες στην ώρα
τους. 

Γι’ αυτό και πιο πριν σας ανέφερα και τα δεδοµένα τα οποία
υπάρχουν σε ό,τι αφορά, κύριε Υπουργέ, µε τις γεωµετρικές
αποστάσεις, για να καταλάβετε και τη σηµαντικότητα του θέµα-

τος αλλά και ότι είναι πολύ δύσκολο -κι ένα παραπάνω κατά τους
καλοκαιρινούς µήνες- να έχουµε άµεση αντιµετώπιση των βλα-
βών. 

Εγώ άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον αυτά τα οποία είπατε. Ξέρω
ότι το σκεπτικό σας είναι να επιλύονται τα ζητήµατα, αλλά ο θε-
σµικός ρόλος της εταιρείας ΔΕΔΔΗΕ από την πλευρά της είναι
η λειτουργία και η ανάπτυξη του δικτύου διανοµής ηλεκτρικής
ενέργειας. Όµως, αυτό πρέπει να γίνεται µε τον ανάλογο χρόνο
και την κατάλληλη στιγµή. Γι’ αυτόν τον λόγο θεωρώ και πιστεύω
ότι πρέπει να δείτε το πρόβληµα µε υπευθυνότητα, όπως άλλω-
στε απαιτεί και η κατάσταση, και να δώσουµε τη δυνατότητα ει-
δικότερα σε µια περίοδο που έχουµε έναν πολύ δύσκολο χειµώνα
σε όλες αυτές τις περιοχές που σας ανέφερα, αλλά και στις επι-
χειρήσεις κατά τους καλοκαιρινούς µήνες και στους δηµότες του
Δήµου Αριστοτέλη, να συνεχίσουν την καθηµερινότητά τους
απρόσκοπτα και χωρίς προβλήµατα. 

Και ξέρετε, είναι πολύ δύσκολο σε µία περιοχή, όπου είναι και
πάρα πολλοί ηλικιωµένοι σε µικρά χωριά, οι οποίοι, όπως σας
είπα και πιο πριν, µπορεί να έχουν ζητήµατα υγείας, να αντιµε-
τωπίζουν τέτοια προβλήµατα σε ό,τι αφορά το ρεύµα και µε ό,τι
συνεπάγεται αυτό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητέ κύριε Πάνα, εννοείται ότι κανείς δεν θέλει να βλέπει

ανθρώπους που είναι ευάλωτοι, όπως άνθρωποι σε µεγάλη ηλι-
κία, να αντιµετωπίζουν προβλήµατα στην ηλεκτροδότηση των
σπιτιών τους ή των επιχειρήσεών τους, αν πρόκειται για ανθρώ-
πους του επαγγελµατικού κόσµου. 

Ο ΔΕΔΔΗΕ εκτελεί τακτικά και επαναλαµβανόµενα προγράµ-
µατα επιθεώρησης και συντήρησης του δικτύου διανοµής ηλε-
κτρικής ενέργειας, µε πλήρη αξιοποίηση κάθε εργαλείου. Ποια
είναι αυτά τα εργαλεία; Είναι κυρίως η σύγχρονη τεχνολογία,
έτσι ώστε να παρέχει βελτιωµένες υπηρεσίες στους καταναλω-
τές και βεβαίως στο κοινωνικό σύνολο. 

Αν υπήρχαν αρρυθµίες τα τελευταία χρόνια, αυτές σε πολύ µε-
γάλο βαθµό έχουν αντιµετωπιστεί, σύµφωνα µε τα στατιστικά
στοιχεία που ο ΔΕΔΔΗΕ έχει παρουσιάσει. Αυτό που ο ΔΕΔΔΗΕ
λέει -και οφείλω να σας το µεταφέρω- είναι ότι η οµαλή λειτουρ-
γία του δικτύου δεν επηρεάζεται από το εάν θα επαναλειτουρ-
γήσει στην Αρναία το κατάστηµα του ΔΕΔΔΗΕ. Το κλειδί για τη
σωστή λειτουργία της παροχής της ηλεκτρικής ενέργειας σε
οποιονδήποτε δήµο της χώρας, όχι µόνο στην Αρναία στη Χαλ-
κιδική, είναι να υπάρχει ένας συνδυασµός σύγχρονης τεχνολο-
γίας και µιας αξιόπιστης υπηρεσίας, όπως είπατε και εσείς,
αποκατάστασης των βλαβών, έτσι ώστε να προσφέρονται οι
απαιτούµενες λύσεις και στους οικιακούς και τους επαγγελµα-
τίες καταναλωτές. 

Όλα αυτά που µας παρουσιάσατε, εµείς θα τα µεταφέρουµε
στον ΔΕΔΔΗΕ εκ νέου και από εκεί και πέρα θα ξαναµιλήσουµε,
φαντάζοµαι, στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Γενικό Λύκειο Πύργου Ηλείας.  

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την πέµπτη µε αριθµό 151/8-11-2022 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σεισµικές έρευνες για
πετρέλαια ανοιχτά της Κρήτης µε αδιαφάνεια και µυστικότητα.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 

2764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή έχουν παραβιαστεί τρία ζητή-

µατα νόµου και κοινής λογικής. Πρώτον, κάνετε σεισµικές έρευ-
νες, που για δεκατέσσερις µέρες γίνονταν χωρίς καµµία
ανακοίνωση, χωρίς καµµία NAVTEX, χωρίς καµµία διαδικασία.

Δεύτερον, ενώ έχετε δεσµευτεί ότι δεν θα κάνετε σεισµικές
έρευνες παρά µόνο το χειµώνα, ότι δηλαδή θα κάνετε µόνο χει-
µωνιάτικα και όχι εκτός χειµώνα, τελικά ξεκινήσατε από το Νο-
έµβρη. Η όλη ιστορία του χειµώνα είναι εντελώς παράλογη, έτσι
και αλλιώς, όπως και όλα αυτά που κάνετε. Δηλαδή, δεν παίζει
κανένα ρόλο αυτό, διότι εκεί πέρα είναι οι φάλαινες, αλλά εσείς
παραβιάσατε ακόµα και αυτό που είπατε.

Τρίτον, για να γίνουν αυτές οι σεισµικές έρευνες, θα εφαρµό-
σετε µια τεχνολογία που δεν υπάρχει. Όπως είπε ο πρόεδρος και
διευθύνων σύµβουλος της Ελληνικής Διαχειριστικής Εταιρείας
Υδρογονανθράκων, η χώρα µας θα γίνει εργαστήριο για τη νέα
τεχνολογία. 

Και όλα αυτά πού, κύριε Υπουργέ; Εκεί πέρα και σας διαβάζω
τις δηλώσεις του Υπουργού σας των Εξωτερικών. Ο κ. Δένδιας
λέει: «Η Ελλάδα δεν θα γίνει χώρα παραγωγής υδρογονανθρά-
κων, δεν θα αρχίσει να σκάβει το βυθό της Μεσογείου. Είναι ένας
παράδεισος στη γη,» -στο Αιγαίο αναφέρεται και στις θάλασσές
µας- «δεν σκοπεύουµε να τον µετατρέψουµε σε Κόλπο του Με-
ξικού». 

Τελικά, αλλάξατε γνώµη; Αποφασίσατε να µας µετατρέψετε
σε κόλπο του Μεξικού; Και πού όλα αυτά; Στο σηµαντικότερο φυ-
σικό τόπο για τις φάλαινες και τα δελφίνια σε όλη τη Μεσόγειο,
στην ελληνική τάφρο, που µε βάση το UCM, µε βάση την AC-
COBAMS, πρέπει να προστατευτεί. 

Η αντίστοιχη περιοχή της Ισπανίας, που είναι µικρότερη σε ση-
µασία από τη δική µας, έχει προστατευτεί µε πρόσφατη από-
φαση και εσείς τις κάνετε; Πάτε εκεί πέρα να βοµβαρδίσετε µε
250 dB, δηλαδή µε διπλάσια και τριπλάσια ντεσιµπέλ πάνω από
την αντοχή του ανθρώπου, τις αντοχές αυτών των θαλασσίων θη-
λαστικών; Το ξέρετε ότι όταν τα ντεσιµπέλ υπερβαίνουν τα 240,
αυτό οδηγεί σε έκρηξη των εσωτερικών τους οργάνων; Εσείς
βοµβαρδίζετε, καθώς µιλάµε, παράνοµα και τώρα πλέον νοµό-
τυπα αυτό το µοναδικό τόπο αναπαραγωγής των φυσητήρων,
τον έναν από τους δύο τόπους τροφής; 

Αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα. Σας καλούµε να σταµατή-
σετε. 

Πείτε µας, λοιπόν, τί έχει αλλάξει από τις δηλώσεις του κ. Δέν-
δια; Αυτό που κάνετε δεν µας οδηγεί σε έναν κόλπο του Μεξικού,
µε τις τραγικές επιπτώσεις του ατυχήµατος εκεί πέρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Αρσένη, βρισκόµαστε στο Κοινοβούλιο σε µια
συζήτηση κοινοβουλευτική, θεσµική. Fake news υπάρχουν από
εδώ, υπάρχουν από εκεί, όπου και να ρίξεις το βλέµµα σου, όπου
και να στρέψεις την ακοή σου, σε fake news θα πέσεις. Εποµέ-
νως, καλό είναι να ελέγχουµε το είδος της πληροφόρησης, που
φθάνει στα χέρια µας και να µην γινόµαστε και οι ίδιοι φορείς
της παραπληροφόρησης.

Είναι δυνατόν το ερευνητικό πλοίο να ξεκίνησε έρευνες, όπως
λέτε στην ερώτησή σας, χωρίς να έχει πάρει άδεια; Είναι δυνατόν
να ξεκίνησε, χωρίς να έχει εκδώσει NAVTEX; Είναι δυνατόν αυτό
και λέτε ότι στα κρυφά κάνει τις έρευνες, όταν ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός βγαίνει και ανακοινώνει την ηµεροµηνία έναρξης των
ερευνών; 

Ακούστε, λοιπόν: Οι γεωφυσικές έρευνες ξεκίνησαν λίγες ηµέ-
ρες µετά τη συνέντευξη του Πρωθυπουργού. Ο Πρωθυπουργός
στις 7 του µήνα είχε δώσει τη συνέντευξή του, που είχε κάνει τη
δήλωση, και στις 10 Νοεµβρίου, µε την έκδοση της NAVTEX µε
αριθµό ZCZCKAO2, το ερευνητικό σκάφος «Sanco Swift» έκανε
έλεγχο και προετοιµασία των συστηµάτων του ενώ από την 1η

Νοεµβρίου παρέµενε αγκυροβοληµένο στους Καλούς Λιµένες
της Κρήτης, αναµένοντας την έγκριση της απαραίτητης NAVTEX,
η οποία εξεδόθη στις 10 Νοεµβρίου 2022. Δηλαδή, για να το πω
απλά, πριν από τις 10 Νοεµβρίου δεν έγινε καµµία, µα καµµία

απολύτως γεωφυσική έρευνα στην περιοχή. 
Εποµένως, αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτή είναι η αλήθεια,

δεν είναι τα fake news, που ενδεχοµένως κάποιος σας παραπλά-
νησε ή άκριτα τα υιοθετήσατε. 

Βεβαίως, οι γεωφυσικές έρευνες θα πραγµατοποιηθούν και
πραγµατοποιούνται σύµφωνα µε τα αυστηρότερα πρωτόκολλα
και διεθνή πρότυπα για την προστασία του περιβάλλοντος, όπως
είναι τα εξής: Χρήση του πρωτοκόλλου ήπιας εκκίνησης, έτσι
ώστε να διασφαλιστεί ότι τα θαλάσσια θηλαστικά θα µπορέσουν
να αποµακρυνθούν προσωρινά από την περιοχή όπου θα διενερ-
γούνται οι γεωφυσικές έρευνες, πριν από την έναρξή τους. 

Οι γεωφυσικές έρευνες θα έχουν, λοιπόν, διπλάσιο αριθµό πα-
ρατηρητών πάνω στα ερευνητικά πλοία, έτσι ώστε να διασφαλι-
στεί δια της οπτικής επαφής η προστασία των κητών, και εννοώ
µε παρατήρηση και την προειδοποίηση και άλλων βεβαίως ειδών
θαλάσσιας ζωής εντός της ζώνης ασφαλείας.

Έχουµε, επίσης, τα εξής µέτρα: Επέκταση της ακτίνας της
ελάχιστης ζώνης ασφαλείας, για την οποία µόλις µίλησα, γύρω
από το πλοίο, έτσι ώστε εάν υπάρξει εντοπισµός µεγάλου θαλάσ-
σιου ζώου, αµέσως να εντοπιστεί και να επεκταθεί, άρα, η ακτίνα
σε µεγαλύτερη ζώνη. Έχουµε περίοδο αναµονής τριάντα λεπτών
πριν από την έναρξη και παύση κάθε εξερευνητικής δραστηριό-
τητας. Παθητική ακουστική παρακολούθηση υποβρύχιων ήχων
για τη µέτρηση των επιπέδων θαλάσσιου θορύβου για τον εντο-
πισµό θαλάσσιων θηλαστικών. Εφαρµογή ζώνης αποκλεισµού
ενός χιλιοµέτρου γύρω από τις περιοχές «NATURA» και τις ιχ-
θυοκαλλιέργειες. Παρακολούθηση µε εναέρια µέσα των κητω-
δών κατά τη διάρκεια και µετά το πέρας των ερευνών. Έχουµε,
δηλαδή, πλήρη συµµόρφωση µε όλους τους εφαρµοστέους κα-
νονισµούς και οδηγίες, σύµφωνα µε τις συµβάσεις ACCOBAMS
και τις κατευθύνσεις του JNCC. 

Επίσης, µία ακόµα δικλείδα ασφαλείας είναι και το γεγονός ότι
θα υπάρχουν ανεξάρτητοι παρατηρητές της Ελληνικής Διαχειρι-
στικής Εταιρείας Υδρογονανθράκων και Ενεργειακών Πόρων
πάνω στο σκάφος και βεβαίως πρέπει να πούµε ότι υπάρχει έµ-
πειρο εξιδεικευµένο προσωπικό, το οποίο βρίσκεται σε συνεχή
επικοινωνία µε τις τοπικές λιµενικές και περιφερειακές αρχές, µε
τα εµπορικά και αλιευτικά σκάφη που πλέουν κοντά στις περιο-
χές των ερευνών, έτσι ώστε να επιτηρούνται οι καθηµερινές δρα-
στηριότητες σε αυτές τις περιοχές. 

Άρα, λοιπόν, σας απάντησα και στη δευτερολογία µου θα σας
δώσω περισσότερα στοιχεία, σχετικά µε τα περιβαλλοντικά σχέ-
δια δράσης στα νότια και στα δυτικά της Κρήτης.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστώ.
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα επαναλάβω τις δηλώσεις του Υπουργού

σας, του Υπουργού Εξωτερικών, του κ. Δένδια: «Δεν θα γίνουµε
χώρα παραγωγής υδρογονανθράκων. Δεν θα σκάψουµε τον βυ-
θό της Μεσογείου. Είναι ένας παράδεισος στη γη, δεν σκο-
πεύουµε να τον µετατρέψουµε σε κόλπο του Μεξικού».

Θέλω να µας εξηγήσετε, τί ακριβώς έχει αλλάξει; Σκοπεύετε
πλέον να µας µετατρέψετε σε κόλπο του Μεξικού; 

Να θυµίσω τι σηµαίνει κόλπος του Μεξικού. Μιλάµε για το
Deepwater Horizon της «BP», που εξερράγη στον κόλπο του Με-
ξικού, Στα χίλια εξακόσια µέτρα είναι το βάθος. Εσείς κάνετε σει-
σµική έρευνα αυτή τη στιγµή σε σηµεία, που όχι µόνο το
οποιοδήποτε κοίτασµα, αλλά ο βυθός είναι στα τριάµισι χιλιόµε-
τρα, Μπορεί και στα πέντε χιλιόµετρα να βρίσκεται το οποιοδή-
ποτε πιθανό κοίτασµα. Για τεχνολογίες που δεν υπάρχουν µας
κάνετε πειραµατόζωα. Όχι µόνο είναι υψηλή η πιθανότητα ατυ-
χήµατος, αλλά είναι σχεδόν ισότιµη µε το να µην υπάρξει ατύ-
χηµα. Είναι εντελώς πειραµατικό αυτό που κάνετε. 

Να δούµε ποιες ήταν οι επιπτώσεις εκεί, στα χίλια εξακόσια
µέτρα στον κόλπο του Μεξικού, σε αυτό που αναφέρει ο κ. Δέν-
διας; Έντεκα εργαζόµενοι σκοτώθηκαν, πέντε χιλιάδες θαλάσσια
θηλαστικά, τρισεκατοµµύρια νεαρά ψάρια χάθηκαν. Μόνο στην
αλιεία το κόστος υπολογίζεται στα 47 εκατοµµύρια δολάρια. Εκεί
η κυβέρνηση της Αµερικής ανάγκασε κάπως τις εταιρείες να πλη-
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ρώσουν. Στη δική µας περίπτωση, όπως ξέρουµε, σε οποιοδή-
ποτε ατύχηµα δεν θα πληρώσει κανείς, γιατί αυτή είναι πραγµα-
τικότητα. 

Και βέβαια έχετε δίκιο. Μπορεί να υπάρξουν fake news, ότι
είναι δεκατέσσερις µέρες που έκανε σεισµικές έρευνες. Είναι
fake news, γιατί είναι δεκαεπτά µέρες. Αυτό είναι το σωστό νού-
µερο, δεκαεπτά µέρες. Και ξέρετε, επειδή εδώ πέρα δεν υπάρχει
απόρρητο όπως στις υποκλοπές, το σήµα του πλοίου είναι διε-
θνώς δηµόσιο. Ξέρουµε για τις βόλτες που έκανε το σχετικό
πλοίο, το «SANCO SWIFT». Είναι καταγεγραµµένες στους χάρτες
οι διαδροµές που έκανε και το ότι δεν ήταν όλες αυτές τις ηµέ-
ρες στους Καλούς Λιµένες. Οπότε ξέρουµε τι συνέβη. 

Πείτε µας, έκανε βόλτες αναψυχής; Το ερευνητικό πλοίο πή-
γαινε πάνω κάτω στην ελληνική τάφρο για να δοκιµάσει τα νερά;
Δεν έκανε σεισµικές έρευνες; Ξεκίνησε δεκαεπτά µέρες µετά και
δεκαεπτά µέρες ήταν κρουαζιέρα; Γιατί πήγαινε στην εν λόγω
περιοχή; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Λέτε ότι ο Πρωθυπουργός µας ανακοίνωσε, και όντως ανακοί-
νωσε. Ξέρετε πότε το ανακοίνωσε; Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε πότε
ανακοίνωσε ο κ. Μητσοτάκης ότι θα προχωρήσει µε τις σεισµικές
έρευνες; Μια µέρα αφού µια κυριακάτικη εφηµερίδα ανακοίνωσε
τη µαύρη λίστα των υποκλοπών. Την εποµένη, στον κ. Χατζηνι-
κολάου βγήκε και είπε για τις σεισµικές έρευνες, οι οποίες γίνον-
ταν δεκαεπτά µέρες, αλλά προφανώς εκείνη τη στιγµή πολιτικά
ήθελε να αλλάξει την ατζέντα. Κι έτσι το χρησιµοποίησε. Τέτοια
χώρα είµαστε. Το επισηµοποίησαν όταν θέλησαν να αλλάξουν
την ατζέντα. 

Εµείς σας καλούµε να σταµατήσετε και τις σεισµικές έρευνες
και το εµπόριο ελπίδας. Είναι ένα µεγάλο ψέµα ότι έστω 1 ευρώ
θα πάει προς την ανακούφιση της ενεργειακής κρίσης, της ακρί-
βειας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κλείστε. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως στο Ηνωµένο Βασίλειο, που έχει αυτάρκεια σε φυσικό

αέριο, έχει αυτάρκεια σε ενέργεια και έχουν τις ακριβότερες
τιµές µαζί µε µας, έτσι και στην Ελλάδα θα µας πουλάει ό,τι βρει,
είτε το βρίσκει εδώ είτε στη Νικαράγουα είτε στη Νιγηρία. Το ίδιο
θα είναι. Δεν θα επωφεληθεί ούτε 0,1 σεντ. Η µόνη ζηµιά θα είναι
στον τουρισµό και βέβαια στο περιβάλλον, στο πιο σηµαντικό ση-
µείο φύσης στη Μεσόγειο, που είναι η ελληνική τάφρος. Προ-
στατεύστε την αντί να κάνετε σεισµικές έρευνες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Εδώ είδα µόνο εµπόριο καταστροφής. Κατηγορείτε την Κυ-
βέρνηση για εµπόριο ελπίδας. Γιατί; Διότι ανακοινώνει τα ερευ-
νητικά στοιχεία, που εδώ και αρκετά χρόνια έχουν συγκεντρωθεί
στο δυναµικό της χώρας και επιµένετε, ενώ σας το λέω ξεκάθαρα
ότι δεν έγινε καµία απολύτως γεωφυσική έρευνα, παρά µόνο
µετά τις 10 Νοεµβρίου, αφού εξεδόθη η NAVTEX; 

Και εσείς επιµένετε να λέτε ότι έκανε έρευνες το σκάφος; Ποιο
είναι το τεκµήριό σας; Ποια είναι η απόδειξη; Πραγµατικά δεν
µπορώ να το διανοηθώ αυτό. Επιµένετε να λέτε ότι όχι δεκατέσ-
σερις, αλλά δεκαεπτά µέρες πριν έκανε έρευνες. Γιατί; Γιατί κυ-
κλοφορούσε, λέει, στη θαλάσσια περιοχή, εκεί. 

Σας το λέω από το Βήµα της Βουλής, από το πιο επίσηµο Βήµα
αυτής της χώρας, ότι οι γεωφυσικές έρευνες δεν ξεκίνησαν παρά
µόνο µετά τις 10 Νοεµβρίου και αφού είχε εκδοθεί η σχετική
NAVTEX και επιµένετε να λέτε ότι γίνονταν και πριν. Γιατί το κά-
νετε αυτό; 

Ακούστε τώρα γιατί έχετε κάνει πολλά ερωτήµατα. Πρώτα από
όλα οι γεωφυσικές έρευνες θα πραγµατοποιηθούν σε απόλυτη
συµµόρφωση προς τους κανονισµούς και βάσει των διεθνών
συµφωνιών, δηλαδή, ACCOBAMS και MARPOL 6, αλλά και τις
κατευθύνσεις της µεικτής επιτροπής για τη διατήρηση της
φύσης και της προστασίας των κητωδών, GNCC. Η Ελληνική Δια-
χειριστική Εταιρεία Υδρογονανθράκων φροντίζει να τηρούνται

κατά γράµµα όλοι οι περιβαλλοντικοί όροι και δεσµεύσεις και γι’
αυτό τον λόγο τοποθετεί ανεξάρτητο παρατηρητή πάνω στα
πλοία. 

Να δούµε λίγο την ασπίδα του θαλασσίου περιβάλλοντος και
των θαλάσσιων οικοσυστηµάτων γι’ αυτές τις έρευνες; Πρέπει
να πούµε ότι στο πλαίσιο των συµβάσεων µίσθωσης για την
έρευνα και εκµετάλλευση υδρογονανθράκων στη θαλάσσια πε-
ριοχή δυτικά της Κρήτης και νοτιοδυτικά της Κρήτης, κύριε Πρό-
εδρε, υποβλήθηκαν στη Διεύθυνση Περιβαλλοντικής Αδειοδότη-
σης του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας το περιβαλ-
λοντικό σχέδιο δράσης δυτικής Κρήτης και το περιβαλλοντικό
σχέδιο δράσης νοτιοδυτικής Κρήτης. Για να δούµε ποιες είναι οι
απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν αυτά τα περιβαλλοντικά σχέ-
δια, πρέπει να προδιαγράψουµε τις φάσεις του προγράµµατος.
Θα είµαι πάρα πολύ περιεκτικός. 

Πρώτα απ’ όλα, η ολοκληρωµένη µέριµνα για την πρόληψη,
τον περιορισµό και την αντιµετώπιση των επιπτώσεων στο περι-
βάλλον θα ανατεθεί, βάσει αυτού του σχεδίου και της έγκρισης
που θα υπάρξει, σε διακριτή µονάδα περιβάλλοντος. Η µονάδα
αυτή θα οργανωθεί και θα λειτουργεί µε αποκλειστική ευθύνη
του φορέα στον οποίο έχει παραχωρηθεί το δικαίωµα έρευνας,
ενώ θα επιβλέπεται από την Αρχή Σχεδιασµού. 

Η Μονάδα Περιβάλλοντος, λοιπόν, θα πρέπει να εξασφαλίζει
τα εξής, ότι στελεχώνεται µε επαρκές σε πλήθος και κατάρτιση
προσωπικό, διαθέτει τις υποδοµές και τους πόρους που είναι
απαραίτητα για την αποτελεσµατική λειτουργία της, προσανατο-
λίζεται σε καθήκοντα περιβάλλοντος, τα οποία πρέπει και µπο-
ρούν να συνδυάζονται µόνο µε θέµατα ασφάλειας και υγιεινής,
ενηµερώνεται διαρκώς αναφορικά µε τις τεχνολογίες αιχµής που
αναπτύσσονται και εφαρµόζονται διεθνώς σε θέµατα περιβάλ-
λοντος σε αυτό τον τοµέα της έρευνας και της ανάπτυξης των
υδρογονανθράκων, ενώ οι ηχοβολιστικές διασκοπήσεις του πυθ-
µένα, οι γνωστές σεισµικές έρευνες -οι οποίες σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία δεν υπάγονται σε περιβαλλοντική αδειοδό-
τηση- θα διεξάγονται υπό το λεπτοµερές πλέγµα µέτρων προ-
στασίας θαλασσίου περιβάλλοντος, σύµφωνα µε το περιβαλλο-
ντικό σχέδιο δράσης.

Και ειδικά σε ό,τι αφορά στην αποτροπή επιπτώσεων στα κη-
τώδη, τα µέτρα του περιβαλλοντικού σχεδίου δράσης θα πρέπει
κατ’ ελάχιστον να περιλαµβάνουν µέριµνα για τα εξής ζητήµατα:
Πλήρη ανταπόκριση σε δεσµεύσεις φυσικά των διακρατικών συµ-
βάσεων και των διεθνών συµφωνιών, όπως η ACCOBAMS. Κατα-
γραφή στοιχείων που αφορούν στα θαλάσσια θηλαστικά µε
έµφαση στις θαλάσσιες εκτάσεις πάνω από την ελληνική τάφρο,
η οποία βεβαίως, και έχει τεράστια σηµασία και το γνωρίζουµε. 

Βεβαίως και ξέρουµε τον πληθυσµό των κητωδών που διαβι-
ούν εκεί. Βεβαίως υπάρχουν οι καταγραφές και γι’ αυτό άλλωστε
συνεργαζόµαστε και µε τα Ερευνητικά Ινστιτούτα, όπως για πα-
ράδειγµα το «Αρχιπέλαγος», που καταγράφει εδώ και είκοσι χρό-
νια τις κινήσεις κυρίως των φαλαινών φυσητήρων στην τάφρο
αυτή.

Έχουµε επίσης και θα πρέπει να ακολουθηθεί -και βεβαίως θα
ακολουθηθεί- η οπτική και ακουστική παρατήρηση των θαλάσ-
σιων θηλαστικών στην περιοχή της έρευνας, βαθµιαία αύξηση
της ακουστικής ισχύος, ώστε να δίνεται η δυνατότητα και ο χρό-
νος σε τυχόν θαλάσσια θηλαστικά και κητώδη να µετακινηθούν
προσωρινά σε απόσταση ασφαλείας, υπολογιστική ακουστική
προσοµοίωση -προσέξτε, αυτό έχει σηµασία- πηγών και διάδοση
του ήχου σύµφωνα µε τις τοπικές ωκεανογραφικές συνθήκες για
τον υπολογισµό της κατάλληλης ζώνης αποµείωσης, δηλαδή,
του θορύβου. 

Άρα, να το πω πολύ απλά, γνωρίζουµε ποιο είναι το ανάγλυφο
του πυθµένα. Γνωρίζουµε ποιες είναι οι δυνατότητες των ηχοβο-
λιστικών. Γνωρίζουµε όµως ότι, βάσει του ανάγλυφου που υπάρ-
χει αποτυπωµένο µπροστά στο ερευνητικό πλοίο, θα πρέπει να
γίνει η προσαρµογή στην ένταση του ήχου και όχι µόνο. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, οι περιβαλλοντικές δεσµεύσεις µας
είναι αυστηρές, είναι απόλυτες. Και δεν µπορώ να καταλάβω για
ποιο λόγο επικαλείστε αυτά που είπε ο Υπουργός Εξωτερικών κ.
Δένδιας, διότι δεν έρχονται σε καµµία αντίθεση µε αυτά που σας
είπα εγώ. Βεβαίως και δεν θα αφήσουµε τη χώρα, δεν θα αφή-
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σουµε το Αιγαίο, δεν θα αφήσουµε το θαλάσσιο περιβάλλον να
βρεθεί σε κίνδυνο ούτε κατά διάνοια. 

Άρα, λοιπόν, έχετε εµπιστοσύνη στην ελληνική πολιτεία. Μην
έχετε εµπιστοσύνη στα fake news που ήρθατε και µας είπατε σή-
µερα.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 229/10-10-2022 ερώτηση του κύ-
κλου Αναφορών-Ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η
Κυβέρνηση ΝΔ εκχωρεί τις Μονάδες Επεξεργασίας Λυµάτων σε
ιδιώτες, µε οικονοµική επιβάρυνση των Δηµοτικών Επιχειρήσεων
Ύδρευσης και Αποχέτευσης (ΔΕΥΑ), των δήµων και των πολι-
τών».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ,

καλή εβδοµάδα, καλησπέρα. 
Κύριε Αµυρά, η ερώτηση για τις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευ-

σης-αποχέτευσης έχει υποβληθεί δύο φορές. Την πρώτη φορά
την υποβάλαµε στις 19 Σεπτεµβρίου, όπου απάντησε µόνο το
Υπουργείο Εσωτερικών. Τη δεύτερη φορά την υποβάλαµε στις
10 Οκτωβρίου όπου και πάλι δεν λάβαµε απάντηση, γιατί ήταν
από τη γραπτή διαδικασία. Οπότε επανέρχεται σήµερα µε την
επίκαιρη µορφή.

Προκύπτει ένα ερώτηµα από οτιδήποτε αναφέρει η ερώτηση:
Ποιο είναι το σχέδιο της Κυβέρνησης για τις ΔΕΥΑ. Έχει κάποιο
κρυφό σχέδιο που δεν µας έχει ακόµα οµολογήσει; Γιατί απ’ ότι
βλέπουµε και αναφέρεται και στην ερώτηση, είναι ξεκάθαρο ότι
η Κυβέρνηση επιδιώκει να παραχωρήσει σε ιδιώτες τις υποδοµές
αποχέτευσης και ύδρευσης της χώρας µας. Προσπάθησε να το
κάνει µε το εξωτερικό υδραγωγείο της ΕΥΔΑΠ, απέτυχε. Προ-
σπάθησε να το κάνει µε τον ν.4951 που ψηφίστηκε τον Ιούλιο του
2022. Τότε φέρατε µια διάταξη για υποχρεωτική παραχώρηση
της λειτουργίας και συντήρησης και των δικτύων αποχέτευσης,
αλλά και των µονάδων επεξεργασίας λυµάτων για τρία χρόνια.
Υπήρξαν αντιδράσεις από την Ένωση των ΔΕΥΑ, την ΕΥΔΑΠ και
αναγκαστήκατε να το πάρετε πίσω. Επανήλθατε στον επόµενο
νόµο, που βάλατε σε µια παράγραφο δεκατρείς νοµοτεχνικές
τροποποιήσεις του προηγούµενου -είναι από αυτές τις διαδικα-
σίες αριστείας που συναγωνίζεστε ποιος θα κάνει το µεγαλύτερο
λάθος µεταξύ των Υπουργών- και τελικά περάσατε µία τροπολο-
γία η οποία λέει ότι θα παραχωρείται η λειτουργία και η συντή-
ρηση των νέων µονάδων για τρία χρόνια. Δηλαδή, κύριε Πρόεδ-
ρε, αντί να έχουµε τη δοκιµαστική λειτουργία των µονάδων, όπως
προβλεπόταν και τεχνικά ήταν κατοχυρωµένο και από την επι-
στήµη, των βιολογικών καθαρισµών, ας το πούµε έτσι για να γίνει
κατανοητό, περνάτε σε µια υποχρεωτική παραχώρηση για τρία
χρόνια. Άρα χωρίς να το θέλει η ΔΕΥΑ, ο ιδιοκτήτης, δηλαδή, γί-
νεται παραχώρηση έργων ακόµα και αυτών που είναι ενταγµένα
σε χρηµατοδότηση.

Έχουµε, λοιπόν, το εξής περίεργο. Ο ιδιώτης παίρνει από την
Κυβέρνηση µία επιπλέον εργασία κατ’ ανάθεση -αποφασίζετε και
διατάζετε ανεξαρτήτως αν το θέλει ο κύριος του έργου- και µά-
λιστα καλείτε τον κύριο του έργου να πληρώσει και το κόστος
ακόµα και αν είναι ενταγµένο σε χρηµατοδότηση, κύριε Πρό-
εδρε. Παραδείγµατος χάριν µια ΔΕΥΑ στον νόµο σας είναι υπο-
χρεωµένη να πληρώσει τη λειτουργία στον ιδιώτη ακόµα και αν
δεν το θέλει. 

Αυτό λοιπόν αποφασίστηκε µε νόµο. Εδώ, λοιπόν, όπως κατα-
λαβαίνετε έρχεστε ως Κυβέρνηση να επιβαρύνεται τις ΔΕΥΑ και
τους πολίτες και να τους φορτώσετε και το κέρδος των αναδό-
χων. Βρέξει χιονίσει δηλαδή να πληρώνουν έναν ιδιώτη να λει-
τουργεί τη µονάδα ακόµη και αν η ΔΕΥΑ έχει προσωπικό και
τεχνογνωσία και µπορεί να τα βγάλει πέρα µε λιγότερο κόστος. 

Τα ερωτήµατα, λοιπόν, για να µην µακρηγορώ είναι: Γιατί η Κυ-
βέρνηση επιµένει στα τρία χρόνια υποχρεωτική λειτουργία. Δεν
αρκούν οι έξι έως δώδεκα µήνες -που σας λέω και ως µηχανικός
υπεραρκούν- για τη δοκιµαστική λειτουργία; Γιατί δεν λάβατε υπ’
όψιν σας ότι οι περισσότερες ΔΕΥΑ µπορούν να λειτουργήσουν
τα έργα και να έχει χαµηλότερο κόστος ο πολίτης; Και πείτε µου

σας παρακαλώ ποιος θα πληρώσει το επιπλέον κόστος; Διότι γι’
αυτά θα επιβαρυνθούν οι πολίτες και οι ΔΕΥΑ. Και θα ήθελα να
έχετε και µια γνώµη πόσες ΔΕΥΑ και πόσα έργα επηρεάζει η διά-
ταξη. 

Θα επανέλθω στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, διαβάζω λοιπόν, την ερώτηση που

έχετε καταθέσει εσείς και άλλοι σαράντα οκτώ Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ. Λέτε λοιπόν: «Η επιλογή της Κυβέρνησης Μητσοτάκη
για εκχώρηση…», τάχατες –το τάχατες είναι δικό µου- «…όλων
των βασικών κοινωνικών αγαθών, ενέργεια, νερό, αποχέτευση σε
ιδιώτες, µε το πρόσχηµα της κακής λειτουργίας των δηµόσιων
υπηρεσιών...», κ.λπ., «…είναι γνωστή». Είναι να εκπλήσσεται κα-
νείς και να αναρωτιέται: Βρισκόµαστε στο 2014 και δεν το ξέ-
ρουµε; Έχουµε κάνει άλµα στο χρόνο προς τα πίσω; Όχι βέβαια.
Είµαστε στο 2022. Θέλει πολύ πολιτικό θράσος, θα έλεγα να κα-
ταγγέλλει ο ΣΥΡΙΖΑ τις ιδιωτικοποιήσεις. Διότι και οι σαράντα
οκτώ Βουλευτές που έχουν υπογράψει την ερώτηση υπερψήφι-
σαν επί των ηµερών της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ την απόλυτη
ιδιωτικοποίηση σχεδόν των πάντων, δηλαδή, της δηµόσιας περι-
ουσίας µε το Υπερταµείο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τι λέτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Βεβαίως! Καταψηφίσατε εσείς το Υπερταµείο, κύριε Φά-
µελλε; Όχι, το υπερψηφίσατε. Εάν αυτό δεν είναι η κορωνίδα των
ιδιωτικοποιήσεων, τι είναι; 

Και έρχεστε τώρα και λέτε fake news ότι πάµε να ιδιωτικοποι-
ήσουµε τάχατες τις παροχές και τις υπηρεσίες των δηµοτικών
επιχειρήσεων ύδρευσης-αποχέτευσης. Μα, είναι δυνατόν; Εµείς
µιλάµε για ΣΔΙΤ, για σύµπραξη δηµοσίου µε ιδιωτικό τοµέα, την
οποία σύµπραξη ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρνηση τα προηγούµενα χρό-
νια εκθείαζε, την ήθελε. Τότε ήταν αναγκαία, τώρα δεν είναι ανα-
γκαία. Α λα καρτ δηλαδή τα ΣΔΙΤ.

Πάµε να δούµε όµως τα στοιχεία. Να προσγειωθούµε λίγο
στην πραγµατικότητα και να δούµε τι πραγµατικά συµβαίνει µε
τη διαχείριση των αστικών λυµάτων. Η Κυβέρνηση προωθεί έργα
κατασκευής και διαχείρισης βιολογικών καθαρισµών και δικτύων
αποχέτευσης για να αντιµετωπίσουµε τις παθογένειες πολλών,
πολλών δεκαετιών. Για πάρα πολλά χρόνια, όλοι το ξέρουµε δεν
είναι και κανένα κοινό µυστικό, οι βιολογικοί καθαρισµοί παραδί-
δονταν στους εργολάβους στις δηµοτικές επιχειρήσεις και στη
συνέχεια υπολειτουργούσαν. Έτσι λοιπόν η κατάσταση οδηγεί
τη χώρα µας στην πόρτα του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου για πα-
ράβαση βεβαίως κοινοτικής νοµοθεσίας για την προστασία του
περιβάλλοντος. Η Ελλάδα κινδυνεύει µε πρόστιµα από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, καθώς απουσιάζουν οι υποδοµές αποχέτευ-
σης σε οικισµούς άνω των δύο χιλιάδων κατοίκων. Μέχρι το 2005
έπρεπε να είχαν συµµορφωθεί µε τη σχετική ευρωπαϊκή οδηγία
τετρακόσιοι ογδόντα δύο οικισµοί, κύριε Πρόεδρε. 

Όταν ανέλαβε το καλοκαίρι, τον Ιούλιο του 2019 η σηµερινή
Κυβέρνηση σε συµµόρφωση από τους τετρακόσιους ογδόντα
δύο οικισµούς ήταν µόλις οι εκατόν εβδοµήντα. Στο πρώτο εξά-
µηνο του 2022 φτάσαµε στη συµµόρφωση στους διακόσιους σα-
ράντα οικισµούς, µε στόχο να ξεπεράσει τους τριακόσιους πε-
νήντα έως το τέλος του 2023. Εκατόν τριάντα επτά οικισµοί
έχουν ήδη πάρει έγκριση χρηµατοδότησης από το ΕΣΠΑ ή από
εθνικά προγράµµατα και στους εκατό ήδη εκτελούνται έργα. 

Η σύµπραξη, λοιπόν, δηµοσίου µε ιδιώτες θα δώσει λύση και
σε αυτό το πρόβληµα. Εκτιµάται ότι µέσω αυτών των ΣΔΙΤ θα
υπάρξει καλή αντιµετώπιση χρόνιων δυσλειτουργιών και µάλιστα
για αρκετές ΔΕΥΑ, κάποιες από τις οποίες είτε µικρές. Διαχειρί-
ζονται όλες κι όλες δέκα έως δεκαπέντε χιλιάδες συνδέσεις πό-
σιµου νερού. 

Αλλά το ζήτηµα αφορά και στην αγροτική οικονοµία, δεδοµέ-
νου ότι η γεωργία είναι ο µεγαλύτερος καταναλωτής νερού στη
χώρα µας. Υπολογίζεται το 80% έως 85% της κατανάλωσης του
νερού στη χώρα µας γίνεται από τον αγροτικό τοµέα.
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Και τώρα, περί ιδιωτικοποιήσεων. Μα, είναι δυνατόν να µιλάµε
για ιδιωτικοποιήσεις, όταν το ίδιο το Συµβούλιο της Επικρατείας
έχει γνωµοδοτήσει πως η ύδρευση πρέπει να παραµείνει στον
πλειοψηφικό έλεγχο του δηµοσίου; Μα, είναι δυνατόν; Είναι δυ-
νατόν; Ποιος θέλει να πιστέψει ότι η Κυβέρνηση τάχα πάει να πα-
ραβιάσει και την γνωµοδότηση του Σ.τ.Ε. και βαφτίζει τη σύµπ-
ραξη δηµοσίου µε ιδιωτικό τοµέα ως ιδιωτικοποίηση; 

Και να δούµε, λοιπόν, τώρα για ποιο λόγο επιλέχθηκε η περίο-
δος των τριών ετών για την παραχώρηση της κανονικής λειτουρ-
γίας των ΔΕΥΑΙ; Αυτό επελέγη δεδοµένου ότι πάρα πολλές
δηµοτικές επιχειρήσεις έχουν την αδυναµία να αντεπεξέλθουν.
Και έτσι λοιπόν δεν λειτουργούν σωστά οι εγκαταστάσεις επε-
ξεργασίας λυµάτων. Οι οικισµοί δεν συµµορφώνονται µε τις
απαιτήσεις της κοινοτικής οδηγίας. Έτσι λοιπόν µπροστά µας να
έχουµε και τον κίνδυνο του επαπειλούµενου προστίµου από την
Κοµισιόν. 

Άρα, λοιπόν, η υποχρεωτική παραχώρηση των εργασιών λει-
τουργίας και συντήρησης στους αναδόχους για το συγκεκριµένο
αυτό χρονικό διάστηµα δεν έρχεται σε καµµία αντίθεση µε τις
διατάξεις του ιδρυτικού νόµου των ΔΕΥΑΙ. Δεν καταργεί το έργο
στις αρµοδιότητες δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης- αποχέ-
τευσης. Ίσα-ίσα τους ενισχύει και δεν θίγεται σε καµµία περί-
πτωση ο ρόλος τους.

Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζητώντας για τη

λειτουργία των ΔΕΥΑ και την ιδιωτικοποίηση που προωθεί η Κυ-
βέρνηση, ο κ. Αµυράς προσπάθησε να πετάξει την µπάλα στην
εξέδρα και να µιλήσει για θέµατα του παρελθόντος, νοµίζοντας
ότι θα βρει µια σανίδα σωτηρίας. 

Το θέµα είναι ότι εκτός από απώλεια µνήµης, φαίνεται ότι πά-
σχει από το σύνδροµο Μινχάουζεν. Του θυµίζω, λοιπόν, ότι η
ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ ήταν πρωτοβουλίες της
κυβέρνησης του κ. Σαµαρά και του κ. Βενιζέλου, την οποία τώρα
λόγω της ένταξής του στην Νέα Δηµοκρατία την υποστηρίζει, και
σταµάτησε και µάλιστα είχα και την τιµή να είµαι µέλος τότε της
οργανωτικής επιτροπής του δηµοψηφίσµατος που σταµάτησε
την ιδιωτικοποίηση της ΕΥΑΘ στη Θεσσαλονίκη και της ΕΥΔΑΠ
µαζί µε αποφάσεις του Συµβουλίου Επικρατείας. Η Νέα Δηµο-
κρατία αντιθέτως, δεν ξέρω γιατί το ξεχνάει, είναι αυτή η οποία
δεν συµφώνησε µε την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ στη συνταγµατική
Αναθεώρηση για την προστασία του νερού, ώστε να παραµείνει
σε δηµόσιο έλεγχο, και την καταψήφισε, αφαιρώντας την από τη
συνταγµατική Αναθεώρηση. Δηλαδή, µας κατηγορεί ότι εµείς θέ-
λαµε να πουλήσουµε το νερό που περνάγαµε συνταγµατική προ-
στασία, ενώ ο ίδιος πλέον και ως Βουλευτής αυτής της
Κυβέρνησης δεν την ψήφισε και ουσιαστικά την καταψήφισε. Η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όµως δεν είναι αυτή που προ-
σπάθησε να ιδιωτικοποιήσει το υδραγωγείο της ΕΥΔΑΠ και απορ-
ρίφθηκε από το Συµβούλιο Επικρατείας; Η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας δεν είναι αυτή η οποία προσπάθησε και προσπαθεί
να παραπλανήσει και να παρακάµψει την απόφαση του Σ.τ.Ε.
σχετικά µε την ένταξη της ΕΥΑΘ και της ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο;

Ας µην κρυβόµαστε, κύριε Αµυρά. Είναι πολύ γνωστά όλα αυτά
γιατί έχετε συνεχείς ήττες και παρατράγουδα στο κοµµάτι αυτό. 

Επανερχόµαστε όµως, στο θέµα της λειτουργίας των βιολογι-
κών καθαρισµών. Η λειτουργία των βιολογικών καθαρισµών ολο-
κληρώνει το δοκιµαστικό στάδιο σε δώδεκα µήνες. Είτε το πάτε
στα τρία χρόνια είτε το πάτε στα δύο χρόνια εξακολουθεί να πα-
ραµένει το θέµα της λειτουργίας από την αυτοδιοίκηση. 

Εσείς, λοιπόν, τώρα δεν το δίνετε στην αυτοδιοίκηση και το δί-
νετε στον εργολάβο. Έρχεται, όµως, η Ένωση των ΔΕΥΑ και σας
λέει -όχι ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά η Ένωση των ΔΕΥΑ- ότι αυτή η διάταξη
που περάσατε είναι αντίθετη µε τον ιδρυτικό νόµο των ΔΕΥΑ, µε
τον ν.1069/80, γιατί την αποκλειστική αρµοδιότητα την έχουν οι
ΔΕΥΑ και για τη λειτουργία και για τη διαχείριση, ακόµα και για
τα πρόστιµα, κύριε Αµυρά, αν δεν λειτουργεί κάτι σωστά.

Εσείς τώρα έρχεστε και αφαιρείτε αρµοδιότητα από την αυ-
τοδιοίκηση και προσθέτετε επιπλέον κόστος στις ΔΕΥΑ και τους

πολίτες και κέρδος στους αναδόχους. Ποιος είναι τελικά ο στό-
χος; Να γλιτώσουµε τα πρόστιµα και τη λανθασµένη ελλειµµα-
τική λειτουργία των βιολογικών καθαρισµών ή να πάρουν τη
δουλειά οι εργολάβοι; Με ανάθεση από την Κυβέρνηση βρέξει,
χιονίσει, ό,τι και να λέει ο διαγωνισµός, όποιου επιπέδου λειτουρ-
γίας κι αν είναι οι ΔΕΥΑ, τη δουλειά θα την πάρει ο εργολάβος
που θα πάρει το έργο και το κόστος θα το πληρώσουν οι πολί-
τες.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να σας πω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών
στην τελευταία παράγραφο της απάντησής του δεν συµφωνεί µε
αυτό που λέτε εσείς. Λέει ότι είναι αρµοδιότητα της αυτοδιοίκη-
σης και ότι είναι χώρος δηµοσίου και απόφαση της αυτοδιοίκη-
σης να αποφασίσει πώς θα λειτουργήσει τους βιολογικούς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): …(Δεν ακούστηκε)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Εµείς, όµως, ξέρουµε το σχέδιό σας
και µπορώ να καταθέσω συνοδευτικά έγγραφα, κύριε Πρόεδρε,
για να µην σας κουράζω και καθυστερώ, που αποδεικνύουν το
σχέδιο ιδιωτικοποίησης. Πρώτον, στο Ταµείο Ανάκαµψης έχετε
εισάγει αυθαίρετα πρόβλεψη για Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων. Θέ-
λετε να φτιάξετε Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων για να επιβλέψετε την
αγορά που θα αναπτυχθεί στον τοµέα της ύδρευσης. Δεν υπάρ-
χει σήµερα αγορά για να επιβλέπει µια ανεξάρτητη ρυθµιστική
αρχή, όπως είναι η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας ή η Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού. Με τη Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων, την οποία βάλατε
εσείς αυτοβούλως µε δική σας πρωτοβουλία ως Κυβέρνηση στις
υποχρεώσεις της χώρας, είναι σαν να βάζετε µια θηλιά στον
λαιµό της χώρας να ιδιωτικοποιήσει το νερό. 

Ταυτόχρονα όµως, κύριε Πρόεδρε, βρίσκω µία διακήρυξη στις
23 Μαΐου του 2022 από τον Ειδικό Γραµµατέα Διαχείρισης του
ΕΤΠΑ και του Ταµείου Συνοχής, του ΕΣΠΑ εν πάση περιπτώσει,
που λέει τα εξής: «Θα διερευνήσει η Γενική Γραµµατεία Συντονι-
σµού Διαχείρισης Αποβλήτων -ο κ. Γραφάκος που έχετε στο
Υπουργείο- τη διερεύνηση δυνατότητας υλοποίησης έργων ΣΔΙΤ
στα λύµατα». Η Κυβέρνηση, λοιπόν, είτε διά της Ρυθµιστικής
Αρχής Υδάτων, είτε µε τα ΣΔΙΤ στα λύµατα, είτε µε την παραχώ-
ρηση της λειτουργίας των βιολογικών στους αναδόχους, είτε µε
όλα τα σχέδια ιδιωτικοποίησης προσπαθεί από όλες τις µεριές
να ιδιωτικοποιήσει τη διαχείριση του νερού και της αποχέτευσης. 

Και το κορυφαίο το οποίο γίνεται αυτή την περίοδο είναι ότι
έχετε φτάσει σε σηµείο µε τις ρήτρες αναπροσαρµογής και τα
υπερκέρδη που δηµιουργεί ο κ. Στάσσης που εσείς διορίσατε
στη ΔΕΗ να έχουν οι ΔΕΥΑ εξαπλάσιο κόστος ύδρευσης, αποχέ-
τευσης, ενεργειακό τον Σεπτέµβριο µετά τις επιδοτήσεις και οδη-
γείτε σε χρεοκοπία το ενεργειακό κόστος στις ΔΕΥΑ, για να
έρθετε µετά να τις ιδιωτικοποιήσετε, γιατί τάχα δεν µπορούν να
τα βγάλουν πέρα. Αυτοί είστε! Από τη µια µεριά χρεοκοπείτε τις
ΔΕΥΑ, τις οδηγείτε στα κόκκινα µε τεράστιο ενεργειακό κόστος,
νοµοθετείτε και τους παίρνετε αρµοδιότητες και µετά λέτε «δεν
µπορούν οι ΔΕΥΑ, δεν µπορούν οι δήµοι, ας τα πουλήσουµε
όλα». Αυτό κάνετε, ξεπουλάτε τα πάντα και τώρα ξεπουλάτε και
το νερό! Αυτή είναι η αλήθεια, κύριε Αµυρά. Αφήστε τα παραµύ-
θια για το παρελθόν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ κύριε Φάµελλε, είπατε δύο λέξεις-κλειδιά που παρα-

πέµπουν κατευθείαν στη διακυβέρνηση της χώρας από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ: χρεοκοπία και ιδιωτικοποίηση. Σας θυµίζω ότι στον
προϋπολογισµό του 2018 η κυβέρνησή σας είχε εγγράψει έσοδα
100 εκατοµµυρίων ευρώ από την πώληση, από την ιδιωτικοποί-
ηση της ΔΕΗ. Τι συζητάµε τώρα; Και χρεοκοπηµένη η ΔΕΗ επί
των ηµερών σας και προς ιδιωτικοποίηση και µε τη στάµπα του
προϋπολογισµού, όπου είχατε προεγγράψει αυτό το ποσό. Άρα,
λοιπόν, ποια είναι τα παραµύθια; Να’ τα τα «παραµύθια της Χα-
λιµάς»! Να που η ίδια η ζωή τα ξεγυµνώνει και τα φέρνει µπροστά
µας! 

Εγώ, λοιπόν, επαναλαµβάνω ότι µε τη ρύθµιση µε τις ΔΕΥΑ πε-
τυχαίνουµε να λειτουργήσουν ορθότερα οι εγκαταστάσεις, δε-
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δοµένου ότι αρκετοί δήµοι έχουν πρόβληµα, δεν µπορούν να αν-
τεπεξέλθουν. Τι θα κάνουµε µε αυτές τις περιοχές, µε αυτούς
τους δήµους, µε αυτές τις πόλεις; Εκεί δεν έχει δικαίωµα ο κά-
τοικος; Εκεί δεν έχει δικαίωµα ο πολίτης; Και η δηµοτική αρχή
δεν έχει υποχρέωση να κάνει µια ορθή διαχείριση; Να τα αφή-
σουµε έτσι, δηλαδή; Να κλείσουµε τα µάτια σε ένα υπαρκτό πρό-
βληµα που όλοι ξέρουµε; Δεν πρέπει να συµµορφωθούµε µε τις
ευρωπαϊκές απαιτήσεις; Δεν πρέπει να αποφύγουµε πρόστιµα
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Έτσι θα τα αφήσουµε αυτά; 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι είναι υποχρεωτική η παραχώρηση
των εργασιών λειτουργίας και συντήρησης στους αναδόχους γι’
αυτό το µικρό, το συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, τα τρία έτη,
αφού σήµερα πάρα πολλές ΔΕΥΑ είναι, δυστυχώς, ένα µπάχαλο.
Όταν πολλές από αυτές δεν µπορούν να εκπληρώσουν τον ρόλο
τους, κάτι πρέπει να κάνουµε. Εµείς, λοιπόν, δεν ιδιωτικοποιούµε,
αλλά φέρνουµε σε συνεννόηση και σύµπραξη το δηµόσιο µε τον
ιδιωτικό τοµέα. Έτσι, λοιπόν, δεν πρόκειται να θιγεί ούτε κατ’
ελάχιστον ο δηµόσιος χαρακτήρας των υποδοµών, όπως φυσικά
και της ύδρευσης και της αποχέτευσης. 

Η συγκεκριµένη διάταξη αφορά όλες τις εγκαταστάσεις επε-
ξεργασίας λυµάτων που θα δηµοπρατηθούν µε τη δηµοσίευση
του νόµου σε ΦΕΚ. Η Κυβέρνηση έχει χρηµατοδοτήσει τους δή-
µους µε σηµαντικούς πόρους, ώστε να είναι σε θέση να αντεπε-
ξέλθουν στο συνολικά αυξηµένο λειτουργικό ενεργειακό κόστος.
Επίσης, τα έργα των οποίων η χρηµατοδότηση έχει µεν εγκριθεί,
αλλά δεν έχει ξεκινήσει η διαδικασία ανάθεσης θα δηµοπρατη-
θούν µε νέο νόµο. Λέµε, λοιπόν, και ξεκαθαρίζουµε ότι δεν πρό-
κειται να υπάρξει καµµία περαιτέρω οικονοµική επιβάρυνση των
ΔΕΥΑ από την παραχώρηση της λειτουργίας και της συντήρησης
των νέων υποδοµών στους αναδόχους. 

Λέτε για περιορισµό των αρµοδιοτήτων της αυτοδιοίκησης.
Πείτε µου, λοιπόν, πού είναι η οικονοµική επιβάρυνση των ΔΕΥΑ
και των πολιτών. Αποδείξτε µου πού είναι και από πού προκύπτει.
Από πουθενά φυσικά. Άρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν περιορίζει,
το αντίθετο µάλιστα, τις αρµοδιότητες και τα δικαιώµατα της αυ-
τοδιοίκησης. Στηρίζει την αυτοδιοίκηση, τη θέλει ισχυρή, έτσι
ώστε να παίζει τον διοικητικό, αναπτυξιακό, κοινωνικό και πολι-
τικό της ρόλο, έτσι όπως θα έπρεπε και βεβαίως, το µέτρο µε το
οποίο κινούµαστε προχωρά στην ουσία πιο γρήγορα στην υλο-
ποίηση των έργων µε το µικρότερο δυνατό κόστος, έτσι ώστε να
µην υπάρχει καµµία επιπλέον οικονοµική επιβάρυνση τόσο για
τις ΔΕΥΑ όσο και για τους πολίτες. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε, λοιπόν, µε την τέταρτη µε αριθµό 230/14/10-10-2022 ερώ-
τηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου αναφο-
ρών-ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Παραπλάνηση
καταναλωτών, πελατειακή σχέση µε τον Τύπο και αντιποίηση του
ρόλου της πολιτείας, τα νέα κατορθώµατα της χρυσοπληρωµέ-
νης γαλάζιας διοίκησης της ΔΕΗ».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ακόµα και µάντης να ήταν ο κ. Αµυ-

ράς, δεν θα άνοιγε κουβέντα για τη ΔΕΗ γνωρίζοντας την επό-
µενη ερώτηση, την οποία βέβαια γνώριζε. 

Κύριε Αµυρά, εδώ έχουµε µία ερώτηση η οποία έχει έρθει µε
καθυστέρηση ως αναπάντητη από την Κυβέρνηση. Κατατέθηκε
για πρώτη φορά, κύριε Πρόεδρε, στις 7 Σεπτεµβρίου, αλλά δεν
απαντήθηκε, ενώ κατατέθηκε και για δεύτερη φορά στις 10
Οκτωβρίου και πάλι δεν απαντήθηκε -είναι αυτή η τακτική των
«αρίστων»!- και παρέµεινε αναπάντητη. Όµως, σηµειώνω, κύριε
Πρόεδρε -γιατί πρέπει να το λύσουµε κάπως- ότι αυτή η ερώτηση
εκτός από πολλά ανοιχτά ερωτήµατα, έχει και αίτηση κατάθεσης
εγγράφων. Δεν ξέρω αν ο κ. Αµυράς έχει φέρει τα έγγραφα που
ζητούνται. Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να µας το πει εισαγω-
γικά, γιατί αν δεν έχει φέρει τα έγγραφα, αυτή η ερώτηση δεν
µπορεί να συζητηθεί.

Η ερώτηση αφορά τη µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη για τη δήθεν κατάργηση της ρήτρας αναπροσαρµογής. Μι-
λάµε για τότε που όταν αποκαλύφθηκε πλέον σε όλη την ελλη-

νική κοινωνία η ληστρική και καταχρηστική ρήτρα που εφάρµοσε
η ΔΕΗ στις 5 Αυγούστου του 2021 µε εντολή του κ. Μητσοτάκη
-γιατί είναι ο κ. Στάσσης που την εφάρµοσε, στη ΔΕΗ εφαρµό-
στηκε για πρώτη φορά, ιστορικά, ρήτρα αναπροσαρµογής-, ήρθε
στη συνέχεια και κατήργησε τη ρήτρα αναπροσαρµογής και τη
βάζει πολλαπλασιαζόµενη πλέον στην τιµή προµήθειας. Έτσι αρ-
χίζουν να δηµιουργούνται υπερκέρδη στην προµήθεια. Η Κυβέρ-
νηση τα δέχθηκε και αυτά καθυστερηµένα και την προηγούµενη
βδοµάδα έφερε εκ των υστέρων διάταξη για να τα φορολογήσει.
Όµως, κύριε Πρόεδρε, σας λέω ένα παράδειγµα: Μόνο τον
Οκτώβριο η «γαλάζια» διοίκηση της ΔΕΗ είχε βάλει «καπέλο»
156% πάνω στη χονδρεµπορική. Μιλάµε για «καπέλο» υπερκερ-
δών 156% πάνω στη χονδρεµπορική τιµή!

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε επισηµάνει πρώτος αυτό το ζήτηµα και πρέπει
να οµολογήσουµε ότι, δυστυχώς, τα λεφτά είναι ήδη στα ταµεία
των ενεργειακών εταιρειών και µάλιστα τα υπερκέρδη αυτά χρη-
µατοδοτούνται και από τον προϋπολογισµό. Ο κ. Μητσοτάκης,
δηλαδή, παίρνει λεφτά από τη φορολογία και τα δίνει µε επιδο-
τήσεις -τον Σεπτέµβριο ήταν περίπου 800 εκατοµµύρια!-, για να
χρηµατοδοτήσει τα υπερκέρδη των «ηµετέρων» του Μαξίµου. 

Όµως, στην ερώτηση αναφερόµαστε στο πώς η ΔΕΗ διαχειρί-
στηκε αυτή την τάχατες κατάργηση της ρήτρας και την ανταλ-
λαγή επιστολών µε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. Μάλιστα,
ζητάµε να γίνει κατάθεση επιστολών και εδώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδώ, λοιπόν, η ΡΑΕ λέει ότι υπάρχει σοβαρό πρόβληµα δια-
φάνειας, δηµοσιότητας και σοβαρό πρόβληµα αυθαιρεσίας της
ΔΕΗ. Πρακτικά το δηµοσίευµα λέει ότι η ΔΕΗ κάνει ό,τι θέλει στη
διαφηµιστική εκστρατεία, έχει παραπλανητικές αναφορές στην
κρατική επιδότηση, τα τιµολόγια προκαλούν στρέβλωση του αν-
ταγωνισµού, έχουµε αυθαίρετη συµπεριφορά των «γαλάζιων»
στελεχών έναντι των καταναλωτών, προνοµιακή σχέση της ΔΕΗ
µε τον Τύπο, µοίρασµα µεγάλων διαφηµιστικών πακέτων και τη
ΔΕΗ να αναλαµβάνει τον ρόλο της πολιτείας και της Ρυθµιστικής
Αρχής Ενέργειας, άρα και παραποίηση ρόλου. 

Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι τι µέτρα έχουν παρθεί για να υπάρ-
ξει συµµόρφωση, τι ποινές έχουν επιβληθεί, αν ισχύουν οι κατη-
γορίες για παραπληροφόρηση, παραπλανητικές και αθέµιτες
πρακτικές και αντιποίηση του ρόλου της πολιτείας, τι στάση δη-
λαδή κρατάει το ΥΠΕΝ σε σχέση µε αυτά που καταγγέλλει η Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας και αν έχει πραγµατοποιηθεί έλεγχος για
τις διαφηµιστικές εκστρατείες Σεπτεµβρίου, Οκτωβρίου και Νο-
εµβρίου σε όλους τους προµηθευτές, όχι µόνο στη ΔΕΗ. 

Αλλά υπάρχει ένα θέµα: Μέσα στην ενεργειακή κρίση και µέσα
στην απίστευτη ταλαιπωρία και αισχροκέρδεια έναντι των κατα-
ναλωτών, υπόκεινται και σε αυθαιρεσία, η οποία εκπέµπεται διά
διαφηµιστικών πακέτων των εταιρειών; Δηλαδή, κύριε Αµυρά,
δεν φτάνει που χρεώνετε και κλέβετε από τα νοικοκυριά και τους
επιχειρηµατίες δισεκατοµµύρια, τους παραπλανούν οι προµη-
θευτές και µε διαφηµιστικές καµπάνιες και µάλιστα τα γαλάζια,
χρυσοπληρωµένα, διορισµένα από εσάς παιδιά της ΔΕΗ;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Λοιπόν, οφείλω να πω ότι γραπτή, βέβαια, ήταν η ερώτηση που

έµεινε αναπάντητη. Κακώς που έµεινε αναπάντητη και έγινε επί-
καιρη, συµφωνώ µαζί σας. Εν πάση περιπτώσει, έχει µέσα διά-
φορα πιπεράτα στοιχεία. Έχει µέσα, θα έλεγα, µυθιστορηµατικά
στοιχεία, έχει καταγγελίες, έχει ίντριγκες, έχει δολοπλοκίες, έχει
µπάχαλα, έχει καταστροφές. Λοιπόν, αυτά είναι για το «NET-
FLIX», δεν είναι για την πραγµατικότητα. Είναι για να γράψουµε
σενάριο για το «NETFLIX». 

Λοιπόν, ρωτάτε -και µου κάνει εντύπωση- και ενδιαφέρεστε για
τις επιστολές της ΡΑΕ προς τη ΔΕΗ. Δεν ρωτάτε όµως για το εάν
η ΡΑΕ απέστειλε επιστολές και σε άλλους παρόχους. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για όλους σάς ρωτάω. Το είπα ξε-
κάθαρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
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γειας): Έχετε δώσει έµφαση τώρα όµως, και ειδικά τώρα, µόνο
για τη ΔΕΗ. Όλο για τη ΔΕΗ. Η ΔΕΗ είναι ένας πυλώνας της οι-
κονοµίας. 

Και δεν λέτε πάλι καλά που η ενεργειακή κρίση δεν βρήκε τη
ΔΕΗ στην κατάσταση την οποία εσείς την αφήσατε; Ήταν µία
έτοιµη προς χρεοκοπία επιχείρηση. Δεν λέτε πάλι καλά που δεν
χρειάζεται να γίνει αυτό που επικαλείστε εσείς ως παράδειγµα
στο εξωτερικό, ότι έχουµε κρατικοποίηση ιδιωτικών εταιρειών
ενέργειας; Αλλά δεν λέτε ότι είναι αναγκαστική, είναι υποχρεω-
τική, είναι µια εσπευσµένη κρατικοποίηση, για να διασώσουν
αυτές τις εταιρείες του ιδιωτικού τοµέα. 

Ευτυχώς η ΔΕΗ δεν χρειάζεται τέτοιου είδους βοήθεια, δεδο-
µένου ότι στέκεται πάρα πολύ καλά στα πόδια της, µετά βεβαίως
από το τιτάνιο έργο που κάναµε ως Κυβέρνηση τα πρώτα δύο
χρόνια, αφού είχε έρθει η ΔΕΗ στην κατάσταση να είναι µία εται-
ρεία τρύπια, µία εταιρεία δυστυχώς σε κατάσταση εκτάκτου
ανάγκης. Ας αφήσουµε, λοιπόν, τα παλαιολιθικά τσιτάτα και να
δούµε λίγο την πραγµατικότητα. 

Δεν υφίσταται καµµία κατηγορία από τη ΡΑΕ προς τη ΔΕΗ,
καµµία κατηγορία προς τη ΔΕΗ, για να γεννάται ερώτηµα αν
ισχύει ή όχι, απολύτως καµµία. Η ΡΑΕ παρακολουθεί και ελέγχει
τις ενεργειακές αγορές ως προς την τήρηση του νοµοθετικού
πλαισίου, την τιµολογιακή πολιτική των παρόχων ηλεκτρικής
ενέργειας, έτσι ώστε να κρατάει εύρυθµη τη λειτουργία της λια-
νικής αγοράς. Γι’ αυτό, λοιπόν, στέλνει πλειάδα επιστολών η ΡΑΕ
προς όλους τους ενεργούς προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας,
µεταξύ αυτών και προς τη ΔΕΗ. 

Τι λένε αυτές οι επιστολές; Δίνουν κάποιες κατευθύνσεις, δί-
νουν κατευθύνσεις για την ορθή τήρηση της νοµοθεσίας σε ζη-
τήµατα όπως η συµµόρφωση των προµηθευτών µε το νέο
πλαίσιο που διέπει την αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, το οποίο
απαιτεί να υπάρχει σαφήνεια και προβλεψιµότητα του ενεργει-
ακού κόστους και διευκολύνει την αλλαγή προµηθευτή, το
switching δηλαδή, την προώθηση της αρχής της διαφάνειας για
τους τιµοκαταλόγους και για τους λογαριασµούς κατανάλωσης,
την αποφυγή τακτικών παραπλάνησης του καταναλωτή, την απο-
τροπή αθέµιτων ανταγωνισµών. 

Ενδεικτικά µόνο, κύριε Πρόεδρε, θα αναφέρω κάποια από τα
θέµατα των επιστολών και των ανακοινώσεων της ΡΑΕ προς τους
προµηθευτές και όχι εστιασµένα προς τη ΔΕΗ: Διαφάνεια χρέω-
σης παγίου και ενηµέρωση αρχής, άµεση υποβολή διαφηµιστι-
κών µηνυµάτων που σχετίζονται µε τα νέα τιµολόγια ηλεκτρικής
ενέργειας, σύµφωνα µε το άρθρο 138 του ν. 4951 δηλαδή, άµεση
απόσυρση και τροποποίηση αυτών των διαφηµιστικών µηνυµά-
των, κατευθυντήριες οδηγίες σχετικά µε την αποτύπωση των
χρεώσεων προµήθειας και της κρατικής επιδότησης µέσω του
Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης κ.λπ.. 

Εποµένως, ρωτάτε αν η ΡΑΕ πραγµατοποιεί ελέγχους για τις
διαφηµιστικές εκστρατείες σε όλους τους προµηθευτές. Με αυτά
που σας είπα βεβαίως, ναι, η απάντηση νοµίζω ότι είναι ξεκάθαρη.

Βεβαίως πρέπει να πούµε και το εξής, ότι η ΡΑΕ εξέτασε τις
πρακτικές επικοινωνίας των νέων τιµολογίων που υιοθετούσαν οι
προµηθευτές, πραγµατοποίησε έλεγχο επί του συνόλου των δια-
φηµιστικών καταχωρήσεων των προµηθευτών, καθώς και των εµ-
πορικών τους συνεργατών σε έντυπα, ραδιοφωνικά και τηλεο-
πτικά µέσα και λοιπά, και βεβαίως, όπως παρατηρήθηκε, οι προ-
µηθευτές είχαν υιοθετήσει διαφορετικούς τρόπους αποτύπωσης
της απαραίτητης ενηµέρωσης για τον τρόπο που προέκυψε η τε-
λική τιµή. 

Άρα, λοιπόν, η ΡΑΕ, λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι ο τρόπος πα-
ρουσίασης της τελικής τιµής τού καταναλωτή και της επιδότησης
µέσω του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης επιδρά καθοριστικά
στη διαµόρφωση της βούλησης του καταναλωτή, προκειµένου
να συνάψει σύµβαση προµήθειας ή όχι, έκρινε σκόπιµη και ανα-
γκαία την εναρµόνιση των σχετικών καταχωρήσεων. 

Άρα σαφώς και έχει πραγµατοποιηθεί έλεγχος, κύριε Φάµελλε,
προς όλους τους προµηθευτές -όχι µόνο προς τη ΔΕΗ- ανάλο-
γος µε εκείνον, δηλαδή, τον έλεγχο που ασκήθηκε προς τη ΔΕΗ,
έτσι ώστε να υπάρχει, όπως σας ανέφερα, όλη αυτή η εναρµό-
νιση της αγοράς προς τα νέα δεδοµένα και σύµφωνα µε τον
νόµο.

Ευχαριστώ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε συνέχεια της πρώτης οµιλίας µου, επαναλαµβάνω το ερώ-

τηµα αν θα κατατεθούν προς ενηµέρωση της Βουλής οι επιστο-
λές ειδοποίησης που αφορούν τη ΡΑΕ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ναι, θα κατατεθούν, βεβαίως.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από ό,τι διαβάσατε, κύριε Υπουργέ,
διαπιστώνουµε ότι πράγµατι υπήρχε αυθαιρεσία των παρόχων
προς τους καταναλωτές την κρίσιµη περίοδο µετάβασης στο νέο
µοντέλο τιµολόγησης, στο οποίο υπεραυξήθηκαν οι λογαρια-
σµοί. Άρα επιβεβαιώνετε προφορικά -υποθέτω και γραπτά θα
γίνει αυτό- ότι υπήρξε αυθαιρεσία εκ των παρόχων έναντι των
καταναλωτών. Δεν φτάνει που µπήκαν δύο και τρεις περιπτώσεις
προσαρµογής στην τιµή λιανικής, αλλά υπήρξε και λανθασµένο
µήνυµα προς τους καταναλωτές. Άρα το ερώτηµα είναι ποιες
είναι οι ποινές. 

Δεύτερο ερώτηµα είναι και καλά οι ιδιώτες εναλλακτικοί πά-
ροχοι, που θα κριθούν διά του νόµου ή διά της ΡΑΕ, ακόµα και
τα «γαλάζια» παιδιά που διορίσατε στη ΔΕΗ δεν τους φτάνουν
τα πριµ και τα µπόνους που παίρνουν, αλλά παραπλανούν τους
καταναλωτές; Αυτό είναι ένα πολιτικό ζήτηµα που αφορά την Κυ-
βέρνηση, γιατί γι’ αυτό κρίνεστε και θέλουµε απαντήσεις παρα-
καλώ πολύ. Διότι η Κυβέρνηση προσπαθεί µε κάθε τρόπο να
δηµιουργήσει ένα επικοινωνιακό αφήγηµα για µία ΔΕΗ, η οποία
απ’ ό,τι φαίνεται τελικά δίνει παχυλά διαφηµιστικά πακέτα για να
ωραιοποιήσει την εικόνα που δηµιουργούν και τα µέσα ενηµέρω-
σης προς τους καταναλωτές και τους παραπλανεί. Αυτό είναι ένα
σοβαρό πρόβληµα το οποίο αποκαλύπτεται σήµερα και αφορά
και τους υπόλοιπους παρόχους. Αλλά εδώ µιλάµε για τον ενερ-
γειακό πυλώνα της χώρας. 

Και έχουµε µια σειρά επιλογών του κ. Μητσοτάκη και του κ.
Στάσση, ξεκινώντας από την αύξηση τιµολογίων τον Σεπτέµβριο
του 2019, συνεχιζόµενα στα δάνεια µε ρήτρα άνθρακα, στη λαν-
θασµένη απολιγνιτοποίηση, στην αδυναµία να επανεκκινήσουν
τα λιγνιτωρυχεία, που είπε ψέµατα τον Απρίλιο ο κ. Μητσοτάκης
ότι θα ξαναπάρουν µπρος τα λιγνιτωρυχεία και ακόµη είµαστε
σε πολύ χαµηλό ποσοστό, στην εφαρµογή της ρήτρας Μητσο-
τάκη τον Αύγουστο του 2021. Όλα αυτά είναι το ιστορικό της
«γαλάζιας» διοίκησης της ΔΕΗ. Και έρχεται η Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας και λέει στη Βουλή -τον Μάιο αν δεν κάνω λάθος- ότι
η ΔΕΗ για ένα εξάµηνο -η «γαλάζια» διοίκηση- είχε 730 εκατοµ-
µύρια υπερκέρδη, κύριε Αµυρά. 

Και ερωτώ: Θα κριθούν αυτά τα γαλάζια στελέχη; Πότε; Διότι
παραπλανούν, απ’ ό,τι φαίνεται, δηµιουργούν ωραιοποιηµένη ει-
κόνα, παραπλανούν καταναλωτές, χρεώνουν µε υπερκέρδη και
έχουν κάνει δεκάδες χιλιάδες λάθη, αλλά µε αντίκτυπο σε εκα-
τοµµύρια πολίτες, και τώρα έρχονται τον Σεπτέµβριο και δηµι-
ουργούν νέα υπερκέρδη από το ψευδές, ψευδεπίγραφο νέο
µοντέλο, που είναι απλά κάλυψη των υπερκερδών. 

Και επειδή όλα αυτά δεν θέλω να τα χρεώνετε µόνο στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, θα διαβάσω, κύριε Πρόεδρε, και θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά δηµοσίευµα σηµερινό της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ».
Διαβάζω, λοιπόν, ακριβώς από µέσα και θέλω να απαντήσεις. 

Λέει, λοιπόν, η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»: «Ο νέος τύπος τιµολόγησης»
για τον οποίο συζητάµε, για τα δηµοσιεύµατα «οι µηνιαίες τιµές
που ανακοινώνονται από τους παρόχους είναι συστηµατικά πάνω
από το συνολικό κόστος, συµπεριλαµβανοµένου του περιθωρίου
κέρδους και των λειτουργικών εξόδων. Αυτό συµβαίνει γιατί οι
πάροχοι είχαν εκφράσει επιφυλάξεις για το νέο µοντέλο-καζίνο».
Ένα µοντέλο καζίνο έχουµε πλέον στην αγορά ρεύµατος. 

Συνεχίζω: «Το βάρος σηκώνει σε ένα µικρότερο µέρος ο κρα-
τικός προϋπολογισµός για τις επιδοτήσεις, που χρειάστηκε να
καταβάλλει µόνο για το δίµηνο Σεπτεµβρίου-Οκτωβρίου αυξηµέ-
νες επιδοτήσεις άνω του 1 δισεκατοµµυρίου από τη φορολογία
για να καλύψει το ρίσκο των παροχών, το οποίο δεν θα υπήρχε
αν εφαρµοζόταν η ρήτρα αναπροσαρµογής.». Ακόµα και µε τη
ληστρική και καταχρηστική ρήτρα αναπροσαρµογής εδώ λέει η
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» ότι έχουµε επιπλέον κόστος στον προϋπολογι-
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σµό 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. Ξέρετε τι λέει; «Γιατί µε νοµοθετική
ρύθµιση η Κυβέρνηση υποχρέωσε τους παρόχους να τιµολογούν
ανά µήνα, παίζοντας ουσιαστικά «ρουλέτα»». Παίζετε ρουλέτα
την οικονοµία και την κοινωνία; Διότι όλοι παίρνουµε λογαρια-
σµούς ρεύµατος. Αυτό λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» σήµερα. 

Μάλιστα λέει ότι το δίµηνο Σεπτεµβρίου-Οκτωβρίου το συνο-
λικό κόστος ρεύµατος για τη χαµηλή τάση ήταν αυξηµένο 1,11
δισεκατοµµύριο ευρώ περισσότερο απ’ ό,τι εάν εφαρµοζόταν η
ληστρική, λέω εγώ, καταχρηστική ρήτρα αναπροσαρµογής. Λέει
για υπερέσοδα 567 εκατοµµύρια -η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» τα λέει όλα
αυτά- για ένα µήνα, υπερέσοδα µε το µοντέλο τιµολόγησης
Σκρέκα-Μητσοτάκη. Αυτά είναι τα υπερέσοδα τα οποία λέµε κι
εµείς. 

Και µάλιστα λέει ότι η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας στην ενηµε-
ρωτική της επιστολή προς το Υπουργείο Περιβάλλοντος, τον
Οκτώβριο, -που έχει αποκαλυφθεί και σε άλλες εφηµερίδες, και
η «ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΤΩΝ ΣΥΝΤΑΚΤΩΝ» το είχε βγάλει, το λέει τώρα
και η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ»- είχε πει ότι η µέση τιµή των οικιακών τι-
µολογίων, αν εφαρµοζόταν η ληστρική, λέµε εµείς, ρήτρα ανα-
προσαρµογής, θα ήταν χαµηλότερη κατά 57% τον Σεπτέµβριο.
Αυτή είναι η κατάσταση. Ήρθαν να καταργήσουν τη ρήτρα ανα-
προσαρµογής τάχατες, και οι άριστοι για να βάλουν πλάτη στα
υπερκέρδη αύξησαν περισσότερο και από τη ρήτρα 57% το κό-
στος ρεύµατος τον Σεπτέµβριο. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η λύση είναι µία, κύριε Αµυρά: Για ποιον λόγο δεν βάζετε τα-
βάνι, κόφτη στον συντελεστή κέρδους όλων αυτών που κερδο-
σκοπούν εις βάρος των καταναλωτών και ταυτόχρονα έχετε
παραπλανητικές εκστρατείες µέσα από τα µέσα ενηµέρωσης;
Πού είναι οι ποινές για όλα αυτά; Όλα τα πληρώνει ο καταναλω-
τής. Μονά-ζυγά χαµένοι είναι οι καταναλωτές, από τη µεγαλύ-
τερη βιοµηχανία µέχρι τον άνεργο συµπολίτη µας. 

Η ευθύνη είναι µία: Κυριάκος Μητσοτάκης, κύριε Αµυρά. Έχει
αποκαλυφθεί πλέον το σενάριο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επανέρχοµαι και λέω ότι κακώς δεν είχε απαντηθεί νωρίτερα

η γραπτή αυτή ερώτηση, δεδοµένου ότι δεν θα πέφτατε στη δυ-
σχερή θέση να λέτε πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν. Θα είχατε
διαβάσει και θα ξέρατε ποια είναι η πραγµατικότητα. Είπατε
τώρα για τη ρήτρα αναπροσαρµογής. Μα εσείς δεν τη θεσπί-
σατε; Εσείς δεν τη νοµοθετήσατε; Εσείς την ψηφίσατε! Εσείς και
οι υπόλοιποι σαράντα οκτώ! 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είστε απλά ψεύτης!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Δηλαδή θα τρελαθούµε εδώ; Το άσπρο µαύρο και το κόκ-
κινο πράσινο θα κάνουµε; Δεν γίνεται, πώς να το κάνουµε δηλα-
δή; 

Λοιπόν, πάµε παρακάτω. Καµµία καταχρηστική συµπεριφορά
προµηθευτή δεν έγινε αποδεκτή, απολύτως καµµία. Με τον
ν.4951/2022 προχωρήσαµε στη θέσπιση ρυθµίσεων µεταβατικού
χαρακτήρα στην προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας, έτσι ώστε να
αµβλύνουµε τις οικονοµικές συνέπειες της διεθνούς, της παγκό-
σµιας, της εισαγόµενης ενεργειακής κρίσης και διευκολύναµε
την ευχερή και αποτελεσµατική ενηµέρωση του καταναλωτή. 

Με το άρθρο 138 του νόµου καθορίστηκε η υποχρέωση προς
τους προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας να παρέχουν ένα συγ-
κεκριµένου τύπου τιµολόγιο, που αποσκοπεί στην ενίσχυση της
διαφάνειας των χρεώσεων, την προώθηση της συγκριτικής αξιο-
λόγησης των τιµολογίων και συνακόλουθα την ενδυνάµωση των
καταναλωτών. Συγκεκριµένα, λοιπόν, στους λογαριασµούς των
καταναλωτών αποτυπώνονται σε ευδιάκριτο σηµείο, µε τρόπο
διακριτό και ευανάγνωστο, όλες οι χρεώσεις προµήθειας που
έχουν ανακοινωθεί µέχρι την έκδοση του λογαριασµού, καθώς

και η επιδότηση που παρέχεται από πόρους του Ειδικού Λογα-
ριασµού - Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης.

Αυτή η σαφής και διαφανής ενηµέρωση του καταναλωτή, τόσο
σε προσυµβατικό στάδιο, για παράδειγµα στις εµπορικές επικοι-
νωνίες, όσο και κατά την εκτέλεση της σύµβασης, για παρά-
δειγµα στους λογαριασµούς κατανάλωσης, αποτελεί προϋπό-
θεση για την άσκηση του θεµελιώδους δικαιώµατος επιλογής
από την πλευρά του καταναλωτή.

Τώρα, για την «κοστοστρέφεια» των τιµολογίων, που ρωτάτε
κιόλας, εδώ θα σας δώσω κάποια στοιχεία που νοµίζω ότι θα σας
φανούν χρήσιµα. Ακούστε, λοιπόν. Έχει πραγµατοποιηθεί βε-
βαίως στενότατη παρακολούθηση των διακυµάνσεων των τιµών
για τα προγράµµατα ηλεκτρικής ενέργειας και συνοπτικά τα ευ-
ρήµατα µέχρι τον Οκτώβριο του 2022, µέχρι τον περασµένο µήνα
δηλαδή, ήταν τα εξής: Για τον µήνα Αύγουστο του 2022, η µέση
τιµή των οικιακών τιµολογίων που διαµορφώθηκαν σε εφαρµογή
των διατάξεων του ν.4951 ήταν 606 ευρώ ανά MWh. Επίσης, το
ύψος της κρατικής επιδότησης για τον µήνα Αύγουστο του 2022
κάλυψε κατά µέσο όρο το 57% του ύψους των τιµών.

Για τον µήνα Σεπτέµβριο του 2022 η µέση τιµή των οικιακών
τιµολογίων διαµορφώθηκε στα 790 ευρώ τη MWh και η επιβά-
ρυνση των τιµών ήταν 57%. Το ύψος της κρατικής επιδότησης
ήταν 82%. 

Εποµένως, η Κυβέρνηση, παρά τις δυσµενέστατες και πρωτό-
γνωρες συνθήκες διεθνούς ενεργειακής κρίσης, -ελπίζω αυτό να
το αναγνωρίζετε και να πάψετε να χρησιµοποιείτε εκείνο το
σαθρό επιχείρηµα ότι είναι ακρίβεια Μητσοτάκη, γιατί τότε είναι
και ακρίβεια Μακρόν, και ακρίβεια Μπάιντεν, και ακρίβεια Μελόνι,
και ακρίβεια όλων των ηγετών του κόσµου. Αλλά να είµαστε λίγο
ρεαλιστές, να µιλάµε µε τα ίδια δεδοµένα. Εγώ σας δίνω συγκε-
κριµένα στοιχεία. 

Η ΔΕΗ, µε απόφαση βεβαίως της Κυβέρνησης, και µε όλη αυτή
την προσπάθεια που έχει κάνει, που καταφέρει να βάλει τάξη σε
αυτό το ενεργειακό χάος και να απορροφήσει την αύξηση του
ενεργειακού κόστους προς όφελος των καταναλωτών -έτσι λοι-
πόν και η ΔΕΗ- στέκει αρωγός της προσπάθειας της πολιτείας,
για να αµβλυνθούν οι συνέπειες της κρίσης στους καταναλωτές.
Έχει στηρίξει η ΔΕΗ τους πελάτες της µε εκπτώσεις άνω του 1
δισεκατοµµυρίου ευρώ και αποτελεί τον µεγαλύτερο χρηµατο-
δότη του Ταµείου Ενεργειακής Μετάβασης. 

Μάλιστα ανταποκρίνεται, πέραν ακόµα θα έλεγα και του στε-
νού ειδικού ρόλου της, δεδοµένου ότι εκτός από τις επικοινωνια-
κές στοχευµένες δράσεις της, ενηµερώνει τους πελάτες της για
τις αλλαγές στην αγορά της ενέργειας, για τις επιλογές που
έχουν για την ενέργεια και την προστασία των πολιτών από τις
επιπτώσεις ενεργειακής κρίσης. Γι’ αυτό µάλιστα προέβαλε και
µια πρωτοποριακή υπηρεσία, που λέγεται myEnergyCoach,
µέσω της οποίας ο κάθε καταναλωτής, ακόµα κι αν δεν είναι πε-
λάτης της ΔΕΗ, µπορεί να βρει λύση εξοικονόµησης ενέργειας
και µείωσης του ενεργειακού κόστους του σπιτιού ή της επιχεί-
ρησης. 

Έτσι, λοιπόν, η ΔΕΗ λειτουργεί µε υπευθυνότητα, µε αξιοπι-
στία, µε ειλικρίνεια και συνέπεια, απευθυνόµενη στο σύνολο του
ελληνικού πληθυσµού και της ελληνικής κοινωνίας. 

Εµείς ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας αισθανόµαστε ιδιαίτερα ευτυχείς γι’ αυτό, γνωρίζον-
τας ότι αυτό ακριβώς θα συνεχίσει να κάνει η ΔΕΗ.

Για τα έγγραφα που ζητάτε φυσικά θα σας δώσουµε, εκτός
από εκείνα που σύµφωνα µε τη ΡΑΕ εµπίπτουν στην κατηγορία
και τις διατάξεις περί εµπορικού απορρήτου. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Πριν κλεί-

σουµε, να πούµε στους µαθητές από το 4ο Γενικό Λύκειο, στους
τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδούς εκπαι-
δευτικούς, ότι η διαδικασία σήµερα είναι µια διαδικασία κοινο-
βουλευτικού ελέγχου, όπου οι Βουλευτές όλων των κοµµάτων
ρωτούν τους Υπουργούς για θέµατα της περιοχής τους, όπως
τα Τρίκαλα ή άλλες περιοχές, και γι’ αυτό σήµερα εδώ βρίσκεται
ο Υπουργός και ένας Βουλευτής. 

Σάς καλωσορίζουµε. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.07’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τρίτη 22 Νοεµβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντι-
κείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα
µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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